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GLASILO OBČINSKIH ORGANIZACIJ SZDL CELJE, LAŠKO, 
SLOVENSKE KONJICE, ŠENTJUR, ŠMARJE PRI JELŠAH IN ŽALEC 

Z UREDNIKOVE MIZE 
Današnja številka je spet polna zanimivega branja. Objavljamo tudi 

prva pisma žensk, ki so bile nedavno z Novim tednikom na morju. Veseli 
nas, da so bile zadovoljne z izletom. 

Po občinah in krajevnih skupnostih ustanavljajo svete za informiranje 
pri SZDL. Od tega si veliko obetamo. Predvsem to, da bomo od povsod 
in dovolj zgodaj seznanjeni z raznimi dogodki, kakršni nam zdaj pogo-
sto uidejo. Sporočite nam, kaj se pri vas, v vašem okolju dogaja in kar bi 
radi sporočili tudi drugim. Radi bomo prišli, če le ima dogodek zares 
težo in če je zanimiv. 

Vaš urednik 

Petnajsti april je praznik železničarjev, dan v spomin na začetek splošne stavke jugoslovanskih železničarjev, 1920. 
leta, ki se je končala 24. aprila na Zaloški cesti v Ljubljani s krvavim obračunom in smrtjo mnogih delavcev. -
Železničarji celjskega vozlišča so za svoj praznik pripravili več prireditev in proslav, sicer pa letošnji dan praznujejo v 
novih zmagah na področju samoupravne organiziranosti in v nadaljnjih prizadevanjih za modernizacijo in varnost 
prometa na železniških tirih. - Na posnetku: tik pred odhodom vlaka na celjski železniški postaji. 
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POKOL SRN J ADI V VINSKI GORI 

V torek se bodo v Celju 
sestali člani občinske 
konference zveze komu-
nistov. Na njej bodo v 
osrednjem delu seje go-
vorili o nalogah in vlogi 
družbenopolitičnih orga-
nizacij in drugih subjek-
tivnih sil v procesu druž-
benega planiranja in do-
govarjanja za obdobje 
1981-1985 ter oblikovali 
smernice dolgoročnega 
razvoja občine do leta 

2000. Na seji bodo raz-
pravljali tudi o predlogih 
za izvolitev članov CK 
ZKJ in CK ZKS ter se do-
govorili tudi o dopolni-
tvah statutarnega sklepa 
občinske konference 
ZKS Celje. Člani občin-
ske konference ZKS bo-
do na seji razpravljali tudi 
o predlogih za imenova-
nje novega sekretarja ob-
činske konference ZKS 
Celje, saj dosedanji sekre-
tar Stane Seničar odhaja 
sredi maja na novo delov-
no mesto direktorja de-
lovne organizacije Zlatar-
ne Celje. 
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CELJSKI 
KOMUNISTI O 
PLANIRANJU 

OB PRAZNIKU ŽELEZNIČARJEV 

25 SAMOUPRAVNIH LET 
Četrt stoletja velikih sprememb 

Svoj praznik - 15. april -
slavimo letos železničarji 
sredi naporov, da bi delav-
sko ustavo čim hitreje in 
uspešno realizirali. Še ve-
dno nismo zadovoljni z do-
seženimi uspehi, želimo si 
več, želimo videti zadovljue 
obraze koristnikov naših 
uslug, želimo enotno pro-
metno politiko, žel imo. . . 

Toda, tudi do današnje 
stopnje razvitosti železniške-
ga prometa nismo prišli kar 
čez noč. Truda, naporov in 
žrtev naših predhodnikov ni 
možno izmeriti z običajnimi 
merili. Pod rafali žandarme-
rije so padali najboljši sino-
vi, pod okupatorskim teror-
jem so borci-heroji utirali 
novo pot. Tudi po težko izbo-
jevani svobodi borba ni bila 
končana. S krampom in lo-
pato, predvsem pa z trdno 
voljo smo obnavljali domo-
vino. Kolesa se morajo vrte-
ti, smo nenehno ponavljali. 
Čeprav smo bili državno po-
djetje, tako imenovana dru-
ga armada, smo se že takoj 
po sprejemu zakona o uprav-
ljanju podjetij vključili v no-
vo obdobje naše revolucije. 
Vajeni revolucionarnih spre-
memb smo hitro našli pravo 
pot v samoupravni sociali-
zem. 

Takšna je bila pot do da-
nes v Jugoslaviji, Sloveniji, 
Celju in na vsakem delov-
nem mestu. 

Sprememb je toliko, da 
jim komaj sledimo železni-
čarji sami, še težje pa spreje-
majo napredek koristniki 
naših uslug. Elektrifikacija, 
ki je bila v nedavni preteklo-
sti še skoraj nedosegljiv cilj, 
je že končana na vseh magi-
stralnih progah. Parne loko-
motive so še samo v muzeju, 
namesto njih pa drvijo po 
obnovljenih progah električ-
ne in diessel lokomotive. 
Navkljub zamenjavi vleke ni 
zrak v celjski kotlini nič bolj-
ši. Lesene potniške vagone 
so zamenjali sodobni elek-
tromotorni vlaki. Potnik ne 
potrebuje akrobatskih ve-
ščin za vstop v vagon, ker so 
že zgrajeni sodobni peroni. 
Sodobno Sodobna elektroni-
ka izpodriva človeka z vsemi 
njegovimi slabostmi tudi pri 
urejanju vlakovnega prome-
ta. Glavna proga na celjskem 
področju je že modernizira-
na, pa tudi na ostalih progah 
so vidne spremembe. Vsi ti 
napori so potrebni samo za-
radi zagotovitve večje varno-
sti in sodobnejšega prevoza. 

Danes nismo več država v 
državi. Smo samo delovna 

organizacija, ki nudi svoje 
usluge, to je prevoz potnikov 
in blaga po železnici. Ta 
usluga mora biti kvalitetna, 
hitra in varna. Le ob izpol-
njevanju teh pogojev se lah-
ko enakopravno vključuje-
mo v delitev dela. 

Za opravljanje te po-
membne naloge moramo biti 
tudi primerno organizirani. 
Že v letu 1973 smo organizi-
rali prve temeljne organiza-
cije združenega dela. 

Danes je v Celju že delov-
na organizacija, ki se terito-
rialno pokriva s področjem 
temeljne skupnosti za želez-
niški in luški promet. 

Z uspešno organiziranost-
jo temeljnih organizacij, de-
lovne organizacije in temelj-
ne skupnosti za železniški in 
luški promet in z vizijo o 
enotni prometni politiki, se 
počasi približujemo ciljem, 
ki so bili našim predhodni-
kom nedosegljivi. 

Tako praznujemo svoj 
praznik - 15. april. Ponosni 
smo na delovne zmage, isto-
časno pa hočemo tudi mi na-
šim zanamcem pustiti boga-
to zgodovino. To pa bomo 
dosegli samo z delom. 

TINE FRECE 

Konec prejšnjega tedna se je v Šmarju pri Jelšah 
končalo območno tekmovanje v znanju iz zgodovine 
SKOJ - ZSMJ, ki so se ga udeležile vse občine celj-
skega območja, razen mozirske. 

Zaključni del tekmovanja v novem šmarskem kul-
turnem domu je organizirala OK ZSMS, pokrovitelj pa 
je bila OK SZDL, program pa so pripravili učenci 
osnovne šole Šmarje pri Jelšah in pa domači glasbe-
niki, glasbena šola. 

V selekciji osnovnih šol je tekmovalo 35 učencev, v 
selekciji srednih šol, krajevnih skupnosti in tozdov pa 
15 mladincev. Največ uspeha je dosegla skupina, od-

REGIJSKI KVIZ: PO 
ZGODOVINSKIH POTEH OB 
60-LETNICI SKOJ 
nosno selekcija osnovnih šol iz šmarske občine in sicer 
trije tekmovalci iz Kozjega in dva iz Lesičnega. Odličja 
so pobrali tudi tekmovalci iz krajevnih skupnosti in 
tozdov v šmarski občini, medtem ko so lovorike za 
srednješolce pripadle Celjanom. 

Obe skupini bosta zastopali celjsko območje na re-
publiškem tekmovanju, ki bo 21. aprila v Trbovljah. 

Za zaključek naj še zapišemo, da so mlade v šmar-
skem kulturnem domu (ki je kljub kratkemu življenju 
že močno zaživel!) pozdravili tudi Dušan Djordjevič, 
član koordinacijskega odbora za izvedbo tekmovanja v 
jugoslovanskem merilu, Darko Končan, predsednik 
komisije za IPD PRK ZSMS ter predsednik MS ZSMS 
celjskega območja Branko Povše in seveda predstav-
niki družbenopolitičnih organizacij domače občine. 

MST 



VRTCI 
VPISUJEJO 

Od 9. do vključno 20. 
aprila bodo v vzgojnovar-
stvenih zavodih celjske 
občine vpisovali otroke-
novince v vrtce. V tem ča-
su se lahko vsi zainteresi-
rani starši oglasijo na 
upravah posameznih za-
vodov, kjer bodo dobili 
vpisnice, jih dorna izpol-
nili ter jih prinesli nazaj v 
ustanove. Tako bodo 
vrtci evidentirali vse tiste 
otroke, ki bi želeli jeseni 
stopiti v vrtec. 

Žal pa tudi letos vrtci 
ne bodo mogli sprejeti to-
liko novincev, kot bi jih 
sicer želeli. Njihove kapa-
citete so vse prernajhne, 
da bi lahko dajali vzgoj-
no varstveno okrilje vsem 
malčkom. Zato bo tudi le-
tos posebna komisija 
sprejemala otroke v vrtce 
na osnovi pravilnika, ki 
ga je lani potrdila skup-
ščina otroškega varstva. 
Komisijo bodo sestavljali 
delegati svetov krajevnih 
skupnosti, svetov staršev, 
delovnih organizacij in 
patronažne zdravstvene 
službe. 

Na vpisnice, ki jih bodo 
prejeli, bodo morali starši 
napisati obilico podatkov 
o otroku in o svojih pre-
jemkih. Osebni prejemki 
staršev so namreč eden 
od pomembnih kriterijev 
pri sprejemanju otrok v 
vrtce. Starši pa lahko vpi-
snice dvigujejo vsak dan 
v času vpisa od 10. do 15. 
ure in sicer: za vrtce 
vzgojno varstvenega zavo-
da Tončke Cečeve bodo 
vpisovali na upravi na 
Mariborski ulici 43, ker 
pa imajo več dislociranih 
enot tudi v krajih izven 
Celja, bodo starši lahko 
dvignili vpisnice tudi v 
organizacijski enoti v 
Vojniku, Storah, na Te-
harjih in v Dobrni. Vzgoj-
novarstveni zavod Anice 
Cernejeve bo vpisoval no-
vince na upravi v Kajuho-
vi 5 v Celju, zavod Zarja 
pa na upravi v Žagaj škovi 
8 v Novi vasi. 
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CELJE 

VELIK NAPREDEK V KS 
Pomembna razprava na sejah zborov skupščine 

Na ločenih sejah zborov 
celjske občinske skupščine 
bo danes sklenjena razpra-
va o stopnji razvitosti in de-
lovanja krajevnih skupno-
sti v občini. Gre za oceno 
doseženih uspehov in prav 
tako pomanjkljivosti, ki se 
pojavljajo v krajevnih 
skupnostih, kot temeljnih 
celicah našega samouprav-
nega, delegatskega in ko-
munalnega sistema. 

Na pobudo OK SZDL in 
Izvršnega sveta so bili v zad-
njih treh mesecih v vseh kra-
jevnih skupnostih razgovori 
(sodelovalo je 383 udeležen-
cev), ki so potrdili, da smo na 
področju ustavnega preobli-
kovanja samoupravne orga-
niziranosti, vsebine dela, de-
lovanja družbenopolitičnih 
organizacij, delegatskega si-
stema, društev, družbenih 
organizacij in krepitvi mate-
rialne osnove v krajevnih 
skupnostih celjske občine 
dosegli velik napredek. 

Tako so lani občani in de-
lavci izvolili v vseh krajev-
nih skupnostih delegatske 
skupščine, kot najvišje sa-
moupravne organe v krajev-
nih skupnostih. Imenovana 
so bila predsedstva skup-
ščin. Povsod so izvolili svete 
skupščin, posebne delegaci-
je za interesne skupnosti, ra-
zen na Svetini, kjer imajo 
splošno delegacijo za intere-
sne skupnosti in v KS Tr-
novlje in Ljubečna, kjer de-
lujejo štiri združene delega-
cije. V vseh krajevnih skup-
nostih so formirana stalna 
območja in njihove delegaci-
je. Prav tako so ustanovljeni 
poravnalni sveti, sveti za po-
samezna področja dela itd. 
Pomembna je ugotovitev, da 
so v skupščinah in svetih 
vključeni tudi delegati iz te-
meljnih organizacij združe-
nega dela. 

Vse krajevne skupnosti so 
sprejele programe dela za le-
tos, na novo so bile oblikova-
ne štiri krajevne skupnosti. 

in to Hudinja, Lava, Teharje 
in Dečkovo naselje. Za vse 
KS so bila zagotovljena fi-
nančna sredstva za delova-
nje delegatskega sistema, iz 
združenih sredstev TOZD pa 
so sprejele finančna sredstva 
na podlagi usklajenih pro-
gramov. 

V vseh KS, razen Ljubeč-
na, Aljažev hrib, Trnovlje, 
Svetina, Dolgo polje in Deč-
kovo naselje, so redno zapo-
sleni profesionalni tajniki, v 
naštetih pa kljub zagotovlje-
nim sredstvom le honorarni. 

Lani so prostore za delova-
nje delegatskega sistema in 
krajevne samouprave dobile 
KS Hudinja, Savinja, Lju-
bečna, Lava, Trnovlje, Te-
harje, delno Frankolovo, 
Skofja vas, Slavko Slander, 
Center in Medlog. 

Lani so KS dobile iz različ-
nih virov skupaj 14,790.000 
dinarjev. 

Ocena stanja in uspehov 
pa seveda odpira tudi nove 
naloge. Predvsem gre za na-
daljevanje ustavne preobra-
zbe krajevnih skupnosti. O 
preoblikovanju morajo še 
posebej razpravljati v KS 
Vojnik, Center, Pod gradom. 
Dolgo polje in Aljažev hrib. 
Kot neodložljiva naloga je iz-
delava statutov in ureditev 
drugih normativnih aktov. 
Krajevno skupnost je treba 
uveljaviti kot enega izmed 
nosilcev planiranja in tako 
zagotoviti učinkovito uskla-
jevanje planiranja s temeljni-
mi organizacijami združene-
ga dela in interesnimi skup-
nostmi. 

Pri izgradnji novih naselij 
je potrebno načrtovati in so-
časno zgraditi celovite druž-
beno urejene soseske. Vse 
družbenopolitične organiza-
cije v KS in TOZD, kakor 
tudi SIS, so dolžne spodbu-
jati celovito delovanje dele-
gatskega sistema. Vsebinsko 
in organizacijsko je treba do-
graditi področje SLO v KS 
ter na podlagi samoupravnih 
sporazumov utemeljiti dolo-
čene aktivnosti s TOZD. Za-
radi podružbljanja SLO, je 
treba to področje organizira-
ti tudi na stalnih območjih, v 
vaseh, ulicah in zaselkih. 

Posebno skrb je treba po-
svetiti hitrejšemu urejanju 
komunalnih naprav, razlike 
v razvitosti med KS je treba 
zmanjševati, sicer pa do kon-
ca tega srednjeročnega ob-
dobja zagotoviti prostore za 
delovanje delegatskega si-
stema, družbenopolitičnih 
organizacij in samouprave v 
vseh krajevnih skupnostih. 
Letos bodo pričeli z gradnjo 
novih prostorov v KS Alja-
žev hrib. Nova vas in Sveti-
na, prihodnje leto pa v KS 
Dečkovo naselje in Lava. Po-
leg tega bo treba v dvanaj-
stih KS prostore preurediti. 

Kot kaže, bodo krajevne 
skupnosti letos razpolagale z 
okoli 22 milijoni dinarjev. 

SONJA OCVIRK 

SREBRNI PRIZNANJI OF 
Na zadnji seji predsedstva občinske konference 

SZDL so člani podprli predlog, da med drugimi pode-
lijo srebrni odličji OF dvema pevskima zboroma iz 
Celja. Tako Komornemu moškemu zboru ob 30-letnici 
delovanja in Moškemu zboru kulturno-umetniškega 
društva Ivan Cankar za 60 let obstoja in delovanja. 
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PREBIVAMO V STANOVANJIH, 
KOT JIH ŽELIMO? 

Na začetku srednjeročnega obdobja smo si v Celju zasta-
vili nalogo, da bomo do leta 1980 zgradili 2500 stanovanj, od 
tega 2000 družbenih, 500 pa individualnih stanovanj. Po-
datki kažejo, da boino stanovanjski plan dosegli kl jub zasto-
jem, ki so se pri stanovanjski gradnji pokazali v letu 1976 in 
1977. Letos bo namreč Celje dobilo še 432 novih stanovanj in 
prihodnje leto nadaljnjih 598. Glede na te podatke bi morali 
biti v Celju nedvomno zadovoljni z rezultati stanovanjske 
izgradnje. Pa, žal, nismo. 

Zakaj ne? Ugotavljamo, da doslej zgrajena stanovanja in 
stanovanjske soseske še zdaleč niso takšne, kot jih želimo in 
potrebujemo. Da o vplivu uporabnikov v stanovanjskem 
gospodarstvu komajda lahko govorimo. Da o strukturi in 
gradnji stanovanj še vedno odločajo strokovni organi v obči-
nah. Pri gradnji stanovanjskih sosesk ni bilo skoraj nikakrš-
nega dohodkovnega povezovanja tistih, ki pri gradnji so-
sesk sodelujejo. In še bi lahko naštevali. 

V naslednjih mesecih bomo v vseh temeljnih skupnostih 
pripravljali in sprejemali srednjeročne programe razvoja za 
prihodnje obdobje. Ob tem tudi programe stanovanjske 
izgradnje. Posebej pomembno bo zato, da delavci temeljnih 
organizacij združenega dela v te plane vključijo svoje dejan-
ske potrebe po stanovanjih in da posredno preko njih uve-
ljavijo tudi kongresni sklep sindikatov. Namreč, da mora 
sleherni delavec v tozdu danes vedeti, kdaj bo dobil stano-
vanje. Stranskih poti torej ne sme biti več. Delavci morajo 
resnično sami povedati, kakšna stanovanja želijo in kakšne 
so njihove stanovanjske potrebe. Vzporedno s tem pa tudi 
potrebe, ki jih želijo kot stanovalci zadovoljevati v zaokrože-
nih soseskah. Priložnost za to pa bo dana prav gotovo pri 
sprejemanju srednjeročnih planov razvoja. A k ugotavljanju 
stanovanjskih potreb bomo morali pristopiti takoj. 

DAMJANA STAMEJCIC 

O DRUŽBENEM PLANIRANJU 
Včeraj dopoldne je bil v Celju na pobudo koordinacij-

skega odbora za spremljanje in koordiniranje dmžbenopoli-
tične aktivnosti pri pripravi planov v Sloveniji območni 
posvet, ki so se ga udeležili predsedniki koordinacijskih 
odborov za spremljanje in usklajevanje družbenopolitičnih 
aktivnosti na področju družbenega načrtovanja, člani me-
dobčinskega koordinacijskega odbora, predstavniki me-
dobčinskih družbenopolitičnih organizacij ter družbeni pra-
vobranilci. 

Ugotovili so dosedanjo aktivnost na področju družbenega 
planiranja v posameznih občinah, dogovarjali pa so se tudi o 
tem, kako v bodoče koordinirati in sprejeinati srednjeročne 
in dolgoročne plane. 

D. M. 

REKORD NA 
TIRIH 

Zadnji dan v letošnjem 
marcu so slovenski in 
istrski železničarji dose-
gli svojevrsten rekord. V 
enem dnevu so tovorni 
vlaki prepeljali 27,302.000 
brutotonskih kilometrov. 
To pa je rezultat, ki ga na-
vadno dosežejo šele v vi-
šku železniške sezone, je-
seni, in ne pomnijo, da bi 
ga kdaj dosegli v spomla-
danskih mesecih. 

Za ta rekord je bilo tre-
ba organizirati 734 vla-
kov. Sicer pa so v marcu 
vsega skupaj naložili 
42.035, razložili pa 41.940 
vagonov. 

IZOBRAŽEVANJE V ZK 

ZA DELO V PRAKSI 
Študijsko središče pri M S ZKS usklajuje delo 

Pred dvema letoma so v 
Celju ustanovili Študijsko 
središče pri Medobčinskem 
svetu ZKS z namenom, da 
bi s koordiniranjem in izva-
janjem različnih izobraže-
valnih oblik spodbujal idej-
nopolitično usposabljanje v 
zvezi komunistov. 

Že pred tem so v občinah 
živele različne oblike idejno-
političnega usposabljanja, a 
ugotavljali so, da so te oblike 
pogosto razdrobljene in pro-
gramsko neusklajene. Zato 
je Studijsko središče organi-
ziralo tri stalne oblike uspo-
sabljanja članov zveze ko-
munistov seveda ob tistih, ki 
so jih v občinah še naprej 
uveljavljali. Tako je središče 
organiziralo dopisno šolo 
marksizma, trimesečni semi-
nar in politično šolo. 

Dopisna šola marksizma 
obsega sedem tematskih po-
dročij, ki jih slušatelji po-
glabljajo ob delu. Studijsko 
središče zagotavlja slušate-
ljem ustrezno literaturo, oni 
pa sami poglabljajo snov. To 
pomeni, da šola sloni na me-
todi samoizobraževanja. 
Prav zato je tudi osip sluša-
teljev v tej obliki idejnopoli-
tičnega dela precej velik, 
kajti tematska področja so 
dokaj zahtevna in terjajo 
mnogo vztrajnosti slušate-
ljev. Sola traja eno šolsko le-
to, vanjo pa kadrujejo sluša-
telje osnovne organizacije 
ZK skupaj s komiteji občin-
skih konferenc ZKS. Lani je 
bilo v šolo vključenih 311 
slušateljev, uspešno pa jih je 
šolo zaključilo le 45 odstot-
kov. Letos pa je v Dopisno 

šolo marksizma vključenih 
280 slušateljev iz vseh občin 
območja. 

Trimesečni seminar je 
oblika idejnopolitičnega 
usposabljanja članov ZK, ki 
jo izvajajo iz dela. Traja dva-
najst tednov, izvajajo pa jo v 
Celju in Velenju. Cilj te izo-
braževalne oblike je, da izo-
bražuje aktivne družbenopo-
litične delavce za delo v 
praksi in dalje, da iz nje ka-
drujejo slušatelje z najbolj-
šim učnim uspehom v eno-
letno politično šolo. Trime-
sečni seminar sta doslej 
uspešno zaključili dve sku-
pini slušateljev, sedaj pa de-
lo zaključuje že tretja. 

Enoletna politična šola je 
gotovo najbolj zahtevna obli-
ka idejnopolitičnega izobra-
ževanja, ki jo organizira in 
izvaja Studijsko središče pri 
Medobčinskem svetu ZKS v 
Celju. Vanjo resnično kadru-
jejo le slušatelje, ki so že v 
trimesečnem seminarju po-
kazali največ znanja in ki so 
se dodobra izkazali tudi v 
vsakodnevnem družbenopo-
litičnem delu. Sola ima se-
dež v Laškem, izvajajo jo iz 
dela, vanjo pa je letos vklju-
čenih 29 slušateljev celjske, 
zasavske in posavske regije. 
Solo izvajajo že sedmo leto 
zapored. 

Studijsko središče pa 
spodbuja in koordinira tudi 
tiste oblike idejnopolitične-
ga usposabljanja, ki jih izva-
jajo po občinah. Tako uskla-
juje programe za izvajanje 
seminarjev za kandidate 
pred vstopom v ZK, za novo-
sprejete člane in pri organizi-
ranju občinskih političnih 
šol. Na Studijskem središču 
pa se pripravljajo tudi na 
izvedbo seminarja za sekre-
tarje osnovnih organizacij 
ZK in direktorje TOZD, ki 
naj bi ga pričeli izvajati ver-
jetno že v prihodnjem šol-
skem letu. 

DAMJANA STAMEJCIC 

ORIENTACIJSKI 
POHOD V 
ŠTORAH 

Priprave so bile skrbne in 
dolge. In kmalu je napočil 
tisti dan. 

Zbrali smo se pred šolo. 
Učenci do sedmega razreda 
so imeli pohod v okolico šo-
le, osmošolci pa na območje 
Pečovja, Prožinske vasi in 
Kompol. Vsak razred je pri-
javil dve ekipi. Na startu 
smo dobili še zadnja navodi-
la, zemljevid z vrisano potjo 
in listič za pisanje. Tu smo 
tudi streljali z zračno puško. 

Prva postaja je bila na Pe-
čovju. Na njej smo preizkusi-
li svoje znanje iz prve pomo-
či in ravnanje z busolo. Na 
drugi postaji smo morali opi-
sati puško, plinsko masko 
itd. Na tretji postaji v Kom-
polah smo reševali vprašanje 
iz NOB in SLO. 

Po opravljenih nalogah 
smo odhiteli "proti šoli. Čaka-
lo nas je še merjenje razdalje 
med dvema predmetoma. 

Pohod je uspel, saj smo ga 
udeleženci vzeli zelo resno. 

MATJAŽ LEBAN 

MARJAN 
BOZIC 

Dopoldne, v vseh de-
lovnih dneh ga je moč 
najti na oddelku za sploš-
ne zadeve in družbene 
službe pri skupščini obči-
ne Šentjur, katere načel-
nik je. Dela mu ne zmanj-
ka, čeprav se še malo ne 
pritožuje zaradi tega. Po-
poldnevi so sicer njegov 
prosti čas, a mu gaza nje-
govo štiriletno hčerko in 
življenje v družinskem 
krogu ostaja vse manj. 
Družbenopolitična anga-
žiranost, predvsem v do-
mači krajevni skupnosti. 

konjički - vse to mu jem-
lje prosti čas. In spet pou-
dari, da je pač tako in da 
se mu zdi prav, daje tako, 
kot je. • 

Marjan Božič je doma iz 
Nove vasi v Šentjurju in 
je novoizvoljeni predse-
dnik KK SZDL Šentjur -
okolica. Da bi lahko oce-
nili, kolikor se to pač da, 
kakšno delo ga na tem 
področju čaka v nasled-
njem obdobju, je potreb-
no zapisati nekaj besed o 
tej krajevni skupnosti. 
Nekateri pravijo tej kra-
jevni skupnosti kar obroč 
Šentjurja. In ne motijo se. 
Krajevna skupnost Šent-
jur - okolica je največja v 
šentjurski občini, lahko 
bi rekli kar prevelika za 
resnično povezanost med 
ljudmi. Šteje namreč kar 
3600 prebivalcev in še ti 
so, kot rečeno, naseljeni 
okrog Šentjurja. Torej bo 
treba v prvi vrsti razmiš-
ljati o reorganizaciji. 
Zaenkrat pa je razdeljena 
na pet vaških skupnosti 
in nekatere so že resnično 
zaživele. 

A ostanimo z našim go-
stom. Marjan Božič je že v 
prejšnjem obdobju delal 
v izvršnem odboru SZDL 
v Novi vasi. Funkcija, ki 
mu je bila zaupana pred 
nedavnim, je, tako pravi, 
le nekakšno kontinuirano 
nadaljevanje prejšnjega 
dela. Seveda se nehote za-
pleteva v pogovor o načr-
tih, ki si jih je zastavil za 
delo. Predvsem je resnič-
no zadovoljen z odzivi so-
krajanov, ki pri vsem 
tvorno sodelujejo. To je 
predpogoj za dobro delo, 
pristavi Marjan, ki je pre-
pričan, da bo tako tudi v 
prihodnje. Predvsem si 
želi tudi v prihodnje, da 
bi si delo razdelili tako, 
da bi sprejeti sklepi bili 
vselej tudi uresničeni. 
Odlagati dela in naloge na 
enega, dva človeka, pa je, 
milo rečeno, narobe. Želi 
tudi, da bi bilo vsako delo 
dobro organizirano, ker le 
tako bo teklo dalje. Zado-
voljen je z domačo OO 
ZSMS Resevna, katere 
mladi so zelo delovni in 
bodo prav gotovo radi 

priskočili na pomoč. In 
ker zaenkrat nimajo težav 
s prostori, kot marsikje 
drugje, upa, da bo delo hi-
tro zaživelo in da bo še 
bolj povezalo krajane. 

Tu so tudi naše želje, da 
bi bilo resnično tako. 

Marjana Božiča pa velja 
predstaviti še z druge pla-
ti. Je namreč vodja godbe 
na pihala v Šentjurju in 
tudi ta konjiček mu jem-
lje precej delovnega časa. 
Čeprav člani godbe vadi-
jo v nezakurjeni gardero- ' 
bi kinodvorane, se lahko 
pohvalijo z mnogimi na-
stopi v domači občini. 
Prenekatero budnico so, 
že zaigrali in skoraj ga ni 
praznika, da ne bi nasto-
pila šentjurska godba. Za 
vaje mu vzame dva dni v 
tednu. Naslednja dva 
dneva preživi Marjan Bo-
žič na vajah Železničar-
ske godbe France Preše-
ren v Celju. 

MATEJA POD JED 

OBRAZI 



CELJE 

VELIKO SLAVJE PESMI 
Ob 30-letnici Komornega moškega zbora 

Bil je večer, da malo ta-
kih. Prijeten, sproščen, pa 
vendar slavnosten. Tako, 
kot se ob obletnicah spodo-
bi. Tudi za tridesetletnico 
Komornega moškega zbora. 

Velika dvorana Narodnega 
doma je bila v petek, 6. aprila 
zvečer, premajhna, da bi lah-
ko sprejela vse, ki so hoteli 
prisostovati enkratnemu 
kulturnemu in pevskemu 
dogodku. To je bil slavnostni 
koncert v počastitev tride-
setletnice obstoja našega, 
celjskega Komornega mo-
škega zbora. Slavje je pote-
kalo pod pokroviteljstvom 
Medobčinskega sveta SZDL 
za celjsko območje. 

Slavnosten je bil že zače-
tek, saj tokrat, izjemoma, ni 
pripadal petju, marveč poča-
stitvi zbora in njegovih pev-
cev. Mnogim članom tega 
uglednega pevskega kolekti-
va je namreč predstavnik 
Zveze kulturnih organizacij 
Slovenije, Tone Lotrič, po-
delil bronaste, srebrne in zla-
te Gallussove znake kot priz-
nanje za njihovo dolgoletno 
delo v t rm in drugih zborih. 

In potem dve domači, celj-
ski družbeni priznanji. Prvo, 
srebrni znak OF, je zboru po-
delil predsednik Občinske 

konference SZDL, Jože Vol-
fand. 

»Naš Komorni zbor pred-
stavlja enega izmed vrhov 
kakovosti slovenskega in ju-
goslovanskega zborovskega 
petja. S svojim tridesetlet-
nim delom in koncerti na 
odrih v krajevnih skupno-
stih ali nastopih v najbolj 
bleščečih dvoranah nam po-
nuja vzorec, kako umetniško 
izbrušena kulturna skupina 
podružbljeno razume svojo 
kulturnopolitično, družbe-
no, delovno poslanstvo. To 
je smisel revolucionarja naše 
kulture. 

Srebrno priznanje OF ni 
samo priznanje in- ni le po-
zornost celjske in medobčin-
ske fronte do dela in vloge 
zbora v naši samoupravni 
kulturni politiki ter v kultur-
nem življenju. Je tudi pobu-
da in vabilo k še večji popu-
larizaciji naše slovenske pe-
smi, k še večji množičnosti 
in k še večji kakovosti,« je 
med drugim v govoru dejal 
Jože Volfand. 

Z enakim priznanjem je 
zboru zatem podpredsednik 
Izvršnega sveta celjske ob-
činske skupščine Mitja Pi-
pan izročil Grb Celja, prav 
tako visoko celjsko družbe-

no priznanje. 
Po zahvalnih besedah 

predsednika zbora, prof. Gu-
stava Grobelnika, ki so iz-
zvenele tudi kot obveznost 
za nadaljevanje dela in veli-
kega poslanstva, se je začel 
koncert, ki je navdušil. 

Tik pred njegovim zaključ-
kom, ki so mu pevci morali 
dodati še tri pesmi, je bila še 
ena slovesnost. Najprej šte-
vilni šopki rož in iskrene če-
stitke zboru za delovni jubi-
lej, zatem pa proglasitev 
častnih članov tega celjske-
ga kolektiva, ki zdaj že pol-
drugo leto dela pod umetni-
škim vodstvom prof. Vida 
Marcena. 

Zbor je v skladu s svojim 
pravilnikom imenoval za 
častne člane Marico Frece in 
Rista Gajška, ki sta sodelo-
vala pri njegovi ustanovitvi, 
zatem dolgoletnega tajnika 
Franca Lukača, potem Mir-
ka Crepinška, ki je edini v 
zboru vse od njegove usta-
novitve ter Ivana Kramer j a, 
predsednika Medobčinske-
ga sveta Zveze sindikatov in 
Janka Zevarta, predsednika 
Medobčinskega sveta SZDL 
za celjsko območje. 

M. B 0 2 I C 

MOZIRJE 

KRIMINAL UPADA 
Zato pa vse več prometnih nesreč s smrtnim izidom 

Delegati vseh zborov Ob-
činske skupščine Mozirje so 
na zadnjih sejah med dru-
gim obravnavali tudi poro-
čilo o varnostni problema-
tiki v občini. Poročilo je 
pripravila postaje milice 

Gre za dejstvo, da so var-
nostne razmere v Gornjesa-
vinjski dolini dobre, stabil-
ne. Takšno ugotovitev potr-
jujejo ugotovljeni podatki s 
področja varnosti in zaščite, 
na drugi strani pa aktivnost 
na področju uresničevanja 
družbene samozaščite dobi-
va vse globlje vsebino. 

Podatki za 1978. leto kaže-
jo, da je kriminaliteta v ra-
hlem upadanju, še zlasti kaz-
niva dejanja v gospodarstvu. 
V porastu pa so posledice 
prometnih nesreč s smrtnim 

izidom. To je zaskrbljujoče, 
medtem ko manjši porast kr-
šitev javnega reda in miru 
ter cestnega prometna ne 
predstavlja posebnega pro-
blema. 

V mozirski občini so lani 
obravnavali 119 kaznivih de-
janj, kar je za 45 manj kot 
leto dni prej. Od skupnega 
števila jih je le enajst odpad-
lo na kazniva dejanja gospo-
darskega kriminala. Po-
membna je ugotovitev, da'so 
bila vsa uspešno raziskana. 

V primerjavi z 1977. letom 
je bilo lani dosti manj prime-
rov poneverb. 

Nekaj več kot v 1977. letu 
je bilo velikih tatvin - za 
osem primerov - manj pa je 
kaznivih dejanj nasilniškega 
obnašanja, poškodovanja tu-

jih reči, ponarejanja listin, in 
podobno. Še vedno pa so 
prepogoste tatvine iz motor-
nih vozil. Tudi zavoljo tega, 
ker lastniki puščajo avtomo-
bile nezaklenjene, v njih pa 
vidno razstavljene drage te-
hnične predmete, ki zmikav-
te seveda privabljajo. 

Lani so v mozirski občini 
zaradi storjenih kaznivih de-
janj obravnavali šestnajst 
mladoletnikov, med njimi 
celo deset otrok do štiririnaj-
stega leta. 

V Gornjesavinjski dolini 
so bili lani štirje požari s ško-
do okoli 225.000 dinarjev. 
Vrh tega so obravnavali tri 
delovne nesreče s smrtnim 
izidom in dve s hudo telesno 
poškodbo, šest samomorov 
in dva poskusa samomora. 

Prizor s proslave železničarjev v Laškem v trenutku razvitja praporov sindikalnih 
podružnic iz Dobove in Zidanega mosta. (Foto: Radivoj Pleterski)' 

SVEČANOST V LAŠKEM 

25 PLODNIH LET 
Razvili so sindikalna prapora 

železničarji TOZD za pro-
met Zidani most so s prosla-
vo Dneva železničarjev ne-
koliko hiteli. Zbrali so se mi-
nuli petek v dvorani rasta-
vracije »HUM« v Laškem. V 
Laškem zato, ker je pokrovi-
teljstvo nad celotno priredi-
tvijo prevzel občinski sindi-
kalni svet vaške občine. Si-
cer pa kraj dogajanja železni-
čarje ne moti, saj so povsod 
doma, kjer so tiri. 

Proslava dneva železničar-
jev je bila še posebej slove-
sno pripravljena, saj letos 
slavijo slovenski in istrski 
železničarji 25-letnico delav-
sl^ega samoupravljanja. 

Slovesnost je začel direk-
tor TOZD za promet Zidani 
most MILAN ZEBiC, za 
njim pa je govoril predse-
dnik sindikalne konference 
FRANC DROBNE, ki je ori-
sal revolucionarno prete-
klost slovenskih železničar-
jev, njihovo prizadevanje za 
samoupravno organiziranost 
in posodobitev poslovanja 
na železniških tirih. Sledilo 
je razvitje praporov. Razvila 
sta jih predsednika občin-
skih sindikalnih svetov Bre-
žice TONE JESENKO za 
sindikalno podružnico Do-

bova in MARKO MANFRE-
DA za sindikalno podružni-
co Zidani most. 

Ob pomembnem jubileju 
in prazniku so podelili osem 
srebrnih in trinajst bronastih 
značk za dolgoletno zvesto-
bo v svojem poklicu, knjižne 
spominske nagrade pa^so do-
bili vsi upokojeni železni-
čarji. 

Program svečanosti je pre-
pletal kulturni spored. Sode-
lovali so godbeniki železni-
čarske godbe iz Zidanega 
mosta, moški pevski zbor iz 
Loke pri Zidanem mostu, z 
recitacijami pa mladinke in 
mladinci TOZD za promet 
Zidani most. 

J. KRAŠOVEC 

CELJSKI ŽELEZNIČARJI ZA 
PRAZNIK 15. APRILA 

Železničarji celjskega vo-
zlišča so tudi letos v počasti-
tev svojega praznika, petnaj-
stega aprila, pripravili vrsto 
prireditev in proslav. 

Mnoge prereditve, pred-
vsem športne in kulturne, so 
se že zvrstile. Do zaključka 
pa je ostalo še nekaj manife-
stacij. 

Tako bodo danes ob dese-
tih dopoldne na slavnosti v 
kinu Union podelili bronaste 
in srebrne značke članom za 
deset in dvajsetletno delo na 
železnici. "Zvečer ob dvajse-
tih pa bo prav tam v okviru 
Tedna filma »Na tirih« pre-
miera jugoslovanskega barv-

nega filma »Dvoboj za južno 
progo.« 

Jutri, v petek, 13. aprila, se 
bodo v Žalcu pomerili keg-
Ijači, v soboto 14. t. m. bodo 
najprej počastili spomin 
padlih železničarjev za svo-
bodo in zato položili vence k 
vsem obeležjem padlih bor-
cev, ob 10.30 pa bo na pero-
nu celjske železniške postaje 
še promenadni koncert pi-
halnega orkestra »France 
Prešeren.« 
V Muzeju revolucije pa je do 
20 t. m. odprta razstava li-
kovnih del železničarjev -
članov likovne sekcije. 

MB 

KJE SO TEČAJI 
SVETA? 

SVET IN Ml 
PISE IVAN SENICAR 

KOLEDAR ZA 
ZGODOVINO 

Kadar pregledujemo zgodovino, 
nam je bolj ali manj jasno, zakaj so se 
ljudje v posameznih pretelfUh dobah 
usmerili tako, kot so se. Sodobnikom 
pa je navadno njihov čas tako zamo-
tan, da iščejo vse mogoče poti, in šele 
ko prevlada določena zgodovinska 
smer, je vsem jasno, kaj se je zgodilo. 
Prav zaradi tega je vednost o svoji 
dobi, s tem pa tudi vednost o nujnosti 
svojega početja, tako dragocena, nav-
dihujoča in - revolucionarna. 

Takšno našo vednost glede objek-
tivnega toka mednarodnega razvoja, 
s tem pa tudi vednost glede jugoslo-
vanske akcije v mednarodnih odno-
sih, je potrdila in v nekaterih pogle-
dih še poglobila seja centralnega ko-
miteja Zveze komunistov Jugoslavi-
je, ko je 5. aprila razpravljala o ure-
sničevanju in nadaljnjem razvoju po-
litike neuvrščenosti. 

Neuvrščena politika je nastala iz 
enakih teženj narodov po svetu, kot 
se je razvilo naše socialistično sa-
moupravljanje iz teženj delavcev in 
narodov ter na rodnosti v sami Jugo-
slaviji. Osvoboditev izpod Nemcev in 
Italijanov ter izpod režimov stare Ju-
goslavije ali osvobodtev iz kolonial-

nih prijemov v Afriki, Aziji in drugod 
po svetu je prinesla spoznanje in vo-
ljo - posvečeno z žrtvami - da se lju-
dje in narodi niso pripravljeni vrača-
ti v kakršnokoli odvisnost od drugih, 
odvisnost, ki bi jim kratila lasten ra-
zvoj, človekove svobode in svobodo v 
mednarodnih stikih. Težnja po neo-
dvisnosti, enakopravnosti, medse-
bojnem spoštovanju, težnja po aktiv-
nem sodelovanju v svetu, po večji de-
mokratičnosti mednarodnih odnosov 
in pravičnosti mednarodnega gospo-
darskega reda - je združila in združu-
je neuvrščene dežele. Toda politika 
neuvrščenosti ni bila nikoli defenziv-
na, le proti blokom, ampak za njiho-
vo preseganje in reševanje velikih 
svetovnih problemov, s katerimi se 
na svetu otepamo. Bloki, vojnopoli-
tične zveze, podrejanja, imperiali-
zem, kolonializem in drugi atavizmi 
niso sposobni, da popeljejo svet na-
prej. Niso tečaji, na katerih se obra-
čajo vrata prihodnosti. To so ljudje, 
ki hočejo živeti svobodno. In s teh 
tečajev ne bo mogoče sneti vrata ni-
komur. 

Politika neuvrščenosti, ki bi jo že-
leli razvrednotiti z blokovskih pozi-
cij nekateri v samih blokih ali v giba-
nju neuvrščenih, ni zasajena tako 
plitko, da bi jim to uspelo. Koledar 
njene rasti to potrjuje. 

- Po burnem razvoju v svetu in v 
sami Jugoslaviji je Edvard Kardelj5. 
oktobra 1950. leta izjavil na petem 
zasedanju generalne skupščine OZN: 
»Jugoslovanski narodi ne morejo 
sprejeti stališča, da naj človeštvo 
izbira med dominacijo ene ali druge 
velike sile. Menimo, da obstaja druga 
pot...« 

- V sporočilu o razgovorih indij-
skega in kitajskega presednika vlade 
28. junija 1954 je prvič uradno upo-
rabljen pojem »miroljubna koeksi-
stenca« med državami. 

- Od 18. do 19. julija 1956 je bil na 
Brionih zgodovinski sestanek Tito-
Naser-Nehru. V skupni izjavi, ki vse-
buje 12 točk, so opredeljeni glavni 
problemi v svetu. 

- Na 15. zasedanju generalne skup-
ščine OZN v New Yorku so 20. sep-
tembra 1960. leta predsedniki Tito, 
Nehru, Naser, Sukamo in Nkrumah 

predložili resolucijo, ki spodbuja ve-
like sile k sodelovanju. 

- Od 1. do 6. septembra 1961 je bila 
v Beogradu prva konferenca neuvr-
ščenih na vrhu. Udeležencev je bilo 
25. 

- Od 5. do 10. oktobra 1964 je bila v 
Kairu druga konferenca, ki se je ude-
ležuje že 47 članov gibanja neuvršče-
nih. 

- Od 8. do 10. septembra 1970 je 
bila v Lusaki tretja konferenca. Čla-
nov je že 54. 

- Od 5. do 10. septembra 1973 je 
bila v Alžiru četrta konferenca. Šte-
vilo udeležencev doseže 75 dežel. 

- Od 16. do 19. avgusta 1976 je bila 
v Colomb u peta konferenca na vrhu, 
katere se je udeležilo 86 dežel pa še 
številni opazovalci, gostje in pred-
stavniki osvobodilnih organizacij. 

- Letos v jeseni bo šesta konferen-
ca na vrhu, na katero se zdaj priprav-
ljajo vse neuvrščene države, med nji-
mi zelo zavzeto tudi Jugoslavija. 



CELJSKA TRGOVINA: 

OBETAVNO ZDRUŽEVANJE 
V pripravi je združevanje domala celotne trgovine v občini 

v celjski trgovini bo v prihodnjih 
mesecih prišlo do pomembnih orga-
nizacijskih sprememb, ki imajo za 
cilj močneje povezano in bolje orga-
nizirano celjsko trgovino, ki bo do-
bro sodelovala s proizvodnimi in pre-
delovalnimi delovnimi organizacija-
mi ter zagotovila mnogo kakovost-
nejšo in popolnejšo oskrbo prebival-
cev. Tako smo izvedeli na zadnji seji 
komiteja občinske konference ZK Ce-
lje, ko je po vrsti razgovorov o vlogi 
in ciljih Dobrine, po kopici nespre-
jemljivih odlašanj in zavlačevanj, 
celjski trgovini slednjič uspelo pred-
staviti osnovno zamisel bodoče orga-
niziranosti. 

Celjska trgovina je bila še pred leti 
med najbolj uspešnimi gospodarskimi 
panogami v občini, s svojo organizira-
nostjo in prodornostjo pa je bila tudi v 
domačem vrhu. Nato se je pričelo zao-
stajanje, ki ga je povzročila premajhna 
povezanost, medsebojna konkurenč-
nost na škodo preskrbe potrošnikov, 
zaostajanje v gospodarski moči. Po-
skus integracije kmetijstva, živilsko-
predelovalne industrije in trgovine na 
celjskem območju v SOZD Dobrina je 
spodletel. Razen v organizacijskem 
smislu Dobrina vrsto let ni dosegla in-
tegracije interesov. Podjetniški in lo-
kalistični interesi so prevladali in 
osnovni cilj - boljša oskrba območja 
predvsem še z živilskimi, prehrambe-
nimi, tehničnimi in tekstilno-galante-
rijskimi izdelki, je ostala mrtva črka na 
papirju sicer dobro zastavljenega sa-
moupravnega sporazuma. Rezultat 
takšnega stanja so bile številne krize v 
Dobrini, katerih rezultat je bil slednjič 
izstop več članic, še predvsem iz vrst 
kmetijske proizvodnje in predelave. 

V SOZD so tako ostale pretežno le 
trgovske delovne organizacije, ki so 
morale poiskati novo, učinkovitejšo 
pot za uresničitev istih ali vsaj podob-
nih ciljev, kot so si jih zastavljali v 
Dobrini. Kaže, da so se slednjič, potem 
ko je zaradi neodločnosti in prevlado-
vanja podjetniških interesov v začetku 
leta moral intervenirati komite občin-
ske konference ZK, le dokopali do do-
brih osnov nadaljnjega dela. Pretežni 
del celjske trgovine se je skupno z ne-
katerimi še preostalimi članicami Do-
brine izven celjske občine odločil za 
ustanovitev nove sestavljene organiza-
cije združenega dela, ki bo predvido-
ma nosila ime SOZD Merx. Sestavljale 
jo bodo štiri delovne organizacije, ki 
jih bodo ustanovili na novo. Najpo-
membnejši delovni organizaciji v 
SOZD, vsaj s stališča preskrbe, bosta 
DO Trgovina na drobno in DO Oskr-
bovalni center. V prvo se bodo kot 
TOZD predvidoma vključili Center, 
Moda, TOZD Tehnomercator, Tkani-
na, Aranžerstvo, TOZD Potrošnja Za-
gorje in tozdi Prodaja iz Celja, Laške-
ga, Šentjurja, Šoštanja, SI. Gradca, Ra-
ven, Ruš in Radeč. V delovno organi-
zacijo Oskrbovalni center pa naj bi 
predvidoma vključili tozde: Tkanina, 
Grosist, Transport, AOP in Službo tr-
ženja. Ta delovna organizacija naj bi 
imela predvsem značaj veletrgovine 
oziroma trgovine na debelo. Ob teh 
delovnih organizacijah naj bi usta-
novili še DO Gostinstvo in turizem ter 
DO Mlinsko-predelovalna enota Celje. 

V vseh naštetih delovnih organizaci-
jah bi se tako praktično združila celot-
na celjska tekstilno-galanterijska in ži-
vilsko-prehrambena trgovina ter del 
trgovine s tehničnim blagom. Doslej 

so opredelili le osnove združevanja, 
podrobno organizacijsko shemo bodo 
pripravili do srede junija, reorganiza-
cijo pa naj bi izvedli jeseni. 

Dotlej ostaja veliko dela. Se celo na 
seji komiteja OK ZK Celje, kjer smo 
dobili to informacijo, je namreč še ve-
dno prihajalo do manjših razhajanj v 
mišljenjih. V nekaterih delovnih orga-
nizacijah se ne bodo radi odrekli svoje-
mu sedanjemu statusu delovnih orga-
nizacij ali celo cepitvi dosedanjih de-
lovnih organizacij na tozde, ki bodo 
vključeni v različne delovne organiza-
cije. Marsikje se tudi še bojijo bodočih 
skupnih načrtov, bolje rečeno - spra-
šujejo se, če bodo njihovi načrti upo-
števani tudi v bodoči SOZD. Povedati 
pa je treba, da gre bolj ali manj za 
marnje, kakršne so v preteklosti ozna-
čevale odnose in neučinkovitost v Do-
brini. Zato tudi so člani komiteja, ob 
tem, ko so v celoti podprli sedanji 
predlog in ga ocenili kot zelo dober, 
opozorili, da je treba z odločno akcijo 
komunistov in vodilnih delavcev pre-
seči tako obnašanje. Preseči je treba 
lokalistične in podjetniške interese in 
doseči, da bo celjska trgovina z načrto-
vano reorganizacijo dejansko vnovič 
dobila možnosti za osvojitev pozicij, 
kakršne je nekoč že imela na območju, 
v republiki in Jugoslaviji. 

Nekaterim oklevanjem navkljub 
lahko sklenemo, da se je Celjska trgo-
vina slednjič le prebudila iz predolge-
ga spanja na zlaganih lovorikah. Nova 
oblika organiziranosti bo ob večji go-
spodarski moči in prodornosti celjske 
trgovine le lahko prinesla tudi po-
membne spremembe v doslej vse pre-
pogosto šepajoči preskrbi prebivalcev 
Celja in celjskega območja. 

BRANKO STAMEJCIČ 

RAZSTAVA NA ŠOLI ZA 
KMETOVALCE V ŠENTJURJU 

Učenci Poklicne šole za kmetovalce in kmetovalke - go-
spodinje v Šent jur ju že vrsto let zapored pripravijo ob zak-
ljučku šolskega leta mično razstavo izdelkov, ki so nastali 
pod spretnimi prsti v tem šolskem letu. Številni obiskovalci 
so si v soboto in nedeljo lahko ogledali pisane vezene prte, 
lepo pripravljene pogrinjke, pletene in krojene izdelke in se 
seznanili s sodobnim vrtnarjenjem in kmetovanjem. Raz-
stava je bila zanimiva in skrbno pripravljena, na njej pa so se 
obiskovalci lahko seznanili tudi z izdelki domačih podjetij; 
Bohorja, Tola in Alposa ter celjske Metke, ki so finančno 
podprli to vsako leto bolj obiskano prireditev. 

M. PODJED 

VEČERNI NAKUP V CELJU? 
Vse kaže, da se bodo želje celjskih potrošnikov, ve-

zane na bolj gibljiv čas trgovin, končno uresničile. V teh 
dneh namreč člani posebne delovnç skupine pri občin-
ski konferenci svetov potrošnikov pripravljajo osnutek 
samoupravnega sporazuma o odpiralnem času trgovin, 
ki naj bi v bodoče zamenjal dogovor o poslovnem času, 
sprejetem v letu 1972. Potrošniki poudarjajo, da bi mo-
rale celjske trgovine svoj odpiralni čas prilagoditi dej-
stvu, da je Celje tako regijsko središče, kot tudi turi-
stično mesto. Zato je nemogoče, da v Celju ni odprte 
samopostrežne trgovine v soboto popoldan, da v sobo-
tah niso dežurne blagovnice, da tudi v nedeljah dopol-
dan potrošniki zaman stikajo za odprtimi trgovinami. In 
nenazadnje, potrošniki zahtevajo, da bi bila tudi v večer-
nih urah dežurna samopostrežna trgovina v Celju. 

To so zaenkrat samo želje potrošnikov, ki jih bodo 
upoštevali pri pripravi sporazuma o odpiralnem času 
celjskih trgovin. Mimo njih gotovo ne bodo mogle tudi 
trgovske organizacije, pa čeprav bodo imele - o tem ni 
dvoma - veliko organizacijskih in kadrovskih težav.j^g 

OBMOČJE 

PRAZNIK TUDI SEDANJOST 
Veliki napori za varnost in urejenost železniškega prometa 

Letošnji praznik železni-
čarjev, petnajsti april, ni 
samo dan spomina na veli-
ko slovensko in jugpslovan-
sko stavko železničarjev, na 
žrtve, ki so padle, marveč 
tudi trenutek sedanjosti. 
Tembolj, ker so slovenski 
železničarji prav zdaj stopi-
li na pot nove samoupravne 
organiziranosti in ki tudi si-

cer bijejo veliko bitko za 
modernizacijo železniškega 
prometa, za njegovo var-
nost in še kaj. 

»Železničarji se zavedamo, 
da je treba poleg pogleda na-
zaj imeti usmerjen pogled 
naprej. In letošnji praznik je 
vsaj zaradi dveh razlogov 
važnejši, kot so bili prejšnja 
leta. Letos namreč praznuje-

mo 25. obletnico samouprav-
ljanja na jugoslovanskih že-
leznicah. Tisto drugo pa je 
izvajanje določil zakona o 
združenem delu, kjer smo 
zlasti letos naredili najbolj 
odločilne korake v približe-
vanju vsega tistega, kar mo-
rajo neposredni proizvajalci 
dobiti. Tako smo v tem času 
zabeležili velik korak v de-
centralizaciji republiške or-
ganiziranosti železnice, se 
pravi ukinitev Železniškega 
transportnega podjetja Ljub-
ljana in ustanovitev novih 
i<?stih Železniško transport-
nih organizacij. Ena od teh je 
tudi v Celju. In prav ta pred-
stavlja ne samo zadovoljitev 
osebnih želja železničarjev, 
ampak je ta reorganizacija v 
največji meri v prid uporab-

nikom železniških uslug v 
blagovnem in potniškem 
prometu,« je poudaril direk-
tor celjske Železniške tran-
sportne organizacije inž. Jo-
že Rajtmajer. 

Poleg težnje, da se železni-
čarji tudi s samoupravno or-
ganiziranostjo približujejo 
uporabnikom, je tu še cela 
vrsta drugih dejavnosti. Se 

predvsem na celjskem ob-
močju. To zadeva tudi mo-
dernizacijo železnice. V na-
slednjih petih letih so na vi-
diku ogromni koraki, spet v 
prid uporabnikom železni-
ških uslug. Tako je to že za-
četa gradnja centralne po-
stavljalnice v Celju, ki pome-
ni osnovno zavarovalno de-
javnost železniškega prome-
ta na celjski postaji. Od tod 
bo z enega mesta voden celo-
ten promet v okviru železni-
ške postaje Celje. Ta postav-
Ijalnica pomeni tudi mnogo 
večjo varnost v urejenosti že-
lezniškega prometa. 

Poleg tega je tu še več dru-
gih naložb, ki jih bodo priče-
li lev roku petih let. To je 
predvsem selitev nekaterih 
vzdrževalnih dejavnosti iz 

potniške postaje v Cret, kar 
pomeni koncentracijo te de-
javnosti in prav tako izpraz-
njevanje nujno potrebnega 
prostora v mestnem jedru, v 
korist potreb mesta Celja. 

V samem Cretu pa gre za 
izgradnjo novih tirnih zmog-
ljivosti, prav tako prometne-
ga urada in pa seveda za iz-
gradnjo novo loko tovorne 

postaje Bežigrad, ki pomeni 
dopolnitev tirnih kapacitet v 
Cretu samem, predvsem pa 
izboljševanje možnosti za 
nuđenje uslug v blagovnem 
prometu za vse lastnike in-
dustrijskih tirov. 

Poleg tega je v Cretu pre-
dvidena 4udi obnova obrata 
družbene prehrane, ki bo 
odprt še za druge delavce na 
tem območju. 

Mimo tega je zdaj v teku 
dokončanje signalno var-
nostnih napraV' na postaji 
Laško. To delo bo opravlje-
no v približno dveh mesecih-
Nato sledita še postaji Šent-
jur in Grobçlno. Faktor var-
nosti pa ni zapostavljen tudi 
na progi Celje-Velenje in 
Grobelno-Rogatec. ^ 

M. BOZlC 

COMETOV GOSPODARSKI PRODOR V SVET 

BRUSI NA MALTI! 
Cof lex Ltd. Coradino Malta - poskusna proizvodnja maja 

Prejšnji teden so iz zre-
škega Cometa odposlali 
zadnjo opremo za novo to-
varno visokoturažnih bru-
sov na Malti. Če bo ladijski 
prevoznik spoštoval roke, 
lahko pričakujemo že v ma-
ju poskusno enomesečno 
proizvodnjo in v juniju ura-
dno otvoritev prve jugoslo-
vanske naložbe v tej otoški 
sredozemski državi. Come-
tov tozd Coflex se je tako 
dokončno zasidral v tej dr-
žavi in njeni prvi tovarni 
umetnih brusov. Comet pa 
si je na tá način ustvaril 
imenitno poslovno mosti-
šče za prodor na afriški kon-
tinent, še posebno na tržišče 
Severne Afrike, kjer sta še 
posebno poslovno intere-
santni neuvrščeni in prija-
teljski državi Alžirija in Li-
bija. 

Nova tovarna na Malti bo 
imela v začetku zaposlenih 
30 delavcev, od katerih je 
osem delavcev prav včeraj 
zaključilo poseben priuče-
valni tečaj v Zrečah in s pri-
dobljenim znanjem odpoto-
valo nazaj v domovino. Prav 
ta skupinica Maltežanov bo 
skupno s Cometovimi delav-
ci in strokovnjaki nosila vso 

težo začetega zagona nove 
maltežke proizvodnje umet-
nih brusov. 

Vsa oprema je domača, 
prav tako je v celoti usvojena 
tudi domača Cometova te-
hnologija. Nova tovarna na 
Malti bo v začetku predvido-
ma proizvedla milijon viso-
koturažnih brusov v dveh di-
menzijah in desetih artiklih. 

Vrednost predvidene letne 
proizvodnje se giblje med 
700.000 in milijon ameriški-
mi dolarji glede na asorti-
man. Pri ustanovitvenem ka-
pitalu sodeluje z maltežkim 
partnerjem Comet s kar 70-
odstotnim deležem. Težko 
pa je že danes oceniti celotno 
vrednost naložbe, saj še ni 
znana vrednost zgradbe in 
ustrezne infrakstrukture. Je 
pa vrednost strojne opreme z 
reprodukcijskim materia-
lom okrog sedem milijonov 
dinarje'". Vsa oprema je ju-
goslovanska, večinoma tudi 
izdelana in prilagojena v Co-
metovih vzdrževalnih obra-
tih. 

Oba poslovna družabnika 
sta se tudi kmalu dogovorila, 
da je najprimernejše uspo-
sabljanje kadrov v zreških 

Cometovih obratih. Tako sta 
dva meseca v Zrečah preži-
vela dva maltežka tehnika, 
ki bosta v novi tovarni odgo-
vorna za elektro in strojno 
vzdrževanje ter splošno vo-
denje proizvodnje. Na kraj-
šem, skoraj enomesečnem 
usposabljanju pa je bilo še 
šest drugih delavcev. Vsi so 
prav včeraj odpotovali, da 
bodo takoj po prvem maju 
pripravili s Cometovci vse 
potrebno za poskusno proiz-
vodnjo. Že v juniju pa bi mo-
rala steči ' normalna proiz-
vodnja. 

Po načrtih naj bi nova mal-
težka tovarna 20 odstotkov 
proizvajala za potrebe doma-
čega trga, ostali del proiz-
vodnje pa je namenjen trži-
šču v Evropi in še posebej 
Severni Afriki. 

Vsekakor gre za izreden 
uspeh zreškega Cometa, ki 
je dosedanji stalni uvrstitvi 
med najuspešnejše gospo-
darske delovne organizaci-
je v Sloveniji pripel še 
izvozno kolajno. In kar je 
bistveno, Cometovci izva-
žajo svoje znanje in svoje-
tehnologijo! 

MITJA UMNIK 



LAŠKO 

NAJPREJ DOMAČ GOST 
Nenehna rast Zavoda za med. rehabilitacijo invalidov 

»Ni prepozno, če ugoto-
vim, da so bile razprave v 
našem kolektivu o zaključ-
nem računu za lansko leto 
ne samo koristne, temveč 
tudi nujne. Moram poveda-
ti, da smo se delavci v naši 
organizaciji odločili, da se 
bomo tako pogovarjali, raz-
pravljali in ocenjevali po 
vsakem periodičnem obra-
čunu, se pravi vsake tri me-
sece. To poudarjam zaradi 
tega, ker v tej razpravi ni-
smo osvetlili samo dobre in 
pomanjkljive strani, mar-
več sor v njej nehote prišle 
do izraza tudi tiste naloge, 
ki so za naš zavod v tem letu 
najbolj aktualne,« je med 
drugim ugotovil direktor 
Zavoda za medicinsko reha-
bilitacijo invalidov v La-
škem, Miha Prosen. 

V laškem zdravilišču so tu-
di lansko leto zaključili ž do-
brimi rezultati. V primerjavi 
z 1977. letom so imeli pacien-
tov za 4,5% več in to kl jub 
temu, da je bilo trideset po-
stelj v traktu za intenzivno 
nego tri mesece izločenih. V 
tem času so namreč obnovili 
ta oddelek in tako je zdaj-po-
čutje teh težkih bolnikov ne-
primerno boljše, kot je bilo 
pred tem. 

Zadovoljivi so bili tudi fi-
nančni rezultati, in tako so v 
kolektivu ustvarili osnovo za 
uresničitev letošnjih nalog. 

Ni naključje, če je zanima-
nje za zdravljenje v laškem 
zavodu izredno veliko in da 
rase iz leta v leto. To je vse-
kakor priznanje delovnemu 
kolektivu za odpravljeno 
delo. 

V Zavodu nadalje ugotav-
ljajo, da obstoječe kapacitete 
niso zadovoljive. Zato se re-
sno pripravljajo, da bi že le-

tos dogradili del že obstoje-
čega hotela in preko tega do-
bili prostore za povečanje 
osnovne dejavnosti, zatem 
prostore za nove dejavnosti 
in seveda postelje za pacien-
te. Računajo, da bodo s to 
adaptacijo, katere vrednost 
je okoli 35 milijonov dinar-
jev, dobili devetdeset novih 
postelj. 

»Ocenjujemo namreč, da 
bi za naše potrebe oziroma 
za potrebe pacientov morali 
imeti v Laškem najmanj 450 
postelj,« je poudaril Miha 
Prosen in nadaljeval: 

»In če ugotavljam, da ima-
mo trenutno 350 postelj, ki 
so bile lani izkoriščene 88%, 
potem tudi ti podatki potrju-
jejo, da moramo dobiti nova 
ležišča.« 

Lani se je v laškem Zavo-
du zdravilo 4685 pacientov. 
Največ jih je bilo iz ljubljan-
ske regije, sledijo Maribor, 
Celje, Ravne na Koroškem 
itd. Pomembna je ugotovi-
tev, da se je poprečno biva-
nje pacienta lani v primerja-
vi z 1977. letom povečalo od 
19,5 na 21 dni. In tako je bilo 
lani več kot 97.000 nočitev. 
Letos pa bi naj dosegli števil-
ko 100.000. 

Ob takem pritisku doma-
čih pacientov, je povsem ra-
zumljivo, da je tujih gostov 
malo in tudi ne vztrajajo, da 
bi jih pridobili za vsako ce-
no. Prva in velika skrb je to-
rej namenjena domačemu 
človeku! Seveda pa to ne'po-
meni, da so vrata za tuje pa-
ciente zaprta. V Zavodu sku-
šajo zadržati določeno konti-
nuiteto na tem področju, za-
to tudi lani 3,5°/o nočitev tu-
jih gostov. 

Kolektiv laškega zdravili-
šča bo letos poleg že omenje-

nega namenil okoli pet do 
šest milijonov lastnih sred-
stev za vzdrževalna dela in 
nove naložbe. Nekatere nalo-
ge so tik pred uresničitvijo. 
Najprej gre za novo telefon-
sko centralo. Vprašanje tele-
fona je v Zavodu izredno pe-
reče. Po novem bo telefon v 
vsaki sobi in tako bodo pa-
cienti iz sobe lahko klicali in 
govorili s svojci in drugimi. 
Zato bodo odšteli več kot 
milijon dinarjev. 

Druga naloga se kaže v 
preureditvi glavne avle. 
Preuredili bodo glavni vhod, 
namestili avtomatska vrata, 
kar bodo še posebej pozdra-
vili pacienti, ki so vezani na 
voziček. 

Tretja zadeva je stara zdra-
viliška stavba. Letos se bodo 
postopoma lotili preureditve 
vseh sob v tej stavbi. V prvi 
fazi bodo preuredili sobe v 
prvem nadstropju. 

K vsemu temu pa je treba 
dodati še vrsto manjših za-
dev, ki so prav tako neodlož-
ljive. 

Ob vsem tem pa stoji v 
ospredju še ena naloga, od 
katere je odvisno tudi delo 
Zavoda. To' so kadri. Pred 
štirimi, petimi leti je bil v tej 
hiši en„ oziroma dva zdravni-
ka, danes so stalno nastavlje-
ni štirje. Kmalu jih bo pet. 
Poleg tega s štipendijsko po-
litiko skrbijo za vzgojo fizio-
terapevtskih kadrov. Podob-
no velja za druge, tudi za go-
stinske delavce. Kolektiv je 
prišel do spoznanja, da so 
najboljši tisti kadri, ki se 
vzgajajo v hiši in potem 
prevzamejo tudi dela in nalo-
ge v kolektivu, in nadalje, da 
je študij ob delu več kot kori-
sten. 

M. BOŽIC 

TURISTIČNI STRMEC 
Mlado je Turistično druš-

tvo v Strmcu pri Vojniku. 
Čeprav doslej bolj usmerje-
no v olepševalne akcije, v 
ureditev kraja, turistično 
vzgojo članov in krajanov, 
postaja v zadnjem času tudi 
pobudfck novih hotenj. 

Strmec ima vse pogoje za 
dober razmah izletniškega 
turizma. Kraj ima tudi častit-
ljivo zgodovino, saj se prvič 
omenja v dvanajstem stolet-
ju. Tod so tedaj in pozneje 
vodile pomembne trgovske 
poti. V turških časih so na-
selbino ogradili z obzidjem. 
Tu je bil tudi dvižni most. 
Ostanki obzidja so vidni še 
danes. 

Leta 1888 je požar uničil 
skoraj vso vas. Vas s slamna-
timi strehami..Svoje sedanje 
ime je kraj dobil šele po dru-
gi svetovni vojni. Strmec se 
namreč imenuje bližnji grič. 

Na tem območju je nekaj 
starih gradov: Lemberg, 
Majpigel na Vinah, graščina 
Socka. Njen park je zaradi 
nekaterih redkih dreves za-
ščiten. Vsak grad zase ima 
zanimivo lego in arhitekturo. 
Žal, so vsi slabo vzdrževani. 
V Strmcu si kaže ogledati tu-
di gotsko cerkev z lepimi sli-
karijami. 

Kot narodopisne značilno-
sti sta ob Hudinji, ki izvira 
pod Roglo, še dva mlina in 
dve žagi na pogon z vodnimi 
kolesi. 

Strmec je tudi primerno 
središče za zanimive izlete, 
tako proti Paškemu Kozjaku 
kot Lindeku. V kraju sta dve 
prijetni gostilni. V Hudinji 
pa je možen tudi ribolov. 

Kot pravijo, se znajo neka-
teri domačini ogreti za 
kmečki turizem. Zaradi na-
ravnih pogojev bi imel leno 

perspektivo. Samo začeti je 
treba. 

To iniciativo podpira tudi 
Turistično društvo, ki bo tu-
di letos skrbelo predvsem za 
ureditev kraja in zato tudi za 
solidno vključitev v celjsko 
akcijo Hortikultura 80. 

MB 

CELJE: OBČNI 
ZBOR 
DRUŠTVA 

Danes, v četrtek, 12. 
aprila, se bo ob IV. uri v 
spodnji stranski dvorani 
Narodnega doma pričel 
redni občni zbor celjske-
ga Turističnega društva. 

Gre za oceno uspešne-
ga dela in prav tako za 
sprejem delovnega načrta 
za naslednje obdobje. 

ROGAŠKA SLATINA 

20 USPEŠNIH LET 
Taborniškega odreda Zdravilnih vrelcev 

Taborniški odred Zdra-
vilnih vrelcev iz Rogaške 
Slatine deluje letos v zna-̂  
menju dvajsetletnice uspeš-
nega dela. V ta namen so 
imeli v soboto proslavo, na 
kateri in po kateri so obuja-
li spomine na prehojeno 
pot. 

Odred so ustanovili 11. ja-
nuarja 1959. leta. Že takoj na 
začetku so si pridobili sim-
patije nekaterih delovnih or-
ganizacij, ime pa so si izbrali 
po največji znamenitosti do-
mačega kraja - zdravilni vo-
di. Tako so si kmalu dobili 
tudi svojega mecena, to je 
kolektiv Zdravilišča, ki jih 
nikoli ni pustil na cedilu. 

Sprva je imel odred le ma-
lo usposobljenih kadrov, to-
da iz leta v let J so se izkušnje 
večale in skoraj vsak tabor-
nik z nekajletnim stažem je 
bil usposobljen za odgovor-
ne naloge v vodu, četi ali 
odredu. Solali so se doma na 
akcijah in tečajih, pa tudi na 
tečajih okraja in področja ter 
v republiški Gozdni šoli v 
Bohinju. 

Odred Zdravilnih vrelcev 
se ni nikoli odrekel svoji na-
jobsežnejši akciji, to je letne-
mu taborjenju. Že v prvem 
letu dela so s skromnimi 
lastnimi materialnimi mož-
nostmi in s sposojenimi šo-

tori organizirali taborjenje, 
in sicer v Kozjem. Šotore so 
si sposojali še nekaj časa in 
spali na slamaricah, dokler 
jim ni uspelo z lastnimi moč-
mi zmodernizirati taborne 
opreme. 

V svoji dvajsetletni zgodo-
vini so člani odreda spoznali 
domovino podolž in počez, 
saj so na taborjenjih in dru-
gih daljših akcijah bivali 
skoraj povsod po Sloveniji 
in daleč po Jugoslaviji. 

Pridobivanje materialnih 
sredstev je bilo vedno dvoj-
no: taborniki so se opirali na 
družbeno pomoč, istočasno 
pa so iskali možnosti in poti, 
po katerih so z lastno aktiv-
nostjo prihajali do denarja in 
materiala. Dotacije so bile 
prvih petnajst let dokaj pi-
čle. Zato so se lotevali raznih 
delovnih akcij od zbiranja 
odpadnega materiala do tež-
kega fizičnega dela. Prirejali 
pa so tudi zabavne in kultur-
ne prireditve. Se največ pa 
so zaslužili s srečolovi. 

Največ taborniškega zna-

nja in spretnosti je treba po-
kazati na mnogobojih. Ta 
tekmovanja zahtevajo poz-
navanje in izpopolnjevanje 
celotnega programa organi-
zacije. Taborniki iz Rogaške 
Slatine so se tega od vsega 
začetka zavedali, zato so pro-
gram svojega dela vselej ta-
ko načrtovali in izvajali, da 
so bili vsestransko usposob-
ljeni. Že leta 1960. so prinesli 
z republiškega tekmovanja 
prva priznanja, poslej pa so 
se vsako leto vrnili z republi-
ških prvenstev s pomembni-
mi dosežki, tudi s prvimi me-
sti. 

Odred Zdravilnih vrelcev 
je v dvajsetih letih delovanja 
zbral sedem partizanskih 
trakov in nekaj posebnih 
priznanj Zveze tabornikov 
Slovenije. Letos je dobil tudi 
priznanje za uspešno delo v 
preteklem letu. 

Delo odreda v Rogaški 
Slatini je postalo že pojem, 
in to pojem taborništva v ze-
lo pozitivnem smislu. 

JOŽE LIPNIK 

V vsak dor i i 
NOVI 

rbDNIK 

CELJEs HORTIKULTURA 
v dejavnosti celjskega Hortikulturnega društva je spet 

nekaj novic: 
- Danes, v četrtek, 12. aprila, bo ob štirih popoldne v 

Mirozanu praktičen prikaz cepljenja in precepljanja sa-
dnega drevja. Zanimivo in pomembno zlasti za mlajše sa-
djarje, tudi vrtičkarje. Skupni prevoz bo z avtobusom, od-
hod ob 15.30 izpred »Vrtnice« v Malgajevi ulici. 

- Društvena pisarna še ni redno odprta, zato pa je v 
pritličju stavbe v Zidanškovi ulici pritrjen poštni nabiralnik. 
Člani lahko tja oddajajo pismena sporočila, vprašanja, pred-
loge, pritožbe itd. Na vse to bo društvo odgovorilo. 

- V Mestnem parku so v teku ureditvena dela. Prosto-
voljci so zaželeni. Akcije so vsak delavnik, razen sobote, od 
tretje ure popoldne dalje. Pridružite se prostovoljcem! 

l jub l janska banka 
Splošna banka Celje 

KDOR SE UČI ZNA 
KDOR VARČUJE-IMA 

To je geslo iz katerega izhaja mentori-
ca Ljubljanske banke Breda Kovač v 
Vzgojno varstvenem zavodu »ZARJA« v 
Celju. Pravijo pa mu kar vsebinsko var-
čevanje. 

Vsebinsko zato, ker varčujejo hrano, 
čas, igrače, obleko, šolske potrebščine 
(papir) in inventar. Npr. takole: z obešal-
nika pade obleka. Nekdo, ki jo je hote 
prezrl ali celo stopil nanjo, ni varčeval v 
»rubriki obleka«. Izgubil je nalepko pi-
kapolonica - simbol LB, ki bi jo v na-
sprotnem primeru tovarišica Breda na-
lepila na tabelo. Ali: če za svoje delo 
otroci porabijo več papirja kot bi bilo 

potrebno ali če slabo ravnajo tudi z dru-
gimi potrebščinami niso varčevali za 
»rubriko šolske potrebščine«. 

Vendar gredo pri njih še dalje. Otroci 
varčujejo tudi z denarjem in sicer tako, 
da se odpovedo sladkarijam in drugim 
nepotrebnim stvarem na račun varčeva-
nja pri Ljubljanski banki, ki so jo tudi 
obiskali. 

Varčujejo skuprio s starši - denar 
spravljajo v svoj hranilnik doma, za v 
pomožne knjižice, ki so jih izdelali v 
vrtcu, pa jim starši napišejo na listič 
koliko so vložili in kako so prištedili 
denar. Za vsak vložen znesek, ne glede 
na višino vloge, dobi mladi varčevalec 
na tabelo pikapolonico. 

Tako skozi igro in dobro idejo veselo 
varčujejo. 

Kaj več o zanimivem načinu varčeva-
nja najmlajših pa še kdaj drugič. 



UČITELJI Z NEDOKONČANO PEDAG. IZOBRAZBO 

KAKO DO DIPLOME? 
Analiza konjiškega Vzgojno izobraževalnega zavoda 

v Slovenskih Konjicah so 
zbrali podatke o učiteljih 
osnovnih šol, ki nimajo 
končane pedagoške izobra-
zbe in se z njimi tudi pogo-
vorili o vseh križih in teža-
vah študija ob delu. V os-
novnih šolah Boris Vinter 
Zreče, Ljubo Šercer Loče, 
Vitanje in konjiških Dušan 
Jereb ter druga osnovna šo-
la, je zaposlenih 155 osnov-
nošolskih učiteljev, od tega 
jih 20 še nima ustrezne pe-
dagoške izobrazbe, polovi-
ca »neustreznih« je zaposle-
na na zreški osnovni šoli. 

Kdaj so se zaposlili ti uči-
telji v šolah? Najstarejša za-
poslitev izvira iz leta 1961. le-
ta, ko se je zaposlil eden, na-
to je bilo šest let premora, 
spet po eden so se zaposlili v 
letih 1969, 1972, 1976, po dva 
v letih 1967, 1970, 1973, 1978 
in 1979, kar šest se jih je za-
poslilo leta 1976. Globjih po-
jasnil, kaj -je vplivalo na takš-
no zaposlovanje učiteljev z 
nedokončano pedagoško 
izobrazbo, ni. Najbrž tiči ra-
zlog v izrazitem pomanjka-
nju prosvetnih delavcev v 
posameznih obdobjih. 

Smeri študija ob delu teh 
učiteljev so zelo različne. Se-
dem jih študira razredni 
pouk, pet slovenski jezik, tri-
je telesno vzgojo, po eden pa 
angleški jezik, fiziko, tehnič-
no vzgojo, nemščino in li-
kovno vzgojo. 

Do sedaj so vsi opravili 399 
izpitov, v poprečju jih mora-
jo opraviti še kakšnih sto in 
narediti diplomo; se pravi: 
po pet izpitov poprečno na 
posameznika, kar niti ni veli-
ko število, vendar gre pri 
tem le za poprečje, pri posa-
meznikih je »oddaljenost« 
do diplome seveda zelo ra-
zlična. Upoštevati kaže še 
podatek, da so skoraj vsi 
brez izjeme za konec »prište-
dili« najtežje izpite. 

Lansko leto so skupno 
opravili 41 izpitov, letos pa 
že 18. Tak tempo študija ob 
delu daje možnosti, da v na-
slednjih treh letih najkasne-
je vsi doštudirajo in si prido-
bijo ustrezno pedagoško izo-
brazbo. Zahteve bodočega 
zakona o usmerjenem izo-
braževanju bodo pogoje gle-
de ustrezne pedagoške izo-
brazbe prav gotovo zaostrile. 

Strokovna izobrazba do-
biva torej vse večjo težo in 
veljavo, kar je edino pravil-
no. Končno razmišljamo 
lahko tudi takole: tudi ope-
rirati se ne bomo daii kirur-
gu, ki nima ustreznih šol, 
prav tako ne moremo voziti 
avtomobila brez šoferskega 
izpita, torej brez strokovne 
usposobljenosti za oprav-
ljanje kakršnekoli dejavno-
sti ali poklica. 

Pri vprašanjih učiteljev z 
nedokončano pedagoško 
izobrazbo imajo veliko vlo-
go vodstva posameznih šol, 
ki morajo bolj kot doslej 
svojim študirajočim učite-
ljem omogočiti študij ob de-
lu. To pa pomeni, da jih 
manj obremenjujejo z ra-
zličnimi dodatnimi aktiv-
nostmi ali tudi z rednim de-
lom. Preobremenjen učitelj 
- izredni študent, je pač 
slab študent! 

Vzgoja in izobraževanje 
otrok je preveč odgovorna 
naloga, da bi si lahko privo-
ščili za dlje časa in večja 
odstopanja glede strokovne 
pedagoške usposobljenosti 
učnega kadra. 

FRANJO MAROSEK 

CELJSKE KRAJEVNE SKUPNOSTI 

ŠE NEIZHOJENE POTI 
Treba je okrepiti vpliv delavca in občana v KS 

Kljub temu, da so celjske 
krajevne skupnosti storile 
v zadnjih letih velik korak 
naprej v poglabljanju sa-
moupravnih odnosov in 
krepitvi vpliva delovnih 
ljudi in občanov, se še ve-
dno obotavljivo spogleduje-
jo z vrsto problemov. Ti pa 
niso zgolj gmotne narave. V 
prvi vrsti so to problemi po-
ti, ki jih bodo morali v kra-
jevnih skupnostih poiskati 
in izhoditi, da bi zagotovili 
še večji vpliv občanov na 
odločanje o vseh življen-
skih vprašanjih in omogoči-
li bolj glasno izražanje inte-
resov o problemih, ki obča-
ne dejansko žulijo. 

Z ustanavljanjem novih 
krajevnih skupnosti, z voli-
tvami posebnih delegacij za 
skupščine interesnih skup-
nosti, z imenovanjem števil-
nih delegatskih teles v kra-

jevnih skupnostih so občani 
resnično dobili vrsto organi-
zacijskih možnosti za uve-
ljavljanje svojih interesov in 
potreb. A dejstvo je, da so 
vse te organizacijske oblike 
premalo izkoriščene. Skup-
ščine krajevnih skupnosti 
kot najvišji odločujoči organ 
se premalokrat sestajajo, 
krajevne konference sociali-
stične zveze premalo skrbijo 
za delo delegatov in delega-
cij, sveti potrošnikov še išče-
jo metode svojega učinkovi-
tejšega dela, sekcije pri kra-
jevni konferenci SZDL so 
komajda ustanovljene, druž-
benopolitične organizacije 
premalo organizirano spod-
bujajo interesno izražanje 
občanov in še bi lahko našte-
vali. Zaradi vsega tega pa na-
staja v krajevnih skupnostih 
kaj čudna slika: po eni strani 
kar vre od novosti - povsod 

gradijo, snujejo, sprejemajo 
programe, urejujejo okolje -
po drugi strani pa občani kri-
tizirajo, da je njihov glas pre-
malo upoštevan pri tej ne-
dvomno silni rasti krajevnih 
skupnosti. 
, Kje je torej izhod iz zaga-
te? Prav gotovo v tem, da 
bomo dejansko poiskali pra-
ve poti do občanov. To ni fra-
za, ki bi jo kar tja v tri dni 
ponavljali. To je nuja našega 
časa in našega sistema. Kajti 
le s tem, da bomo k odloča-
nju pritegnili čim več obča-
nov - pa najsibodi kot stano-
valce, potrošnike, kot mla-
dince ali člane strokovnih 
organizacij - bomo dejansko 
lahko rekli, da smo spreme-
nili položaj delavcev in obča-
nov v krajevnih skupnostih 
in dejansko okrepili njihov 
najširši vpliv. 

DAMJANA STAMEJCiC 

MLADI ŠEMPETRANI NA DELOVNI AKCIJI 
Do krajevnega praznika, ki ga v Šempetru praznujejo 13. junija, bo treba urediti športna 

igrišča pri tamkajšnji osnovni šoli. Ni naključje torej, da so minulo soboto pljunili v roke 
člani OO ZSMS, ki so se zbrali na delovni akciji. Kar okrog štirideset se jih je zbralo in 
dokazali so, da se da s pridnostjo marsikaj napraviti. To seveda ne bo edina akcija, saj jih 
pripravljajo še več, daje pa slutiti, da bo delo OO ZSMS z novim vodstvom zares zaživelo. 

J . V. - T. T. 

OBNOVA 
SPOMENIKA 
NA PLANINI 

v šentjurski občini so 
jeseni sprejeli sklep o var-
stvu in vzdrževanju spo-
menikov in spominskih 
obeležij, ki jih v tej občini 
ni malo. Akcija je stekla 
po posameznih lo-ajevnih 
skupnostih, uresničujejo 
pa jo predvsem mladi 
pod nadzorstvom borcev, 
kulturna skupnost in do-
mače turistično društvo. 

Tako se krajani Planine 
prav v teh dneh lotevajo 
ureditve okolice spome-
nika v samem kraju. Ure-
dili bodo stopnišče in ob 
spomeniku in ga opremili 
z lučmi. Naj zapišemo še 
to, da je ureditve spome-
nika finančno podprl tudi 
tamkajšnji Tajfun. Akcijo 
bodo na Planini zaključili 
do 4. julija, do tega datu-
ma pa želijo v prostorih 
krajevnega urada urediti 
še spominsko sobo NOB. 

MP 

OBRAMBNI DAN ZA LAŠKE 
ŠOLARJE 

Minulo soboto so imeli na osnovni šoli »Primoža Tru-
barja« v Laškem obrambni dan. Začelo se je tako, da so po 
prvi uri pouka imeli »alarm«. Hitro so se razkropili iz La-
škega v vse strani. Učenci nižjih razredov so v okolici La-
škega našli primerne prostore, kjer so se začasno »vgnez-
dili« in kjer so imeli pouk, predvsem o narodnoosvobodil-
nem boju, o težko priborjeni svobodi in o tem, kako bi 
najbolje posnemali vrstnike iz medvojnih let, ki so tudi 
precej doprinesli k zmagi. Učenci višjih razredov so imeli 
orientacijski pohod. Hodili so v skupinah, iskali »javke« in 
se naposled zbrali na določenem kraju, kjer so imeli pouk 
združen z igro kar na prostem. 

Vsi šolarji so bili organizirani v čete in bataljone, vsi so 
pred seboj na pot poslali izvidnice, ki so se zanimale za 
varnost poti v »varnejše kraje«. Otroci so na terenu dobili 
tudi malice, zato so s seboj nosili posodo in žlice. Toda le 
redki so bili »oboroženi« z nahrbtniki. Teh enostavno ni več 
po domovih, pa bi bilo dobro, če bi bili. V težjih razmerah, 
ko je treba uporabljati obe roki za kaj drugega, je nahrbtnik 
odlična priprava za nošnjo. 

Ker je bil lep dan, so koristno združili s prijetnim. Bil je to 
učni dan, ko so se veliko gibali na svežem zraku, ko so 
marsikaj zvedeli na način, ki jim bo ostal bolj v spominu, kot 
učenje v šolskih klopeh. 

Obrambne dneve so imeli tudi po drugih šolah. Najboljše 
ekipe z orientacijskih pohodov bodo v kratkem sodelovale 
na občinskem tekmovanju, ki ga bo organizirala Zveza re-
zervnih vojaških starešin. j . K. 

PRED SEJO SO 

VARSTVO ZELENIC 
V Žalcu pripravili odlok o varstvu zelenih površin 

Delegati vseh treh zborov 
žalske občinske skupščine 
bodo na torkovi seji sprejeli 
tudi odlok o urejanju, vzdr-
ževanju in varstvu zelenih 
površin ter ureditvi okolice 
objektov v naseljih. Prispe-
val bo k zavarovanju narav-
nega ravnotežja v prostoru, 
ohranitvi značilnosti kraji-
ne ter zagotavljal, da bo 
povsod poskrbljeno za lep 
videz naselij. 

Prvo, kar velja vprašati je 
seveda, katero zemljišče lah-
ko štejemo za zeleno površi-
no. V dvomljivih primerih 
bo o tem odločal občinski 
upravni organ, pristojen za 
komunalne zadeve. Osnutek 
odloka predvideva tudi to, 
da bi zelene površine, last 
občanov, urejali in vzdrževa-
li lastniki, tiste pa, ki so 
družbena lastnina, organiza-
cije združenega dela, druge 
samoupravne organizacije in 
skupnosti, ki upravljajo zele-
no površino. Ce zeleno povr-
šino ne upravlja OZD ali kdo 

drug, bo skrbela za urejanje 

stavbna zemljiška skupnost 
ali krajevna skupnost, ki pa 
bo za to dobila denar od sa-
moupravne komunalne 
skupnosti. Lastniki zelenih 
površin se lahko za vzdrže-
vanje dogovorijo tudi s kra-
jevno skupnostjo, če bodo za 
potrebna dela prispevali de-
nar. 

Ce bo po lokacijski doku-
mentaciji za novo gradnjo in-
vestitor dolžan urediti zele-
no površino, bo moral v bo-
doče zahtevi za gradbeno do-
voljenje priložiti tudi načrt 
ureditve zelene površine. 
Izvajalec gradbenih del bo 
moral ob izkopu gradbene 
jame odstraniti rodovitno 
zemljo brez primesi nerodo-
vitnega materiala in jo odlo-
žiti na primernem kraju, ta-
ko da bi ohranili rodnost 
zemlje, lahko pa jo bo upora-
bil tudi za izboljšanje nero-
dovitnih zemljišč. 

Vzdrževanje zelene površi-
ne zajema oskrbo in obnav-
ljanje gozdnega, parkovnega 
ali sadnega drevja, parkov-

nega grmičevja, cvetličnih 
nasadov, trat in podobno. Ob 
tem ne gre pozabljati peš po-
ti, ograj, instalacij, varstva 
zelenih površin pred po-
škodbami, uničenjem, bolez-
nimi in škodljivci, skrbeti bo 
treba za redno čiščenje in 
oskrbo, postavljanje napisov 
in opozorilnih tabel. 

Ce lastnik kljub opominu 
ne bo skrbel za urejanje zele-
nih površin, bo občinski 
upravni organ za komunalne 
zadeve odredil, da opravijo 
dela krajevna skupnost ali 
pa komunalna organizacija 
združenega dela, seveda na 
stroške lastnika. 

Obveznost urejanja in 
vzdrževanja zelenih površin 
je obstajala že prej, vendar 
so temu namenjali premalo 
pozornosti Vse je bilo več ali 
manj prepuščeno predvsem 
volji lastnika oziroma uprav-
Ijalca. Odlok bo prav gotovo 
v marsičem prispeval k celo-
viti ureditvi zelenih površin 
na območju žalske občine. 

JANEZ VEDENIK 

PRIPELJAL, ODLOŽIL IN PUSTIL 
Kdo bi vedel, kako je prispel ta kos pločevine, ki je bila nekdaj avto, v Novo vas. Dejstvo 

je, da ta odslužen jekleni konjiček semkaj nikakor ne sodi in da si tega celo ni zaslužil, saj je 
kdo ve koliko časa zvesto služil svojemu lastniku. Tega pa je nekega dne verjetno zamikal 
lep, lepši in boljši avto. Morda . . . samo ugibamo,... Zdaj se diči z njim in z njegogovimi 
boljšimi lastnostmi. S prijatelji razpravlja o njegovi hitrosti, majhni porabi goriva, o 
udobnosti ; 1 varnosti. Na starega, odsluženega dolgoletnega prijatelja je že pozabil ali pa o 
njem noče rovoriti. Nikomur tudi ne izda, kako in na kak način se ga je znebil. Kaj bi tisto, 
ga bo že kdo drug odvlekel med staro šaro na odpad! 

Morda . . . morda je t ako . . . samo ugibamo in se že dober mesec sprašujemo: kdo, kdaj in 
zakaj ravno ob glavno cesto v Novi vasi? 

No, druga plat medalje pa je ta, da je ta zapuščeni kos pločevine, ki je bila nekdaj bržčas 
»£ ustin«? , bil nekaj dni vendarle še uporaben. V mraku in tako ne vsem na očeh, se je iz 
sicer že odsluženega avtomobila dalo še marsikaj izviti, odmontirati ali odlomiti. Tudi 
otroci so se ga razveselili in kdo bi pri tem razmišljal o nevarnih pasteh, ki jih nastavljajo 
zarjaveli in ostri robovi pločevine! 

Da, takšni smo. Takšni znamo biti včasih. A na srečo ne vsi, seveda. Malomarnost in 
neodgovornost pa, eh, kaj bi govorili, nista vrlini č loveka. . . 

M. PODJED 



SREČANJE PRI MLINARJEVEM JANEZU 

TOVARIŠTVO -
STARO 33 LET 
Ali povpraševanje po vezeh, kijih družijo 

»Bila bi potrebna sociolo-
ška raziskava, kaj po toli-
kih letih še vedno druži 
kakšni petdeset brigadir-
jev-veteranov, udeležencev 
prvih delovnih akcij po voj-
ni, zlasti na mladinski progi 
Brško-Banovići. So bile to 
težje življenske in delovne 
razmere na akciji, je bil to 
polet mladine v najbolj uso-
dnih dneh naše pretekle 
zgodovine, je bila to večja 
socialna enakost, ko večina 
ni imela drugega bogastva 
kot mladost?« 

Te misli iz pozdravnega 
govora predsednika odbora 
brigadirjev-veteranov in 
komandanta prve celjske 
MDB »Karla Destovnika-
Kajuha« STANETA BER-
GLEZA na petkovem sreča-
nju na Teharjih so hkrati 
odgovor na vprašanje, kaj 
stare brigadirje še vedno 
druži v tovarištvu in prija-
teljstvu. 

Kot že tolikokrat po letu 
1946, brigadirji-veterani v 
počastitev Dneva mladin-
skih delovnih brigad, po-
novno zbrali. Skoraj petde-
set jih je prišlo. V družbi z 
mladimi vrstniki zadnjih 
mladinskih delovnih akcij 
so se čudovito počutili, spet 
obujali spomine, spet peli 
stare brigadirske pesmi. 

Izkoristil sem priložnost 
in nkaj brigadirjev - vete-
ranov povprašal po vzrokih 
za tako čvrsto tovarištvo in 
prijateljstvo, po doživetjih, 
ki jih družijo v eno veliko 
družino: 

Dobimo se ob jubilejih. 
Najrazličnejših. Bili smo 
skupaj na izletih, kmalu po 

končani akciji. Na Gori Oljki 
smo proslavljali jubilej 
SKOJ. Bili smo za 25 in 30-
letnico v Samcu in se pope-
ljali ob progi. Dobili smo se v 
Celju Na gričku, v hali Golo-
vec, v Hrastniku. Sli smo na 
Kozjansko na delovni obisk 
sedanji generaciji brigadir-
jev. 

Dobimo se ob zasebnih ju-
bilejih. Zdaj so na vrsti pet-
desetletnice. Nazadnje smo 
bili skupaj »Pri Mlinarjevem 
Janezu«, kjer smo skupaj z 
mladimi brigadirji proslavili 
1. april - Dan mladinskih de-
lovnih brigad. 

Največ nas je iz leta 1946, z 
mladinske proge Brčko-Ba-
noviči in od teh izmen naj-
več iz prve celjske MDB 
»Karla Destovnika-Kajuha«. 
Nastala je skupina brigadir-
jev-veteranov s prvih mla-
dinskih delovnih akcij. Žal 
je evidenca in brigadni ar-
hiv, ki smo ga prinesli z ak-
cij, šel po zlu. Nekomu se ni 
zdelo vredno hraniti teh do-
kumentov. Pa kaj bi se prito-
ževali. Tudi brigade za deset 
let nazaj nimajo evidence. 

Navadno se nas zbere po 
štirideset, petdeset. To je se-
veda komaj četrtina ene sa-
me povojne mladinske bri-
gade. Lahko rečemo, da se 
zbirajo predvsem- tisti, ki so 
bili brigadirji z vsem srcem 
in nekoč mladostnim žarom. 

To je nekaj odgovorov na 
vprašanje, zakaj se brigadir-
ji-veterani, vsaj nekoličina 
njih, tako rada dobiva. 

Sicer pa dajmo besedo ne-
katerim: 

GENERACIJA, KI JE 
VELIKO ŽRTVOVALA 

Znana celjska aktivistka 
HELENA BOROVSAKOVA 
je postala brigadirka zaradi 
svojstvenih okoliščin. Leta 
1947 je dobila prvikrat do-
pust in ker ga je hotela aktiv-
no uporabiti, je šla v brigado 
na progo »Samac-Sarajevo«. 
Zabavno jo je poslušati, ko 
pripoveduje, da so se je 
sprva nekam izogibali - nih-
če jo ni hotel vključiti v de-
lovno trojko. 

Pogledi Helene Borovša-
kove na brigadirsko življe-
nje, na skovano tovarištvo in 
prijateljstvo izvirajo iz spo-
minov takrat 44 letne politič-
ne delavke, ki je bila vajena 
v pojavih spoznavati tudi 
vzroke. Takole pravi: 

»Eden od vzrokov za tako 
trdno skovano tovarištvo je 
brez dvoma tudi dejstvo, da 
so brigadirji v tistih letih 
preživeli skupaj po dva me-
seca, mnogi med njimi pa so 
ostajali na akcije iz izmene v 
izmeno. Toda bolj pomemb-
no se mi zdi dejstvo, da je 
bila to mladina, ki je dora-
ščala med vojno; mnogi so 
sodelovali v NOV, bili kurir-
ji, mladinski aktivisti v naj-
težjih časih naše polpretekle 
zgodovine. Pomemben 
vzrok za tako ognjevitost je 
bila opojnost priborjene svo-
bode, zavest, da z delovnim 
orodjem nadaljujejo oboro-
ženo revolucijo. Tega vzduš-
ja in okoliščin dandanes ni 
mogoče pričarati. Tovarištvo 
povojnih brigadirjev z mla-
dinskih delovnih akcij je po-
dobno borčevskemu tovariš-
tvu.« 

GNALO NAS JE 
KLJUBOVANJE 
REAKCIJI 

CVETO PAVLINC, eden 
glavnih pobudnikov mnogih 
srečan brigadirjev-veteranov 
je ob obilici razlogov, kot so 
mladost, zagnanost, veselje 
nad svobodo in zmago, izlu-
ščil prav posebne vrste ra-
zlog: 

»Spominjam se, ko smo 
korakali po celjskih ulicah 
proti železniški postaji. V 
špalirju tistih, ki so nam 
prišli voščit srečo in uspeha, 
je bilo tudi precej malome-
ščanskih »purgarjev«, raznih 
firbcev, pa tu in tam kak za-
krknjen reakcionar. 

Tako sem mimogrede ujel 
zaničljivo norčevanje, češ, ti-
le zelenci naj bi zgradili že-
leznico. Vsak od nas je imel 
v mislih in spominu kakšne-
ga reakcionarja, ko smo vi-
hteli krampe in vozili samo-
kolnice. Ves svet nas je ta-
krat napadal, nam preroko-
val poraz. Tudi to nas je gna-
lo. V brigadi smo si bili enaki 
po ideji, volji, hotenju. Klju-
bovanje je navrglo preneka-
teri kubik nad normo.« 

ŽIVLJENJSKA RADOST 
PO PRESTANIH 
STRAHOTAH 

DANICA FRECE, najmlaj-
ša iz znane družine celjskih 
aktivistov OF, je v brigado 
prišla takorekoč iz koncen-
tracijskega taborišča. Tistih 
nekaj mesecev od vrnitve iz 
taborišča, se je komaj malce 

okrepila. O skovanem tova-
rištvu takole pravi: 

»Bili smo pijani zmago-
slavja in veselja nad pribor* 
jeno svobodo. Ker mi ni bilo 
dano, da bi se borila s puško, 
sem želela prispevati svoj 
delež z delom. V slovenskih 
delovnih brigadah je bilo ve-
liko deklet. Imele smo dvo-
jen razlog, da smo vztrajale 
in jeklenile ob delu. Z deja-
nji smo hotele dokazati svojo 
enakopravnost. Bilo nam je 
težje kot fantom, kajti reak-
cionarji so okoli brigadirk 
spletali ogabne nesramnosti. 
Druga drugo smo spodbuja-
le, si dajale duška. Puntale 
smo se, ko so nas fantje hote-
li zamenjati pri težkih delih 
in v nočnih izmenah.« 

NAŠA GESLA NISO 
BILE PUHLICE 

KRISTA TRTGLAV-CO-
BALOVA iz Polzele ni zamu-
dila dosedaj niti enega sreča-
nja brigadirjev-veteranov. 
Ima izbrušen spomin za do-
godke in je živ »spisek briga-
dirjev«. O koreninah tovariš-
tva brigadirjev-veteranov ta-
kole pravi: 

»Najbrž bo držalo, da je 
vsak človek najbolj čustveno 
vezan na mlada leta, pa naj 
so potekala še v tako težkih 
okoliščinah. Gesla, ki smo 
jih na akciji vsklikali, smo 
jemali dobesedno. Ko smo 
bili v zaostanku zaradi slabe-
ga vremena, je bilo koman-
dantu treba samo reči: Treba 
bo delati tudi ponoči! Hoče-
mo? Rekli smo, da hočemo 
in smo to tudi storili. Ko so 
fante ob prihodu na akcijo 
sklenili ostriči na balin, smo 
dekleta solidarno protestira-
la in presneto resno smo na-
meravale vztrajati, če bi se 
fantje (po izdatnem politič-
nem prepričevanju!) neko 
noč sami ne prelevili v 
»plešce«. 

NAŠA SREČANJA 
POVEDO VSE! 

SLAVKA TRAVNERJE-
VA iz Celja je bila v odgovo-
ru kratka: 

»Ce bi ne bilo na akciji re-
sničnega tovarištva in prija-
teljstva, bi nas zdaj, ko smo v 
zrelih letih, ko so med nami 
že dedki in babice, še vleklo, 
da se čim pogosteje dobimo? 
In če rečem, da bom na naša 
srečanja še prišla, četudi ob 
palici, skušam povedati kar 
čutim in nosim v sebi. Ne-
verjetno je to, da ti nekaj me-
secev skupnega dela napolni 
čustva za vse življenje.« 

PRAZNIH ROK SMO 
BILI NAJBOGATEJŠI 

LEON KERSE, sin padle-
ga komunista in sam mlado-
leten partizan, modruje spet 
po svoje: 

»Predvsem smo si bili ena-
ki po tem, da nismo imeli 
ničesar, razen svoje mlado-

-eti, svojih rok in židane volje. 
Oblečeni smo bili revno, za-
dovoljni, da smo bili siti in 
nismo vpraševali česa, da 
smo imeli trda ležišča, kajti 
za spanec je poskrbela utru-
jenost. Plačilo nam je bil na-
sip, ki je rastel, pesem ob ta-
bornem ognju, pohvala z 
Glavnega štaba, predvsem 
pa to, da si povsod naletel na 
iskrenega tovariša. Cez noč 
pripravili mitinge in priredi-
tve, pesnikovali med krani-
panjem in premagovanjem 
kubikov. Pogosto se spo-
mnim, kadar se zalotim sla-
be volje, ko mi česa primanj-
kuje, kako zadovoljen sem 
bil kot brigadir, ko mi je to-
varištvo, človeški in iskren 
odnos toliko pomenil. Bil 
sem skoraj dve leti na akci-
jah. Skoda, da ni trajalo še 
dlje. . .« 

Nam je uspelo odkriti ne-
kaj resnic o tovarištvu in pri-
jateljstvu, ki traja že 33 let? 

Kdor po teh vrsticah še 
vprašuje zakaj?, ta tovarištva 
ne bo nikoli razumel, niti ob-
čutil. 

JURE KRASOVEC 

BRIGADIRJI »KAJUNOVCI« - POIŠČITE SE NA SLIKI 
Našla se je fotografija 1. celjske MDB »Karla Destovnika-Kajuha.« Na njej je skoraj vsa brigada. Ker bi radi izpopolnili 

seznam brigadirjev, vas prosimo za sodelovanje. Ce se spoznate na sliki, obkrožite svoj obraz. Druge brigadirje na sliki 
označite z zaporednimi številkami in sliko izrežite. Skupaj z izrezkom nam pošljite seznam, najprej svoje ime in priimek, 
nato še seznam vseh, ki ste jih spoznali. Po možnosti pripišite tudi naslove, vsekakor svojega; in od ostalih. Žrtvujte še 
denar za znamko in vse skupaj pošljite na naslov: NOVI TEDNIK, (v roke Jure tu Krašovcu) - Celje - poštni predal 161. 
Vsak, ki bo sodeloval, bo za nagrado dobil kopijo originalne fotografije. 



NAŠA BESEDA 79 ŽALEC 

MNOŽIČNOST IZZIV KAKOVOSTI 
Osrednji problemi ob repertoarnem izboru, ki pogojujejo tudi izvedbo 

žalska občina je letos na-
redila na področju oživlja-
nja in krepitve dramske de-
javnosti pomemben korak. 
Predvsem, zaradi tega, ker 
je šolska, mladinska in 
društvena dramska priza-
devanja strnila pod skupni 
naslov Naša beseda 79, or-
ganizacijsko znala v treh 
krajih občine (Griže, Pre-
bold in Polzela) v istem ča-
su vzbuditi zanimanje za 
dramsko dejavnost in 
ustvarila vzdušje, priprav-
ljeno za ustvarjalni dialog 
med izvajalci in občin-
stvom, oziroma med izva-
jalci in tistimi, ki so vodili 
pogovore po posameznih 
predstavah, da bi z odkrito 
in z delovnim karakterjem 
obarvano besedo pomagali 
preganjati z amaterskih 
gledaliških odrov pogroš-
nost in ponovno odkrivanje 
Amerike. 

Torej je bil cilj vseh skupaj 
približevati se žlahtni, 
ustvarjalni, današnjemu ča-
su svojski in družbeno anga-
žirani atmosferi, ki ravno na 
področju amaterizma najde 
velikega zaveznika. Seveda s 
pripombo, če ta res hoče iz 
vsega srca temu poslanstvu 
tudi služiti. Nevarnost pa je 
v tem, da je v mnogih skupi-
nah še vedno prisotna misel-
nost, da je amaterizem nedo-

takljiva kategorija, češ, kot 
ljubitelj sem imun za kritič-
no besedo in ni, da bi svoj 
prosti čas izpostavljal pre-
verjanju in izpovednim me-
rilom. 

Da .pa ni vse dobro za na 
amaterski oder, najbolj do-
kazuje tudi reagiranje občin-
stva, ki mnogokrat sicer ra-
zume tegobe amaterskega 
dela (gre za neprofesionalne 
pogoje dela), velikokrat pa 
ne mara razumeti (in ima 
prav) poneumljanja, caplja-
nja na mestu, izgovarjanja na 
ljudstvo (ki »tega ne ra-
zume«, »to je zanj pretežko«) 
in to sploh postaja vedno 
bolj gluho le za tarnanje. Ve-
dno bolj hoče videti tudi z 
amaterskega gledališkega 
odra odraz svojega časa, vi-
deti svoje probleme, videti 
hoče življenje v vsej svoji na-
pornosti pa tudi sijaju, pred-
vsem pa hoče. videti nepo-
tvorjeno prepričljivost, da bi 
v njej moglo to občinstvo čr-
pati novih življenjskih sil in 
duhovne sprostitve. 

Ce torej govorimo o letoš-
nji žalski amaterski gledali-
ški beri, lahko z zado-
voljstvom ugotavljamo, da 
so najmlajši z nastopi v Gri-
žah, ustvarjalci enodejank in 
recitalov v Preboldu in krea-
torji celovečernih dramskih 
predstav na Polzeli v enem 
tednu pokazali toliko, da de-
jansko število predstav po-
meni pravi izziv ustvarjal-
nim načrtom za jutrišnji dan. 
In pogum seveda, kajti toli-
kokratno javno preverjanje 
pred občinstvom ni igračka-
nje s praznimi besedami. Ne-
katere predstave so to hotele 

biti, pa je odkrita beseda z 
igralci pokazala, da so 
ustvarjalne silnice v bistvu 
zdrave in spontane in da je 
trenutno največji problem 
gledališkega amaterizma v 
žalski občini repertoarni 
^zbor. Ta bo seveda najlažje 
dosežen z lastnim ustvarjal-
nim pogledom na svet in nje-
gove družbene razmere v sa-
mih skupinah in šele potem 
pride na vrsto tako imenova-
na strokovna pomoč, na ka-
tero se nekateri tako radi 
sklicujejo, češ, da nimajo na 
voljo poklicnih režiserjev in 
drarpaturgov, pa še kaj. 

Pravzaprav je žalska obči-
na ob celjski edina, ki ima 
trenutno tako mogočen 
igralski potencial, kakršnega 
je prikazala na letošnji Naši 
besedi. Nastopilo je kar 10 
osnovnih šol, ena glasbena 
šola, skupina ene delovne or-
ganizacije (Ferralit), 7 sku-
pin osnovnih organizacij 
ZSMS in 5 kulturno prosvet-
nih društev. To pa je število, 
ki naj bo izziv vsem ostalim 
občinam celjskega območja, 
še posebej zato, ker med vse-
mi omenjenimi skupinami 
(imensko so bile omenjene v 
prejšnji številki Novega te-
dnika) skoraj ni bilo zaslediti 
sledov dilentantizma, kar je 
v drugih, občinah ponekod 
še dovolj opazen pojav. 

Nehote se seveda postavlja 
vprašanje, kako kreniti v 
oblikovanje novih predstav. 
Mnoge skupine so našle del 
odgovora ali del kažipota v 
teh dneh v času medsebojne-
ga srečevanja, spoznavanja 
in delovnega dogovarjanja. 
Pomembno je dejstvo, da ve-
čina skupin (od šolskih do 
odraslih) razume, kaj je to 
oder in kakšne možnosti da-
je, obenem pa tudi kakšne 
zakonitosti postavlja v s \^ j i 
specifiki, zahtevnosti in 
očarljivosti. 

Občinska konferenca 
ZSMS Žalec, Zveza kultur-
nih organizacij Žalec in Po-
dročno združenje gledali-
ških skupin morajo vsa svoja 
organizacijska in druga sred-
stva ter strokovne moči 
usmeriti v krepitev letos 
uspešno postavljene podobe 
amaterske dramske dejavno-
sti, kajti zanemarjanje (fi-
nančno, kadrovsko, mate-
rialno in moralno), tako po-
membne javne komunikacij-
ske tribune kot je gledališki 
oder, bi pomenilo ignorira-
nje enega najbolj žlahtnih sa-
dov naše družbene stvarno-
sti. 

DRAGO MEDVED 

ZANIMIVOSTI IZ POKRAJINSKEBA 
MUZEJA V CEUU 

GOSTILNIČAR PELJE 
TREBUH NA KOLEŠČKU 

Panjska končnica »Gostilničar pelje trebuh na ko-
leščku« sodi me štajerske posebnosti, saj se pojavlja ta 
tema samo pri nas. 

Sličica prikazuje gostilniški prostor, ki je nakazan z 
oknom in vrati ter podom iz desk, ki mu daje globino. 
V tem prostoru so tri osebe: dva gosta in gostilničar. 
Oba gosta, moški in ženska, sedita za mizo na kateri je 
krožnik in dva jedilna pribora, v rokah pa držita ko-
zarca. Oblečena sta v praznično obleko, ženska^a ima 
na glavi klobuček. Iz desne prihaja k njima gostilničar, 
ki vozi svoj obilni trebuh na posebnem vožičku. V eni 
roki drži steklenico s pijačo v drugi pa palico. Konč-
nica se na obeh straneh zaključuje s polbalustroma. Na 
vrhu je letnica 1899. Slikar je pri delu uporabljal zelo 
tanek čopič, tako, da je risba podobna risbi s peresom. 

Motiv te končnice lahko štejemo v skupino posvet-
nih motivov v katerih slikarji smešijo določene po-
klice. 

VLADIMIR SLIBAR 

DRŽAVNO 
ODLIKOVANJE 
ZA JOŽETA 
HO RVATA-
JAKIJA 

Predsednik republike je 
znanega slikarja odlikoval za 
njegovo izredno ustvarjal-
nost in za velik delež k poz-
navanju naše likovne umet-
nosti v svetu. Odlikovanje 
mu je izročil sekretar Me-
dobčinskega sveta ZKS Ce-
lje Janez Zahrastnik. Na slo-
vesnos t so bili navzoči: Loj-
ze Briški, Emil Roje, Jože 
Deberšek, Ivan Atelšek, 
predstavniki občine Mozirje, 
medobčinskih vodstev druž-
benopolitičnih organizacij 
Celja, mnogi predstavniki 
OZD iz vse Slovenije in 
drugi. 

PEVCI IZ KÖLNA 
Tokrat prihajajo že četrtič 

v našo državo. Zdaj v organi-
zaciji Učiteljskega pevskega 
zbora »Emil Adamič«. 

Gre za štiridesetčlanski 
mešani pevski zbor iz Kolna, 
ki goji predvsem narodne 
pesmi vseh narodov. Tak je 
tudi njegov naziv Novi fol-
klorni zbor. 

V naši republiki bo gosto-
val od 13. do 17. t. m. Po 
nastopu v Mariboru in Ra-
dencih, bo v nedeljo, 15. 
aprila zapel v Zrečah (kultur-
ni dom). Naslednji dan, 16. t. 
m., ga čakata dva nastopa: 
najprej pri celjskem Aeru in 
zvečer ob 19. uri v Preboldu 
(dom Svobode). V torek, 17. 
t. m. bodo nemški pevci na-
stopili ob 11. uri v velenj-
skem Delavskem klubu, po-
poldne pa še v Umetnosti ga-
leriji v Slovenjem Gradcu. 

V ČAST DNEVA JUGOSLOVANSKE DRAME 
V petek, 13. aprila bodo vsa jugoslovanska gledališča praznovala Dan jugoslovanske 

drame, ki ga bodo gledališčniki obeležili tako, da bodo pred to praznično predstavo prebrali 
poslanico Rodoljuba Colakoviča. Slovensko l judsko gledališče bo na ta večer uprizorilo 
uspešno in priljubljeno predstavo, ki je na programu že dve sezoni. Ponovno si bomo lahko 
v Celju ogledali komedijo dubrovniškega avtorja Sehoviča »KURBE«, s katero so Celjani 
pravkar zaključili dve uspešni turneji, v stari Gorici in v Kranju. 

V ROGAŠKI SLATINI 

KERAMIKA 78 UBOJE 
Ч 

Enajst razstavljavcev v Pivnici Zdravilišča 
Delavska univerza in Kul-

turna skupnost občine 
Šmarje pri Jelšah sta pri-
pravili razstavo treh kipar-
jev in šestih slikarjev, ki so 
lani delali v Keramični Li-
bo je in svoja dela tudi pred-
stavili v Savinovem raz-
stavnem salonu. Ob tej pri-
ložnosti je izšel tudi kata-
log, v katerem so tudi po-
datki o pomenu in razvojni 
poti keramike v službi li-
kovnega izrazila. 

Prav je, da se dosedanjim 
likovnim razstavam libojske 
keramike pridružuje tudi ta 
v Rogaški Slatini. Že zaradi 
tega, ker to razstavišče z ve-
dno bolj ubrano in domišlje-
no razstavno politiko hoče 
seznanjati našega, pa tudi tu-
jega človeka (zdravilišče!) o 
klasičnih, a tudi najbolj so-
dobnih likovnih dosežkih. 
Omenjena razstava ima še 

opravičilo več: keramika je 
pri nas že od nekdaj mámila, 
a ima tudi svoja muhasta po-
ta. Kakor je pri nas nekdaj 
cvetelo lončarstvo kot doma-
ča obrt, pa sodobnejše obli-
kovanje v slovenskem pogle-
du nima svojega avtentične-
ga izraza, vsaj v taki meri ne, 
kot ga imajo drugi narodi. 
Zato so dragocena prizade-
vanja tovarne in seveda vseh 
avtorjev, ki na razstavi sode-
lujejo, da skušajo vendarle 
pokazati, kako se v današ-
njem času dajo meriti obli-
kovne dejavnosti tako zani-
mive zvrsti kot je keramika. 

V Libojah so lansko leto 
delali: Adi Arzenšek, Franc 
Curk, Dragica Cadež-Lapaj-
ne. Boni Ceh, Tone Demšar, 
Breda Jontes, Zoran Prvano-
vič, Dubravka Sambolec, 
Matjaž Schmidt, -Veljko To-
man in Dušan Tršar. 

Zasluga za zbor teh imen 

likovnikov gre v prvi vrsti 
seveda žalski kulturni skup-
nosti in sami tovarni v Libo-
jah in pobuda Društva slo-
venskih likovnih umetni-
kov. Likovni kritik in publi-
cist Aleksander Bassin je v 
predgovoru zapisal, »da je 
prepričan, da bo razstava za-
dovoljila tako strokovnjake 
kot širše občinstvo, da bodo 
osnovno predstavo o znača-
ju, pomenu in težnjah, ki jih 
zasledujejo izbrani avtorji 
lahko tudi v keramičnem 
izrazu, čeprav danes težko 
rečemo, da se mu bo kdo v 
celoti posvetil.« 

Na jutrišnji otvoritveni 
slovesnosti bo o razstavi go-
vorila umetnostna zgodovi-
narka Marlen Premšak-Se-
verjeva, v glasbenem spore-
du pa bosta nastopila pevka 
Eva Novšak-Houškkova ir' 
klarinetist Igor Karlin. 

MUSICAL ZA DOBRO JUTRO V 
ŠMARTNEM OB PAKI 

Igralska skupina ali gledališče pod 
kozolcem, kot so se poimenovali ama-
terski gledališčniki v Šmartnem ob 
Paki, so pripravili minulo soboto Mu-
sical za dobro jutro v režiji Bogomira 
Verasa. Videli smo gledališko predsta-
vo (dvorana nabito polna), kjer nam je 
Bogomir Veras predstavil s svojo 
adaptacijo in režijo štiri Andersenove 
pravljice: Svinjski pastir. Kakor na-
pravi stari je zmeraj prav. Cesarjeva 
nova oblačila in Cesarjev slavec. 

Skupina nadaljuje tradicijo, ki jo je 
napovedala že z Burnsovimi Veselimi 
berači. Tokrat so z gledališkega odra 
govorili s tisto značilno govorico, ki 
daje nedvoumno vedeti, da je gledali-
šče vedno živ in vitalen družbeni orga-
nizem. Bogomiru Verasu in skupini je 
uspelo iz štirih znanih Andersenovih 
pravljic napraviti angažirano in v da-
našnji čas vpeto sporočilo, ki govori o 
večnih človeških temah. Gledališka iz-
najdljivost in specifika odrskega jezi-
ka, uigrana ekipa in seveda brezštevil-
ne režiserske domislice, so v zadnji 
pravljici Cesarjev slavec, nezadržno iz-
peli osnovni moto prej omenjene druž-
bene angažiranosti predstave: podčr-
tali so osnovne človeške značilnosti v 
dobrem in slabem in obenem sprego-
vorih o svobodi, in drugih pomembnih 
prvinah, ki jih pozna ves svetovni boj 
za humanizacijo medčloveških od-

Igralska skupina iz Smartnega ob 
Paki Leon Cižmek (vedno znova ga je 
veselje gledati), Jana Drofenik, Ana 
Glamočak, Jože Krajne, Pavla Leto-
nje. Lija Modrijan, Mirko Modrijan, 
Slavica Pečnik, Zvonka Peršič, Jože 
Robida, Franc Rudnik, Alenka Pod-
goršek in Mija Žerjav nam je pričarala 
v petkovem večeru pravzaprav vzorec, 
kako lahko amaterska gledališka sku-
pina pokaže vso svojo radoživost v sti-
lu »Comedia d'el Arte«, saj bi lahko 
nastopili tudi kot popotniki na kate-
remkoli trgu našega kateregakoli me-
sta ali vasi. Največja prednost predsta-
ve pa je gotovo bila zavestna igra, 
združevanje glasbe, plesa, igre, gibov v 
celoto, za katero so igralci stali zavest-
no, režiserjeva izkaznica pa je bila do-
mišljena zgradba in do potankosti na-
študirane zmogljivosti vsakega posa-
meznika. 

Glasbo za Musical za dobro jutro je 
ustvaril Franc Podjed, maske je izdela-
la Milena Seruga, režija pa je bila v 
glavi Bogomira Verasa, igralca Slo-
venskega ljudskega gledališča v Celju, 
ki že dal] časa sodeluje z omenjeno 
skupino in je njegov delež v prizadeva-
njih za napredek amaterskega gledali-
škega gibanja vedno bolj viden in dra-
gocen. 

DRAGO MEDVED 



ZA 1. MAJ NA CELJSKEM OBMOČJU 

POVSOD PESTRO IN PRIJETNO 
V velenjski občini pokrovitelj Franc Leskošek-Luka 

Cez devetnajst dni bo 1. maj! Že v 
prejšnji številki Novega tednika smo 
pisali o tem, kako se na ta delavski 
praznik pripravljajo v celjski občini 
ter smo istočasno obljubili, da bomo 
v naslednji številki zapisali, kako je s 
tem v ostalih občinah na celjskem 
območju. Žal nam je uspelo kljub 
najboljši volji zbrati samo nekaj po-
datkov, saj se v nekaterih občinah še 
niso dogovorili, kako in kaj bo pri 
njih za 1. maj. 

ŽALEC: sekretar Občinskega sveta 
ZSS v občini Žalec Branko Povše, ki 
je tudi predsednik pripravljalnega od-
bora, je povedal, da bo v njihovi občini 
osrednja prvomajska proslava 1. maja 
s pri četkom ob 10. uri pri Smiglovi 
zidanici. V krajšem kulturnem progra-
mu bodo sodelovali godba na pihala, 
pevski zbor in mladinci z Gomilskega. 
Sindikat in SZDL pa bosta predlagala 
vsem devetnajstim krajevnim skupno-
stim v žalski občini, da bodo na pre-
dvečer delavskega praznika pripravili 
kresove, ob njih pa krajše kulturne 
programe in srečanja z borci. Tudi le-
tos bodo podelili deset srebrnih zna-
kov sindikatov Slovenije, vendar šele 
v maju na posebni prireditvi. 

: VELENJE: Podatke .o pripravah na 
•prvomajsko praznovanje v velenjski 
občini nam je posredoval sekretar Ob-
činskega sveta ZSS Velenje Janez 
Pukl ter povedal, da bo pokrovitelj ce-
lotnega praznovanja ob delavskem 
prazniku član sveta federacije Franc 
Leskošek-Luka. Vodja pripravljalnega 

odbora je predsednik Občinskega sve-
ta ZSS Marcel Medved. Prvo priredi-
tev bodo imeli že 21. aprila in sicer pod 
naslovom »Delavec in delo«, kjer bodo 
nastopili na reviji amaterski pevski 
zbori. 24. aprila bo zaključek akcije, 
kjer sodelujejo mladi iz osnovnih šol s 
pisanjem literarnih del na tèmi »Rad 
delam« in »Delo moja sreča«. Isti dan 
bodo tudi tekmovanja ekip združene-
ga dela za pokal 1. maja v odbmki in 
malem nogometu na igriščih v Šošta-
nju. 25. aprila ob 17. uri bo v prostorih 
občinske skupščine svečana seja Ob-
činskega sveta ZSS Velenje, kjer bodo 
podelili tudi deset • srebrnih znakov 
zveze sindikatov Slovenije. Prejeli jih 
bodo:- Marcel Medved, Herman Arlič, 
Jože Kočar, Rado Pungartnik, Jelka 
Imperi, Konrad Goršek, Cveto Pušnik, 
Miro Arzenšek in Karel Blanko. Na tej 
seji bodo podelili tudi priznanja naj-
boljšim racionalizatorjem ter razglasili 
najboljše ekipe v delavskih športnih 
igrah v občinskem merilu. 27. aprila na 
Dan OF bo tradicionalni trim pphod 
na Paški Kozjak s startom ob 8. uri v 
Šaleku. 30. aprila zvečer bo najprej po 
mestnih ulicah baklada, ob 20. uri og-
njemet in kanonada na Starem gradu 
ter ob 20,30 srečanje delovnih ljudi in 
občanov v Rdeči .dvorani. V kultur-
nem programu bodo nastopili Rudar-
ska godba na pihala, mešani pevski 
zbor Svoboda iz Šoštanja in recitatorji 
velenjskega amaterskega gledališča, v 
kasnejšem zabavnejšem delu pa ob 
spremljavi Vokalov Moni Kovačič, 

Oto Pestner in New Swing Quartet ter 
Štirje kovači. 

Na 1. maj bodo v jutranjih urah za-
donele burnice in kanonade, l judje pa 
se bodo odpravili na tradicionalne pr-
vomajske izlete v bližnje izletniške 
točke. Na Paškem Kozjaku bo tradi-
cionalni rudarski piknik. 

LASKO: predsednik Občinskega 
sveta ZSS Marko Manfreda je povedal, 
da bodo imeli tri osrednje prvomajske 
proslave in sicer v Laškem, Rimskih 
Toplicah in Radečah, ki bodo združe-
ne s proslavo ob Dnevu OF. Letos sre-
brnih znakov ne bodo podelili, pač pa 
prihodnje leto. 

SLOVENSKE KONJICE: osrednja 
proslava ob Dnevu OF in 1. maju bo 
26. aprila ob 19. uri v Domu kulture, 
kjer bosta nastopili dve godbi na piha-
la in to iz Konjic ter iz Žiri, od koder bo 
prišel tudi moški pevski zbor. Slav-
nostni govornik bo predsednik Občin-
ske konference SZDL Filip Beškov-
nik, podelili pa bodo srebrne znake OF 
in sindikata. Po krajevnih skupnostih 
bodo proslave od 25. aprila do 10. ma-
ja, te pa bodo v glavnem namenjene 
podelitvi bronastih znakov OF, ki jih 
podeljujejo krajevne organizacije 
SZDL. 

O prvomajskih proslavah v mozir-
ski, šmarski in šentjurski občini pa 
bomo poročali v naslednji številki NT, 
saj zdaj še niso imeli vsega pripravlje-
nega. 

TONE VRABL 

TUDI VOJAŠKI KRUH MORA 
BITI DOBER 

Na domačiji Geršakovih pri Polzeli so se pred časom 
zbrali intendanti žalske teritorialne obrambe ter se preizku-
sili v peki kruha. Z nasveti je pomagala gostiteljica Marija in 
priznati je treba, da je bil kruh spečen po njenih navodilih 
zelo okusen. Vsaj tako kot potem še pečenka in pražen 
krompir. 

JANEZ VEDENIK 

SEJA SVETA ZA LO, 
VARNOST IN DRUŽBENO 
SAMOZAŠČITO 

Na 10. seji sveta ¿a l judsko obrambo, varnost in 
družb« no samozaščito v Celju je bilo največ govora o 
obrambni organiziranosti v OZD EMO, o delu uprav-
nega organa za l judsko obrambo SO Celje ter o poteku 
nabora v preteklosti in izhodiščih za nabor v letošnjem 
letu z analizo kadrovanja, napotitev in usposabljanja 
za služenje vojaškega roka. 

Ko je tekla beseda o obrambni pripravljenosti v 
OZD EMO, je bila ugotovljeno, da so bili v zadnjem 
času sicer doseženi premiki na bolje, vendar je še 
vedno veliko nalog, ki jih bo treba v najkrajšem času 
odpraviti in izboljšati. Skoda je, da se razprava o tem ni 
razvila takrat, ko sta bila navzoča tudi predstavnika 
Ema, ampak šele takrat, ko sta oba po že uradno 
končani točki o njihovem primeru zapustila sejo sveta. 

Med drugim so na tej seji opozorili tudi za zaskrblju-
joč podatek, da se število mladih, ki so začasno nespo-
sobni ali nesposobni v miru ali trajno za služenje voja-
škega roka iz leta v leto veča. Da bi se to odpravilo, je 
treba poiskati vzroke in seveda izvesti akcije, da se ti 
vzroki odpravijo. Pri tem pa moramo sodelovati vsi, 
zlasti pa tisti, ki s temi mladimi ljudmi pred odhodom 
na služenje vojaškega roka delajo. 

T. VRABL 

SLOVENŠČINA V JAVNI RABI 

DOSLEDNO. A NE PREOZKO 
Po analii ^ javne razpre, ve v stalno akcijo 

širokemu krogu javne 
razprave o rabi slovenščine 
v javnosti, predvsem pa v 
sredstvih javnega obvešča-
nja, se je pridružil tudi svet 
za informativno dejavnost 
pri OK SZDL Celje. Na svoji 
ponedeljkovi seji so člani 
sveta (vabljeni so bili tudi 
člani aktiva celjskin novi-
narjev, pa jih ni bi lo. . . ) raz-
pravljali o gradivu, ki ga je 
posredovala posebna delov-
na komisija in v katerega so 
skušali zajeti najbolj zna-
čilne pokazatelje, ki dovolj 
zgovorno pričajo o jezikov-
ni plati slovenskega časni-
karstva. 

V razpravi, ki je bila sicer 
kratka a plodna, so bili izo-
blikovani sklepi v smislu 

krepitve skrbi za boljši jezik 
v javnih občilih, pa tudi v 
vse pogostejših oblikah jav-
nega nastopanja vse večjega 
števila občanov, kar pogoju-
je" vsakodnevna samouprav-
na praksa s svojimi zahteva-
mi in oblikami. In ravno za-
radi vse večje potrebe po 
osveščenosti, vse pogostej-
šemu javnemu izražanju, je 
treba nenehno skrbeti za 
pravilno rabo slovenskega 
jezika. V razpravi je bilo pou-
darjeno, da že v osnovnih šo-
lah premalo uvajajo učence 
v govorni način izražanja, saj 
je večina oblik preizkušanja 
znanja usmerjena v takoime-
novane kontrolke. 

V občini bi se morali zav-
zemati za mesto lektorja, ki 

naj ne bi bil zgolj »slovnični 
policaj«, ampak tudi sveto-
valec. Tudi zanj bi bilo po-
trebno dodatno izobraževa-
nje glede na specifiko publi-
cističnega jezika, ki se moč-
no razlikuje od jezika umet-
nosti (Cankar, Zupančič). 
Saj bi bilo napačno misliti, 
da bi morali vsi pisati kot so 
pisali naši klasiki. Publici-
stični jezik je zelo razvejan, 
vsebuje polno svojih poseb-
nih namembnosti , ni pa se-
veda s tem rečeno, da mora 
biti popačen, poln tujk, pi-
san v obliki nepravilno tvor-
jenih stavkov in podobno. 
Tudi strokovna jezikovna 
terminologija mora ohraniti 
»dostojanstvo« pravilnega 
leporečja. 

Na celjskem območju ima-
mo regijski list Novi tednik 
in Radio Celje. V našem ko-
lektivu smo že pričeli uvajati 
določene oblike izobraževa-
nja v želji za pravilnejšim pi-
sanjem. Tudi mimo lektor-
skega mesta ne bomo mogli, 
čeprav njegovo delo v tre-
nutnem položaju vidimo bolj 
kot analiziranje že objavlje-
nega in ne branje tekstov 
preden jih oddamo v tiskar-
no. Podobni problemi so tu-
di na Radiu, čeprav je tam še 
dodaten problem fonetike. 
To obliko strokovnega izpo-
polnjevanja bomo skušali 
uvajati s pomočjo strokovne 
službe RTV Ljubljana. 

Člani sveta so sprejeli na-
slednje sklepe: aktiv novi-
narjev v Celju naj kritično 
spregovori o jezikovni kultu-
ri novinarskega kadra na 
celjskem območju, zagotovi 
naj tudi kontinuirano obliko 
izobraževanja. V okviru Sla-
vističnega društva naj bi na-
stala posebna delovna komi-
sija, ki bi spremljala pisanje 
v Novem tedniku in poroča-
nje radijske oddaje in pisa-
nje dvajsetih tovarniških 
glasil v času treh mesecev in 
potem naredila analizo sta-
nja. Slavistično društvo naj 
bi pripravilo nekaj strokov-
nih tem za pogovor z uredni-
ki tovarniških glasil. Uvedli 
naj bi ustrezno obliko jezi-
kovnega izpopolnjevanja tu-
di v stalni seminar CDK in 
šola za gospodarstvenike. 

23. aprila bo predsedstvo 
OK SZDL pripravili sintezo 
javne razprave o jeziku in ta-
krat naj bi začeh na osnovi 
analize uvajati stalne oblike 
prizadevanj za lepši jezik na 
vseh področjih: v kulturi, go-
spodarstvu, v takoimenova-
nem političnem življenju, to-
rej tudi v vseh vidikih javne-
ga obveščanja in nenazadnje 
tudi v govorni kulturi, saj si 
brez nje ne moremo pred-
stavljati samoupravnega ra-
zvoja. 

DRAGO MEDVED 

V ŠENTJURJU: KAJ VEŠ O PROMETU 
Z jutranjo povorko so v soboto šentjurski osnovnošolci naznanili pričetek tekmovanja, ki 

je teklo nato celo dopoldne, in sicer pod naslovom »Kaj veš o prometu?« Organizator tega 
že tradicionalnega tekmovanja je bil tudi letos Svet za preventivo in vzgojo v cestnem 
prometu pri skupščini občine Šentjur. Pokrovitelj letošnje prireditve pa je bila OK SZDL 
Šentjur. Učenci so se po uvodnem testiranju pomerili v spretnostni, nato pa še v ocenje-
valni vožnji s kolesi. 

Predsednik sveta za preventivo in vzgojo v cestnem prometu Jože Pečenko je ob tej 
priložnosti izpostavil pomen letošnje nekoliko razširjene prireditve, ki pomeni eno izmed 
akcij ob letošnjem mednarodnem letu otroka, predvsem pa velik prispevek k večji varnosti 
otrok na cesti. 

Po končanem srečanju je žirija podelila več kot 30 praktičnih nagrad. 
M. PODJED 

DELOVNI REZERVNI 
OFICIRJI IZ PREBOLDA 

Pred dnevi so se na seji zbrali člani krajevne konfe-
rence ZRVS iz Prebolda, pregeldali delo v preteklem 
letu ter se dogovorili o letošnjem. 

V lanskem aprilu so rezervni oficirji uspešno zaklju-
čili izpite iz vojaško strokovnega in idejnopolitičnega 
izobraževanja, ki so jih pripravili na nivoju občinske 
konference ZRVS. Ob 27. aprilu so prvi v občini in 
med prvimi v Sloveniji razvili svoj prapor ter pripravili 
kulturni program, v katerem so sodelovali DPD Svo-
boda, OO ZSMS ter osnovna šola Slavka Slandra. Do-
bro so lani sodelovali tudi s krajevno skupnostjo, saj so 
se vključevali v Vse pomembnejše akcije, še posebej na 
področju ljudske obrambe in družbene samozaščite. 
Člani KK ZRVS so aktivno sodelovali pri izdelavi 
varnostne ocene, varnostnega ter obrambnega načrta. 

Ob obletnici smrti narodnega heroja Slavka Slandra 
ter ob prazniku krajevne skupnosti so organizirali tak-
tično orientacijski pohod, ki se ga je udeležilo sedem 
ekip, oktobra pa so organizirali strokovno ekskurzijo v 
garnizon v Ajdovščini, sicer pa so sodelovali tudi na 
nekaterih strelskih tekmovanjih in dosegli lepe 
uspehe, ter tekmovali na mnogih orientacijskih tek-
movanjih, ki so jih pripravljala planinska društva. 

POdobna dejavnost bo na vrsti tudi letos, kot nam je 
zatrdil predsednik Zdenko Terpin, pa bo treba letos 
več pozornosti nameniti delu z mladino. 

Za prizadevno delo, je KK ZRVS iz Prebolda lani 
prejela bronasto plaketo ZRVS Slovenije. 

JANEZ VEDENIK 



Pušnikov Vinko 

OBUP 
V ČAŠI vm 
DELA NA KMETIJI NE ZMORE IN REVNO 
BREZCILJNO ŽIVLJENJE GA UBIJA. 

Kaplja vas pri Prebol-
du. Vas v pravem pome-
nu besede, pa vendarle 
se vidi, da gre s časom v 
korak. Lepo urejene 
kmetije, rodovitna zem-
lja, mehanizacija in do-
datni zaslužek v tekstil-
ni tovarni in drugod v 
občini. Ljudje tod ne ži-
ve slabo. In prav zato še 
bolj udarja v oči Pušni-
kova kmetija, če je to 
sploh še kmetija. Nekdaj 
je baje bila to trdna do-
mačija, danes bi lahko 
rekli, da je spomenik ža-
lostnega propada. Pro-
pada ljudi, ki pravza-
prav sami ničesar niso 
krivi. Tudi družba ne. 
Usoda pač, ki je nekoga 
potisnila na stranski tir. 

POŽAR JE VSE 
UNIČIL 

Se zlasti žalosten je po-
gled na Skurjovo domači-
jo, tako se namreč pravi 
po domače, pozimi. Kdor 
slučajno vidi vse skupaj, 
si ne more predstavljati, 
da tu lahko živi človek. 
Da je vse še bolj žalostno, 
je poskrbel ogenj, ki je 
dobesedno uničil še tiste 
prostore, kjer je prej živel 
Vinko. Sestra in brat živi-
ta v sosednjem poslopju. 
Malce bolje je tam, kaj 
prida pa tudi ne. 

Kako to, da vse skupaj 
tako žalostno propada. O 
tem smo se pogovarjali z 
nekaterimi vaščani in vsi 
so prepričani, da gre za 
malce čudaško družino. 
Ko je živel še oče, otro-
kom ni hotel dati ničesar 
drugega kot delo. Nikdar 
niso dovolj storili in nik-
dar od njega tudi niso do-
bili dinarja. Celo hrane 
jim včasih ni privoščil in 
otroci nikdar niso smeli 
misliti s svojo glavo. Prvo 
in zadnjo besedo pri hiši 
je imel čudaški oče in 
takšni so potem postali 
tudi mladi. Ljudje, ki se 
nikdar niso znali naučiti 
misliti s svojo glavo in de-
lati tako kot bi bilo treba. 
Ko je oče pred leti umrl, 
se bi bilo treba nekako 
znajti, poprijeti za delo 
ter vse skupaj zgrabiti s 
prave strani. Ni jim uspe-
lo, kar je tudi razumljivo. 
Naenkrat je vse breme 
ostalo na hrbtu Vinka. 
Človeka, ki je pripravljen 
delati, toda kako, tega niti 
sam ne ve. Morda bi vse 
še nekako šlo, toda Vinko 
ni imel nikakršne pomo-
či. Nikogar, ki bi skrbel 
zanj, mu kuhal, »ga pral« 
in malce poprijel za delo 
na kmetiji. Dohodkov na 
kmetiji danes ni nikakrš-
nih. Vsako tretje leto si-
cer proda bika, toda s tem 
je nemogoče zaslužiti de-
nar za tri leta življenja. 
Tudi, če ne bi bilo takš-

nih, ki ga radi spijejo na 
Vinkov račun, potem pa 
se mu smejijo in se norču-
jejo iz njega. 

»PRIJATELJI« 
IZKORIŠČAJO IN SE 
NORČUJEJO 

Pa povprašamo Vinka, 
zakaj se pusti izkoriščati. 
Skomigne z rameni in po-
tem pove, da si je že veli-
kokrat dejal, da tega ne 
bo več dopustil. Potem 
pa pridejo »prijatelji«, 
spije ga več kot je treba in 
pozabi na vse skupaj. Tu-
di takrat, ko je za nekaj 
starih tisočakov pri komu 
priložnostno garal od ju-
tra do večera, potem pa 

na vse skupaj pozabil, ko 
ga je omamil alkohol. In 
takšno je danes njegovo 
življenje. Življenje brez 
pravega cilja. Tu in tam 
komu napravi vožnjo s 
traktorjem, pomaga na 
kmet i j i . . . Toliko pač, da 
se naje in mu ostane še 
nekaj cvenka za pijačo, ki 
prežene obup in skrb za 
jutri. 

Skurjevega Vinka smo 
obiskali še pozimi. Groz-
ljiv je bil prizor, ki smo ga 
videli. Nekaj živine še 
ima. Menda kobilo in tri 
krave ter nekaj kokoši, 
vse pa se duši v blatu in 
gnoju. Zakaj? Vinko pra-
vi, da ne zmore skrbeti za 
vse. Sestra in brat nočeta 

ničesar slišati o kakšni 
pomoči. Toda z malce več 
volje bi vseeno šlo. Te pa 
ni in razumljivo je, da je 
ni. Se bolj žalosten je bil 
pogled na Vinkovo »spal-
nico«. V skednju je, na se-
nu. Tri deke in luknje, od 
koder je pihalo. Pravza-
prav ista figa kot če bi 
sredi zime spal kar zunaj. 

»Doma nimam več česa 
pričakovati. Rad bi se za-
poslil. Prošnjo sem dal v 
tekstilno tovarno. Prepri-
čan sem, da bi se lahko 
našlo kakšno delo zame.« 
Povprašamo ga, če je pre-
pričan v to, da bi mu delo 
v tovarni odgovarjalo, pa 
je zatrdil, da bi že poprimi 
v kakšnem skladišču. Že 
zato, da bi bil vsaj kolikor 
toliko preskrbljen. Upa-
nje, kolikor ga še ima, la-
hno tli v njegovem srcu. 
Morda pa zares ne bi bilg 
slabo vsaj poskusi t i . . . 

Kadar sosedje vidijo, 
da Vinku prede še izre-
dno slaba, mu priskočijo 
na pomoč. Dajo mu mal-
ce hrane, stare obleke in 
mu hočejo še kako druga-
če pomagati. Kolikor pač 
zmorejo. Baje so mu 
predlagali naj zemljo od-
da vsaj v najem, pa ni o 
tem hotel ničesar slišati. 
Zaenkrat pa vse teče po 
starem. Krompir je izko-
pal pozimi, koruzo je 
spravil šele pred krat-
k i m . . . Kako naprej? Te-
ga nihče ne ve, še naj-
manj pa Vinko sam. Mor-
da bi bilo prav, če bi se 
nad primerom zamislila 
ustrezna komisija pri kra-
jevni skupnosti in ukre-
pala. Konec koncev gre 
za primer, ki nekako ne 
sodi v današnje dni. 
Besedilo: JANEZ VEDE-

NIK 
Slike EDI MASNEC Koraki navzdol, 

Kaj prida »spalnica« skedenj že ne more biti. Še najmanj pozimi. 

ODMEVI «100 KMEČKIH 
ŽENSK NA MORJE-
SPOŠTOVANI! 

Sedim v kuhinji in poslušam vašo radijsko oddajo ter 
srečne ženske, ki so šle z vami na morje. 

In tako se vse večkrat sprašujem, zakaj tudi organizacije 
Rdečega križa ne pripravljajo takšnih izletov. Krajevne or-
ganizacije Rdečega krjža se vse premalo zanimajo za pro-
bleme in želje žena. Saj je Rdeči križ zato, da poskrbi za 
ostarele in za kmečke ženske, ki si želijo tudi na stara leta 
videti našo lepo domovino. Veliko je v časopisih reklam za 
najrazličnejše izlete, pa so vsi predragi. 

Na srečo je pri nas v Ljubečni to urejeno. Tu izlete pri-
pravlja naša predsednica Pavla Feldin. In letos smo v poča-
stitev svojega praznika, čeprav šele nekaj dni pozneje, odšle 
na lepo pot na Reko in otok Krk. Bile smo ženske vseh 
starosti od petega do šestinsedemdesetega leta. Bilo je lepo. 
Tako pa bi lahko bilo tudi drugje! 

REZIKA LEBEN, 
Ljubečna 

BILO JE PRELEPO 
Najprej lepo pozdravljeni. Ta izlet mi bo ostal vedno v 

spominu, saj se še nikoli nisem imela tako lepo na nobenem 
izletu. 

Še enkrat se vam najtopleje zahvalim. 
Pri nas je na Novi tednik naročen stari ata, in ker ne 

morem priti vedno do njega, želim zdaj postati tudi njegova 
stalna naročnica. 

S tovariškim pozdravom! 
JOŽICA ŠUC, 

Kačji dol 6, Podplat 

Ce se izleta »100 kmečkih žensk na morju« spominjamo v 
besedi, je prav, da se ga še enkrat spomnimo tudi v sliki. V 
sobotnih jutranjih urah je neumorni Vili Šumer kar na 
travniku v parku pred hotelom raztegnil meh in ženska 
posadka je zapela. Sonce je toplo grelo, nekaj toplote je 
ostalo še od prejšnjega večera, tako da je bilo zares pri-

Foto: TONE VRABL 

ZARADI BOLEZNI SEM OSTALA 
DOMA 

Moram vam pisati. Zaradi bolezni in dejstva, da nisem 
mogla iti z vami na izlet, sem bila hudo prizadeta. 

Celo zimo sem bila zdrava. Nekaj dni pred napovedanim 
odhodom pa me je zagrabila revma v nogo. Nisem mogla 
hoditi. Šla sem takoj k zdravniku. Obe, zdravnica in sestra, 
sta me tolažili, da bo do petka vse dobro in da bom na vsak 
način lahko potovala z vami. V četrtek zvečer pa sem spoz-
nala, da to ne bo mogoče. Tako sem prosila nečakinjo, da 
vam je telefonirala, da v eni noči ni mogoče ozdraveti. 

To je škandiil. Skrbno sem zbirala kupone, bila sem izžre-
bana za izlet, nazadnje pa sem morala ostati doma. Vsaj 
enkrat bi rada z vami potovala na morje, ki ga tako ljubim. 

Še enkrat, lepa hvala, da sem bila izžrebana, meni pa v 
tolažbo, da bom morda le kdaj potovala z vami na morje. 

JOŽEFA KOVACIC, 
Marof 40, Lesično 

NIKOLI NE BOM POZABILA 
Moram vam napisati n j vrstic, kako sem se kot kmečka 

ženska počutila na vašem izletu. Sicer pa najprej se zahva-
ljujem žrebu, da me je določil za lepo pot. 

Nikoli ne bom pozabila tega izleta. Bil je lepo in pestro 
pripravljen. Kako srečna in vesela sem bila, ko sem prvič v 
življenju stopila na ladjo in se z njo iz Rovinja odpeljala na 
Rdeči otok in nazaj. Tudi harmonikar v drugem avtobusu je 
bil vsak hip za dobro voljo. Pokazal je, da upošteva kmečko 
življenje. 

Seveda ne smem pozabiti na naše vodnike, ki so bili poleg 
nas in so prav tako skrbeli za dobro voljo in humor. Se 
posebej sta bila rsizpoložena Jure in Tone. 

Ta izlet mi bo ostal v spominu do smrti. Res, zares je 
škoda, da si lahko samo enkrat deležen tako lepega do-
godka. 

Se enkrat vsem organizatorjem iskrena hvala. 
Pozdravlja vas 

IRENA s Planine 

HVALA VAM! 
Vsem v uredništvu se zahvaljujem, ker sem bila z vami na 

izletu na morje. Iskrena hvala tudi za darilo. Kako rada bi še 
šla z vami! 

Bilo je prijetno. Bili smo vesela družba, in jaz v mej. 
Iskreno se zahvaljujem tudi kolektivu Na-me v Žalcu za 

darilo. 
S tovariškim spoštovanjem! 

AMALIJA KRAJNC, 
Rifnik, Šentjur 



ŠE ENKRAT 
OSMI MAREC! 

Ponovno se oglašamo iz 
Blagovne in vam pišemo za-
radi članka, objavljenega v 
Novem tedniku, oziroma bo-
lje rečeno zaradi reakcij, ki 
jih je izzval. 

Na sestanku predstavni-
kov Krajevne skupnosti . So-
cialistične zveze. Zveze ko-
munistov, mladine in ravna-
telja Osnovne šole Šentjur, 
dne 27. marca letos, je bilo 
sklenjeno, da smo dolžni na-
pisati še en članek v pojasni-
lo prvemu. 

Prvo pojasnilo naj bo, da 
članek ni individualno mne-
nje in da ni naperjen proti 
posameznikom. Ker se tov. 
Franc Krampi čuti prizadet, 
bi se radi po tej poti hkrati 
opravičili, ker smo ga v član-
ku omenili kot nasprotnika 
praznovanja osmega marca 
zaradi nedodelitve prostora 
na osnovni šoli Blagovna, 
kar ni bilo res. Do nespora-
zuma je prišlo zato, ker so 
bile informacije nepopolne 
in nepreverjene in zaradi 
prekinjene povezave med 
osnovno mladinsko organi-
zacijo Blagovna in vodstvom 
šole Šentjur. Opravičujemo 
se, ker nismo teh izjav preve-
rili in upamo, da bo tov. 

Krampi to z razumevanjem 
sprejel. 

Na tem se s t anku smo se 
mnogo pogovarjali o mladini 
v Krajevni skupnosti Bla-
govna. Verjetno bi bila takš-
na diskusija potrebna že 
prej. Krivda leži na nepove-
zanosti. Krivi smo seveda tu-
di sami, saj člani predsed-
stva ne obiskujejo redno se-
stankov, na katere so vablje-
ni in ne vabijo, ali pa redko, 
na svoje sestanke predstavn-
kov drugih organizacij. 

V članku je bila omenjena 
neenotnost med samo mladi-
no. Najbrž je ta kriva tudi za 
vse posledice. Vsa odgovor-
nost po navadi ne pade na 
predsednika. On sam, kakor 
vse ostale funkcije, pa so 
izvoljene bolj slučajno in se 
tudi hitro menjavajo. To se-
veda onemogoča dobro delo 
mladinske organizacije. Na 
sestankih, v prostoru, ki je 
družbena last, se premlevajo 
večne teme lastnega prosto-
ra, boljše aktivnost i . . . Ko 
predsednik odide pa kajenje, 
čiki po tleh, morda celo raz-
grajanje . . . Kako naj ukrepa-
mo proti temu? Predlagajo 
izkljčitve posameznikov. To-
da, če tako, bi se že tako maj-
hno število mladincev še 
zmanjšalo, kajti če izključiš 
enega, jih bo odšlo več! 

2 e v prejšnjem članku 
smo na grobo orisali stanje 
osnovne mladinske organi-
zacije Blagovna. Zdaj so tu 
še naše ц^араке in problemi. 

Upamo, da smo pojasnili 
stvari in da se bo stanje zdaj 
izboljšalo tako s strani dru-
gih, kakor seveda tudi z naše 
in da bo opravičilo tudi spre-
jeto! 
OSNOVNA ORGANIZA-

CIJA 
ZSMS BLAGOVNA 

UREDNIŠTVO: Očitno 
ste ga polomili. Opravičilo 
ste izrekli, upajmo, da bo 

sprejto. Toda, moti nas, da 
je do nepreverjenih infor-
macij sploh prišlo. Kako je 
to mogoče v takšni organi-
zaciji? Moramo vam pove-
dati, da se tudi zaradi dela v 
organizaciji, izključevanja, 
ne strinjamo z vami. Tu bi 
morali biti bolj odločni. 
Rajši manj članov, pa tistih 
delavnih, vzornih. Dobro 
delo bo pritegnilo še druge. 
Potem vas bo več, toda ne 
na račun slabega, marveč le 
dobrega dela. Prepričani 
smo, da je zadnji sestanek v 
Blagovni prispeval svoj de-
lež, da bo mladinska organi-
zacija bolje zaživela. 

SPET »ZAKAJ 
RAZLIKA« 

Sem dolgoletna, zvesta 
bralka Novega tednika. Zelo 
sem navdušena nad branjem 
zanimivih člankov, ki se vča-
sih nanašajo tudi na naše ob-
močje. Doma sem s Kozjan-
skega, iz Krajevne skupnosti 
Virštanj. Sem kmečka žen-
ska. 

Pred kratkim sem zasledi-
la v Novem tedniku pismo 
pod naslovom »Zakaj razli-
ka«. Tudi pri meni je vzbudi-
lo pozornost. 

Zelo lepo je od bralke, ki 
ga je napisala, da je bila tako 
pogumna in posredovala ne-
kaj resničnih besed na račun 
slabe organizacije praznova-
nja osmega marca. Z vsebino 
objavljenega zapisa se stri-
nja še več žena, ker se tudi 
čutijo prizadete, ker niso bile 
obveščene o prireditvi za 
praznik osmega marca. 

Ce nisi obveščen, potem se 
prireditve tudi ne moreš 
udeležiti, saj bi se počutil 
odveč. Vso to zadevo bi mar-
sikatera gledala drugače, 
lepše, če ne bi bile nekatere 
izjeme, tiste, ki so dobile za 
prireditev vabila. In tako 
smo si tiste, ki nismo dobile 
vabila vsaka po svoje pripra-
vile praznik v krogu svoje 
družine. 

Katere žene je upošteval 
ožji prireditveni odbor? Mor-
da tiste, ki imajo boljši gmot-
ni položaj? Morda so v tem 
pozabili na nas ostale? 

Govorimo o enakopravno-
sti. Imamo jo. In menim, da 
bi morali na kmetih še 1зо1ј 
gledati, da bi živeli v slogi, 
saj nas druži veliko težkega 
dela in človek se v takem 
okolju močno navezuje na 
človeka. Prav bi bilo, da bi 
tako bilo tudi takrat, kadar 
gre za zabavo. 

Želim si, da bi bilo v naši 
Krajevni skupnosti v prihod-
nje več sloge, več razumeva-
nja. In tudi to, da bi bili vsi 
l judje na enak način obve-
ščeni o sestankih, priredi-
tvah in podobnem. 

Vam, dragi delavci v No-
vem tedniku, želim veliko 
uspehov pri va'šem delu, da 
bomo bralci s časopisom tu-
di v naprej zadovoljni. 

Sprejmite iskrene poz-
drave 

Š T E F K A P O T E C I N 
Verače, Podčetrtek 

UREDNIŠTVO: To je že 
drugi odmev na pismo, ki je 
obsodilo primer, češ, da je 
prireditveni odbor pošiljal 
vabila na proslavo osmega 
marca le nekaterim žen-
skam v Krajevni skupnosti. 
Kot nam je sporočilo Pro-
svetno društvo, ki je za to 
proslavo imenovalo pose-
ben prireditveni odbor - to 
sporočilo smo tudi objavili 
v tej rubriki - so bile ženske 
in krajani na proslavo vab-
ljeni in obveščeni na kra-
jevno običajen način. Zakaj 
torej ta kritika na račun va-
bil? 

MORALA SEM 
SE OGLASITI! 

Ne morem mimo tega, da 
se ne bi oglasila na pismo 

Manje Brinar v zvezi z okuli-
stom dr. Kidess. Vem na-
mreč dobro, da krivica zelo 
boli. 

Sama sem že nekaj let pa-
cientka tega zdravnika. Po-
gosto hodim na kontrolo oči 
in vselej vidim, kako so 
zdravniki prijazni in vljudni 
do pacientov. Vsi, tudi dr. 
Kidess. 

Velikokrat sedim v čakal-
nici cele ure, da pridem na 
vrsto. Zdravniško pomoč 
iščejo l judje vseh vrst. Od 
otrok do starčkov. Niti en-
krat nisem slišala kakšno 
glasno ali strogo besedo od 
katerega koli zdravnika. Po-
sebno mi je všeč dr. Kidess, 
ki je zelo prijazen. 

Tovarišica Brinar, če je vaš 
otrok rcizvajen in trmast, te-
ga ni kriv zdravnik! Zato ga 
ne obsojajte po nedolžnem. 
In vam dragi bralci polagam 
na srce, če boste iskali po-
moč na očesnem oddelku, 
kar mirno stopite pred 
zdravnika, pa naj bo ta ali 
oni. Zadovoljni boste odšli 
domov. To je resnica. 

PEPCA BOŽICNIK, 
Ulica 29. nov. 22, Celje 

ODMEV 
Na pismo, ki ste ga objavili ' 

v Novem tedniku in ki se je 
nanašalo na prireditev ob 
osmem marcu v Virštanju. 
Pozdravljam prvi dopis. Sa-
ma sem tudi kmečka žena, 
samo da iz Kozjega. Tudi pri 
nas se že nekaj let nihče ne 
spomni kmečkih žensk. 

Pred leti, ko je proslavo or-
ganiziral dr. Anton Sok v ga-
silski dvorani, ni bilo izbire. 
Dr. Sok je takrat od hiše do 
hiše pošiljal kurirčke, da 
smo se ženske podpisale, ali, 
pridemo, ali ne. 

Zdaj pa tega ni več. Letos 
so v kinodvorani pripravili 
program in prikazali film. To 
je bilo vse. Slišala sem, kako 
so drugje proslavljali dan že-
na, Kozje pa spi. 

Povsem drugače kot pri 
nas je bilo v Lisičnem, kjer je 
Krajevna skupnost povabila 
na proslavo vse ženske. Hu-
do mi je bilo, ko so ženske iz 
Lisičnega pravile, kako je bi-
lo lepo. In še to, tistim, ki se 
proslave niso udeležile, so na 
dom prinesli darilo. 

Rada bi, da bi tudi v naši 
krajevni skupnosti delali 
drugače, da bi bili vsi ali vse 
vredne enakega spoštovanja, 
da bi vladali lepi medčlove-
ški odnosi, tovarištvo. 

Lep pozdrav! 
IDA AMON, 

Ješovec 21, Kozje 

TUDI KRIŽANKE 
Novi tednik vedno z vese-

ljem kupim in ga preberem 
od prve do zadnje strani. Tu-
di roman smo dočakali. In če 
bi k vsemu temu dodali ne-
kajkrat še kakšno nagradno 
križanko, bi bil Novi tednik 
še bolj zanimiv, predvsem za 
tiste, ki radi rešujemo kri-
žanke. 

Upam, da ne zahtevam 
preveč. 

Pri vašem nadaljnjem delu 
vam želim veliko uspehov. 

JELKA GASPARIC 

UREDNIŠTVO: Vaša zahte-
va zares ni pretirana. Pred-
log bomo upoštevali. 

TUDI MAMA JE 
KRIVA 

Radi prebiramo Novi te-
dnik, tudi v tujini, saj prine-
se vedno kaj novega. In zato 
se ob njem počutimo kot do-
ma. Le tako naprej! 

Pred kratkim' sem čitala, 
kako se je mamica hudovala 
na očesnega zdravnika. Mi-
slim, da je tudi mamica sama 
kriva, da je njen sinko tako 
razvajen in da žjvi tako, da 

nič ne ve o zdravnikih. Vsa-
ka mama pa tudi očka mora-
ta malega otroka pripraviti v 
primeru nesreče. Povesta 
naj otroku, da je zdravnik za-
to, da mu pomaga. Ce bi bil 
fantek pripravljen, bi ne jo-
kal in tako razburjal zdravni-
ka. Zato bi morala mama tu-
di sama vedeti, da je zdrav-
nik tudi človek, da ima živce, 
ki mu pri jokanju otroka lah-
ko tudi popustijo. Toliko o 
tem. 

Drugi dogodek, o katerem 
bi rada napisala nekaj misli, 
pa je bolj razveseljiv. V dva-' 
najsti številki Novega tedni-
ka, sem brala o mladi profe-
sorici, ki v krogu lutkovne 
skupine pripravi veliko le-
pih igric. Morda bi bilo do-
bro, če bi pripravila tudi igro 
na temo »otrok m zdravnik«. 
Lahko tudi kaj o ptičkih in 
gnezdih, ki so včasih mno-
gim fantalinom napoti. Saj 
poznate tisto pesmico o si-
nički. Ko sem jo povedala 
svojima še majhnima otro-
koma, sta oba dobila solze v 
oči in nikoli se nista spozabi-
la. Naučila sem se je v dru-
gem razredu v osnovni šoli 
Vojnik: 
»Stoji učilna zidana, 
pred njo je stara jablana, 
ta jablana ima votel panj, 
sinica znosi gnezdo vanj . . .« 

Da, in potem sinica opo-
zarja učitelja, da jo njegovi 
dečki povsod lovijo in podi-
jo, da so vrgli za plot mlade 
ptičke, kjer so tudi pomrl i . . . 

Ce bi tudi lutkovna igrica 
govorila o tej žalostni zgod-
bi, bi otroci razumeli, da ne 
smejo preganjati ptic! 

Sprejmite lepe pozdrave! 
ZOFKA VRECKO-KRE-

. SNIK, 
München 

NERESNOST 
CELJSKE 
MLADINE 

Velikokrat prebiram Novi 
tednik in najraje se ustavim 
pri rubriki »Pisma bralcev«. 
V njej sem tokrat tudi sama 
poiskala mesto za svoje pi-
smo, če ga boste seveda uvr-
stili za objavo. 

Sem članica Kajak-kanu 
kluba Novo Celje. Zato se ra-
da udeležujem vseh priredi-
tev v zvezi z veslanjem. Po-
leg drugega smo zadnji dve 
leti popeljali po Savinji tudi 
lokalno štafeto mladosti. Tu-
di letos nam je ' Občinska 
konferenca ZSMS Celje na-
ročila, da popeljemo štafetno 
palico od Šempetra do Celja. 
Naloge smo se lotili z vese-
ljem in z največjo resnostjo 
smo pripravili vse člane, 
prav tako tudi najmlajše, ki 
so šele pristopili v naš klub. 
Pripravili smo osemnajst 
čolnov, jih okrasili, saj smo 
hoteli pokazati tudi najmlaj-
šim kajakašem, kako lepo je 
to, če aktivno sodeluješ v 
štafeti. Lani so nas mnogi 
sprejeli in pozdravili na Sa-
vinjskem nabrežju, pri kipu 
Splavarja. Letos pa smo bili 
zelo razočarani, saj ni bilo na 
mostu niti enega pionina, 
mladinca ali kogarkoli. Ča-
kali so nas le trije taborniki, 
ki so nam štafetno palico 
predali že v Šempetru. 

Ali bi bilo res tako težko, 
da nas bi v Celju pričakal 
vsaj kak razred učencev. 
Očitno je, da smo z začasno 
odsotnostjo Francija Pusar-
ja, prejšnjega predsednika 
celjske mladine, izgubili tudi 
organizatorja dobrih mladin-
skih akcij. 

MAJDA AMBROZ, 
Celje, Vojkova 6 

NESRAMNOST 
PA TAKA! 

V enajsti številki Novega 
tednika smo pod rubriko Pi-
sem objavili zapis »Zakaj 

razlike?« in podpisali Pep-
eo Pele iz Verač 26, pošta 
Podčetrtek. Obravnaval je 
praznovanje dneva žena v 
Virštanju. Zapis pod tem 
naslovom smo sprejeli v 
uredništvo. Bil je podpisan 
in opremjen z vsemi podat-
ki, ki jih zahtevamo za takš-
ne objave. 

Tik pred zaključkom re-
dakcije za to številko pa 
smo zvedeli, da objavljene-
ga pisma ni pisala Pepea 
oziroma Jožica Pele, mar-
več nekdo drug, ki si je 
»sposodil« njeno ime, malce 
napačen naslov in se tako 
skril za umazano anoni-
mnostjo. 

Jožici Pele se seveda 
opravičujemo. Nekdo, ki je 
ostal v temnem ozadju^ si je 
izbral njeno ime in jo tako 
proti vsem dobrim člove-
škim običajem in normam 
poslal v »ogenj.« Nesra-
mnost brez primere. In še 
kaj več! 

Zanimivo je, da ima ta do-
godek, namreč praznovanje 
osmega marca v Virštanju, 
svoj odmev tudi med današ-
njimi Pismi. 

UREDNIŠTVO 

ROJSTVA 
Rojenih je bilo: 47 dečkov 

in 36 deklic 

POROKE 
Poročilo se je: 5 parov 

SMRTI 
Umrli so: 
G R A M P U S T E R E Z I J A iz 

Velike Raven, stara 79 let, 
P L A N K O M A R I J A iz C e l j a , 
s t a r a 78 l e t , V R E Ž E M A R I -
JA iz Belovega, stara 24 let, 
A J D I C F R A N C I S E K iz C e -
l j a , s t a r 79 l e t , L U B E J Z O F I -
JA iz Proseniškega, stara 52 
l e t , B R A J E R F R A N C iz D r e -
šinje vasi, star 69 let, KO-
L A R F R A N S I S K A , iz Hud i -
nje , s t a ra 58 let, K R A G O L -
N I K N E Z A iz F r a n k o l o v e g a , 
s t a ra 77 let, S E L A N RO-
BERT iz Stor, star 54 let, LE-
B E N I C N I K I V A N iz Z a j a -
sovnika, star 69 let, TRUPI-
MIHAEL iz Kuretna, star 67 
l e t , E S I H J A N E Z iz D o b o v -
ca, s t a r 56 let , B O L T E 
FRANC iz Prebolda, star 38 
l e t , K R E S N I K T O N E iz Z ^ 
Hudinje, star 63 let, FIJAVZ' 
MATILDA iz Slov. Konjic, 
s t a ra 76 let, Z E N D Z I A N O V -
SKI IVAN iz Celja, star 92 
let, SOST^ER MARIJA iz 
Šempetra, stara 84 let, 
OVRAR ALBINA iz Celja, 
stara 59 let, SEVNIK JOŽE 
iz Pongraca, star 55 let, HRI-
BERSEK FRANC iz Radeč, 
star 74 let, STRNISNIK LO-
VRENC iz Zaplanine, star 68 
l e t , S M O N H E L E N A iz Z a -
homca, stara 92 let, RUSTJA 
JUSTINA iz Celja, stara 85 
l e t , C V I K L F R A N C iz B r d c , 
s ta r 55 let, M A R O V S E K NE-
ŽA iz Landeka, stara 81 let, 
H A B E J A K O B iz L o k o v i n e , 
star 77 let. 

KUHARSKI 
RECEPTI 

GOVEJA 
BRŽOLA S 
ČEBULO 

Potrebujemo 3 uležane br-
žole, sol, poper, 6 dkg olja in 
3 do 4 srednje debele čebule. 

Priprava: Bržole le malo 
potolčemo, narežemo robo-
ve, solimo, popramo in na 
ogretem olju na obeh stra-
neh zapečemo. Na isti ma-
ščobi pražimo na listič pre-
den ta zarumeni, dodamo br-
žole, zalijemo z nekaj žlicami 
juh ali vode in še nekaj časa 
dušimo. Ponekod je navada, 
da čebulno bržolo pred ser-
viranjem potresejo še s hru-
stavo ocvrto čebulo. 

TONE SKERBEC 

SPORED 
OD 12.4. do 18.4.1979 

četrtek, 12. 4.: 8.00 Poročila, 8.05 Dopoldne z vami 
(vmes ob 9.00 Poročila), 10.00 Zaključek dopoldan-
skega sporeda. 15.30 Obvestila, 15.45 Zabavni globus, 
16.00 Poročila, 16.05 Čestitke in pozdravi, 16.30 V 
ŽIVO - MLADINSKI PEVSKI FESTIVAL (vmes ob 
17.00 Kronika), 18.00 Zaključek sporeda. 

Petek, 13.4.: 8.00 Poročila, 8.05 Petkov mozaik (vmes 
ob 9.00 Poročila), 10.00 Zaključek dopoldanskega spo-
reda. 15.30 Obvestila, 16.00 Poročila, 16.05 Čestitke in 
pozdravi, 16.45 Zabavni globus, 17.00 Kronika, 17.15 
Rezerviran čas, 17.45 Turistična oddaja, 18.00 Zaklju-
ček sporeda. 

Sobota, 14. 4.: 8.00 Poročila, 9.05 Dopoldne z vami 
(vmes ob 9.00 Poročila), 10.00 Zaključek dopoldan-
skega sporeda. 15.30 Obvestila, 15.45 Športna sobota, 
16.00 Poročila, 16.05 Čestitke in pozdravi, 17.00 Kro-
nika, 17.15 Zabavni globus, 17.30 Filmski sprehodi, 
17.45 Lestvica zabavnih melodij, 18.00 Zaključek spo-
reda. 

Nedelja, 15. 4.: 10.00 Poročila, 10.15 Obvestila, 10.30 
Kekčevi prijatelji, 10.45 Onkraj srebrne črte, 11.00 Med 
prijatelji, 11.30 Predstavljamo vam, 12.00 Čestitke in 
pozdravi, 13.00 Literarna oddaja, 13.15 Feljton, 13.30 
Poročila, 13.35 Kmetijska oddaja, 14.00 Zaključek spo-
reda. 

Ponedeljek, 16. 4.: 8.00 Poročila, 8.05 Dopoldne z 
vami (Vmes ob 9.00 Poročila), 10.00 Zaključek dopol-
danskega sporeda, 15.30 Obvestila, 16.00 Poročila, 
16.05 Čestitke in pozdravi, 16.45 Zabavni globus, 17.00 
Kronika, 17.15 Glasba, ki je ne poznamo, 17.30 Športni 
pregled, 18.00 Zaključek sporeda. 

Torek, 17. 4.: 8.00 Poročila, 8.05 Dopoldne z vami 
(vmes ob 9.00 Poročila), 10.00 Zaključek sporeda, 
15.30 Obvestila, 15.45 Reportaža, 16.00 Poročila, 16.05 
Čestitke in pozdravi, 16.45 Zabavni globus, 17.00 
Kronika, 17.15 Lestvica domače glasbe, 17.30 Iz ar-
hiva resne glasbe, 18.00 Zaključek sporeda. 

Sreda, 18. 4.: 8.00 Poročila, 8.05 Dopoldne z vami 
(vmes ob 9.00 Poročila), 10.00 Zaključek sporeda. 15.30 
Obvestila, 16.00 Poročila, 16.05 Čestitke in pozdravi, 
16.45 Zabavni slobus, 17.00 Kronika, 17.15 Glasbene 
novosti, 17.30 Aktualno, 17.45 Iz zakladnice zborovske 
glasbe, 18.00 Zaključek sporeda. 



OBISKALI SMO FRANKOLOVO 

Pošta kmalu v novih prostorih - V načrtu 
otroški vrtec - Nastaja novo središče Fn 

Tu zdaj domujejo Krajevna skupnost, krajevne družbenopolitične organizacije in ga-
silci. Po novem načrtu bo na tem mestu zrasel dom družbenih organizacij in tu bo poslej 
tudi novo središče Frankolovega 

Najbrž ni naključje, če je 
prva beseda v razgovoru z 
dornačini nanesla na trgovi-
no. Ne samo zaradi nepri-
merne lokacije, saj je treba 
do nje prečkati močno pro-
metno cesto, marveč tudi za-
radi tega, ker je v tem pro-
blemu tudi nekaj pelina, ne-
kaj grenkih spoznanj. Doma-
čini namreč že dolga leta, 
poldrugo desetletje, opozar-
jajo na to vprašanje. Opozar-
jajo, da morajo dobiti novo 
trgovino, zgrajeno na bolj 
primernem mestu, bolje za-
loženo in še kaj. Pa v tistih 
prvih poskusih niso uspeli. 
Zdaj spet poskušajo, in to z 
ljubljansko Emono. Čeprav 
še nimajo besede tega kolek-
tiva, čutijo, da so jim naklo-
njeni, in morda bo hkrati z 
gradnjo blagovne hiše Emo-
ne v Zrečah, zrasel tudi 
Emonin market na Franko-
lovem. Na predelu nedaleč 
od graščine, sicer pa na loka-
ciji, ki ima svoje najmočnej-
še zaledje. Strah staršev, da 
bi otroka, ki ga pošljejo po 
sladkor v trgovino, povozil 
avto, bo potem odpadel. In 
vsi si bodo oddahnili. 

In če smo že pri trgovini, 
ki vsekakor ni osrednji pro-
blem, pa vendar življenjski, 
še to, da je svet skupščine 
Krajevne skupnosti zavrnil 
namero Merxa, da bi obsto-

ječo trgovino le preuredili. 
Na Frankolovem se s tem ne 
strinjajo! 

POŠTA SE SELI 
Da, v nove prostore, zra-

ven gostišča Turist. Preseli-
tev bi morala biti že opravlje-
na. Toda, zamude so prišle že 
v kri in meso. Zdaj ni daleč 
tisti čas, ko bo pošta pričela z 
delom v novih prostorih. Tu 
bo tudi prva javna telefon-
ska govorilnica. Vrh tega bo-
do lahko povečali tudi števi-
lo telefonskih priključkov. 

KMALU NOV VRTEC 
Pravzaprav je že zgrajen. 

Zdaj gre pri njem za zaključ-
na dela. Odprli ga bodo za 
krajevni praznik. Maja letos. 
To je nal0žba, ki jo financira 
Občinska skupnost otroške-
ga varstva. V vrtcu bo pro-
stora za štirideset predšol-
skih otrok. Mnoge matere 
bodo poslej brez skrbi odha-
jale na delo. Varstvo za malč-
ke bo zagotovljeno. 

DOM DRUŽBENIH 
ORGANIZACIJ 

Okoli novega vrtca, gasil-
skega doma in hkrati sedeža 
Krajevne skupnosti in kra-
jevnih družbenopolitičnih 
organizacij in bodoče nove 
trgovine, približno sto me-

trov vstran od glavne ceste, 
tja v smeri proti Lipi, nastaja 
novo družbeno središče 
Frankolovega. 

Načrti so veliki, toda real-
ni. Uresničljivi tudi zato, ker 
so tu ljudje, ki se zavedajo, 
kaj morajo storiti, če hočejo 
izpeljati . tudi to nalogo. Po 
približnem predračunu bi za 
zgraditev novega doma druž-
benih organizacij potrebova-
li na jmanj štiri milijone di-
narjev. Toda, toliko denarja 
ne bodo potrebovali, ker bo-
do mnoga dela opravili pro-
stovoljno. 

Gre za dom, ki bo služil 
gasilcem - tako že tudi zdaj -
mladim, vsem družbenopoli-
tičnim organizacijam, kra-
jevni skupnos t i . . . skratka 
vsem. Zato je tudi njegova 
gradnja obveznost vseh. 

V domu bo tudi večja dvo-
rana za okoli 300 ljudi. Nujno 
jo potrebujejo, saj so prosto-
ri gostišča Turist, kjer se zbi-
rajo zdaj, dosti premajhna. 
Pa tudi sicer bo nov dom 
odprl še druge možnosti za 
široko kulturno, prosvetno, 
politično in družabno življe-
nje. 

Z deli bodo pričeli že letos. 
Do zime naj bi bil pod stre-
ho. Z drugimi deli bodo na-
daljevali prihodnje leto. 

Pri uresničitvi te naloge 
računajo na izdatno pomoč 

pri Občinski skupnosti za 
požarno varnost (zaradi ga-
silcev), Občinski kulturni 
skupnosti, Ingradu, Občin-
ski skupščini Celje in seveda 
prav tako pri domačinih. 

Lotili so se velike akcije. 
In uspeli bodo. O tem ni dvo-
fna. Uspeli, ker so enotni, 
ker hočejo rešiti tudi to na-
logo. 

VELIKA SOLIDARNOST 
Sicer pa gradnja doma 

družbenih organizacij ni 
prva in prav gotovo tudi ne 
zadnja solidarnostna akcija. 
Že zdaj, že v vseh letih po 
vojni, se ponašajo z deli, ki 
so jih opravili s pomočjo kra-
janov. Tako tudi lani nekaj 
pomembnih cest. Tisto v 
Dol, pa cesto Beli potok -
Lipa, pri kateri je sodelovala 
tudi Občinska komunalna 
skupnost itd. 

Pomembna dela jih čakajo 
tudi v letošnjem letu. Poleg 
Doma družbenih organiza-
cij, je tu nov betonski most v 
Verpetah, ki bo zamenjal do-
trajanega lesenega. Nadalje 
se bodo lotili asfaltiranja ce-
ste v Crešnjice. Delo bodo 
opravili v več etapah. Letos 
bo na vrsti približno kilome-
ter cestišča. Tudi pri teh de-
lih bodo s samoprispevkom 
sodelovali krajani. 

In potem en kilometer ce-
ste v Lipi, rezervoar v Rako-
vi stezi, vodovod v Crešnji-
cah, ureditev hidrantov, zla-
sti tam, kjer je več hiš, re-
konstrukcija vodovoda, po-
novna usposobitev ceste Li-
pa - Socka itd. V letošnjem 
programu sta tudi dve avto-
busni postajališči in še in še. 

Zaradi predvidene gradnje 
nove trgovine bodo podrli 
kozolec pri stari graščini. V 
načrtu pa je še ena velika ak-
cija. To je ureditev večna-
menskega športnega igrišča, 
ki bo hkrati novo rekreacij-
sko središče kraja. 

KS PODPIRA DRUŠTVA 
Pomembna je ugotovitev, 

da Krajevna skupnost tudi z 
denarnimi sredstvi, dotacija-
mi, podpira dejavnost dru-
štev. Samo lani je za te na-
mene odštela nekaj več kot 
petdeset tisoč dinarjev. 

BREZ ŠOLE NI PRAVE 
PODOBE KRAJA 

To za Frankolovo še bolj 
drži, saj šola ni velika, pa 
vendar skuša s svojim nači-
nom dela in svojskim utri-
pom dajati kraju poseben 
pečat. 

Sama stavba j e bila adapti-
rana 1967 leta, v njej je 8 ra-
zredov v šestih učilnicah. 
Mlade nadobudneže uči 10 
učiteljev z ravnateljem Mar-
tinom Drevom na čelu, ki 
ima tudi učne obveznosti. 
Sola ima še svojo podružni-
co v Crešnjicah, kjer je 25 
otrok in dve učiteljici, med-
tem, ko v samem Frankolo-
vem hodi v šolo 210 otrok. 
Včasih jih je bilo še več, ven-
dar trenutni podatki kažejo, 
da se je osip ustavil in so 
napovedi ugodne. 

Otroci prihajajo v šolo iz 
zaselkov Lindek, Lipa, Beli 
potok. Selce, Straža, Straži-
ca, Verpete, Bukovje, Globo-
če in seveda otroci iz samega 
Frankolovega, medtem, ko v 
šolo v Crešnjicah hodijo 
otroci tudi iz zaselkov Sojek, 
Brdce in Male dole. Nekateri 
imajo od doma dq šole 6 pa 
tudi več kilometrov. Brez 
šolskega kombija bi bilo res 
težko. 

Problem frankolovske šo-
le je v tem, da je stavba v 
bistvu stara in nefunkcional-
na, marsikdo pa misli, ker je 
bila 1967 leta obnovljena, da 
so tudi prostorski problemi 
rešeni. Delavnico za tehnični 
pouk imajo trenutno na pod-
strešju, kar je najmanj pri-
merna rešitev, telovadnica 
pa je v programu II. samo-
prispevka celjske občine in 
bo verjetno prvi objekt iz te-
ga programa, ki ne bo v za-
mudi. Telovadnico v kraju 
težko čakajo. Ne samo učen-
ci osnovne šole, tudi drugi. V 
njej bodo znali izkoristiti 
prostor tudi za različne prire-

ditve, navsezadnje pa je tu še 
rekreacija ostalih krajanov. 

Mladi so marljivi. Delavni 
sta pionirska in mladinska 
organizacija. Mladince vodi 
Sonja Lorger, pionirje pa 
Edi Trobiš. Aktivno je tudi 
šolsko športno društvo, kjer 
najdejo svoje mesto rokome-
taši, košarkaši, igralci namiz-
nega tenisa, atleti, strelci, 
smučarji in šahisti. 

Prav vidne uspehe je dose-
gel tudi prometni krožek.' 
kjer izstopajo kolesarji. Pro-
metu v šoli posvečajo veliko 
pozornost, kar je nekako tu-
di logično, saj skozi kraj po-
teka zelo prometna magi-
stralna cesta, šolsko poslop-
je je v njeni neposredni bliži-
ni in zanemarjena prometna 
vzgoja v šoli bi zahtevala 
preveliko ceno. 

V šoli deluje tudi OZN 
krožek, dramatski in recita-
cijski, imajo tudi podmladek 
Rdečega križa in še bi se kaj 
našlo. ' 

Skratka, osnovna šola 
Frankolovo skuša s svojo de-' 
javnostjo v učilnicah in, 
predvsem v glavah mladih 
bodočih samoupravljalcev^ 
presegati obseg zidov in gra-
diti srečnega človeka. To se 
nedvomno odraža v aktivno-, 
sti celega kraja. Lep primer 
je v urah kmetijskega pouka, 
ki so ga zahtevali sami starši-
Zdaj na šoli deluje pionirska 
kmetijska zadruga, ki jo zelo 
uspešno in z veliko ljubezni-
jo do dela in vzgoje vodi in-
ženir Janko Lešnik. Zadruga 
ima šolski sadovnjak, preo 
stavbo novega vrtca je ostala, 
le drevesnica, pa bodo že 
našli nov kraj za svojo dejav-
nost. 

BOGDAN ŠNABL, pred 
sednik skupščine krajevne 
skupnosti: V zadnjem času 
se je v naši krajevni skupno-
sti veliko spremenilo. Sa-
mouprava se poglablja in ši-
ri. Vse več krajanov neposre^ 
dno odloča pri reševanju 
problemov naše skupnosti: 
Seveda, to ne pomeni da je 
vse dobro, da ni odprtih 
vprašanj. Pa vendar doseže-' 
no nas spodbuja k novemu 
delu. 

Pogled na Frankolovo 



družbenih organizacij- Prihodnji mesec 
mega 

štirinajst kilometrov severno od Ce-
lja, sicer pa oh cesti Ceije-SIov. Konjice 
in ob potoku Tesnici leži Frankolovo, 
zdaj tudi sedež krajevne skupnosti. V 
njej je poleg Frankolovega še štirinajst 
naselij, vasi: Verpete, Beli potok, Lin-
dek. Lipa, Dol, Zabukovje, Stražica, 
Straža, Bukova steza, Bezenškovo Bu-
kovje, Podgorje, Rove, Brdce in Creš-
njice. 

Na tem območju živi približno 1900 
ljudi, od tega 1063 volilnih upravičen-
cev. 

To je krajevna skupnost, ki nima indu-
strije. Gospodarstvo je zastopano le v 
Merxovi trgovini, v družbeni gostilni 
Turist, zasebnem gostišču, v obratu za 
izdelovanje opeke in peskolomu. Doma-
čini se radi in ponosni spominjajo, da je 
bilo na Frankolovem kmalu po vojni kar 
sedem podjetij, danes pa... Tudi obrti, 
ki je bila nekoč za ta predel tako značil-
na, še predvsem zaradi kovačev, tesar-
jev, mizarjev, lončarjev, Žagarjev in mli-
nov, ni več. Zato ni naključje, če se vsa-
ko jutro napoti okoli štiristo domačinov 
na delo Celje. 

Četudi je več različnih mnenj, odkod 
ime kraju, bržčas drži, da po županu 

Franku, ki ga navaja urbar iz 1718. leta. 
Po njem je dobila ime tudi bivša občina 
pa graščina v sosednjih Ver pet ah. 

Kraj ima starodavno zgodovino. O tem 
govori obokan most, prav tako najdena 
bakrena novca. 

Sicer pa je to območje dalo nekaj po-
membnih mož. Znan je pesnik in pripo-
vednik Jožef Iskrač-Frankolski 
(1836-1900), zatem politik in publicist 
Karel Koderman (1882-1935), tu je nada-
lje šestindvajset let učiteljeva! Ivan 
Stukelj, tudi pripovednik. Nedaleč od 
Frankolovega se je rodil Anton Bezen-
šek, stenograf, pisec šolskih knjig, publi-
cist. Živel je v času od 1854. do 1915. leta. 

Prvo šolo so 'na Frankolovem imeli že 
1816. leta. Staro šolsko poslopje datira iz 
1863. leta, novejša stavba v Loki pa iz 
1906. leta, vendar sojo 1967. leta na novo 
pozidali in povečali. 

To je tudi območje, kjer so se bile veli-
ke bitke za osvoboditev. V spomin na 
akcijo domačih partizanov, 23. maja 
1944. leta, praznujejo v krajevni skupno-
sti ta dan kot svoj praznik. Tedaj so 
partizani za nekaj ur osvobodili kraj, 
pregnali nemške učitelje in razširili 
iskro upora. 

¡\RJAN PELIN, predse-
I sveta skupščine krajev-
kupnosti: Svet je krepko 
pbil za svoje delo. Zna-
1 je velika odgovornost 
! njegovih članov. V ta-
I okolju je prijetno delati. 
Г pa pomembno delo 
ivlja tudi pet komisij in 
lazadnje prav toliko sve-
In če k vsemu temu do-
I še člane skupščine, po-
nas je v teh organih kar 
krajanov. 

JANEZ IRŠIC, sekretar 
izvršilnega odbora krajevne 
konference SZDL in sekre-
tar osnovne organizacije ZK: 
Smo v novem zagonu, zlasti 
pri SZDL, v takem sestavu 
šele na začetku delovnih po-
ti. Pa vendar se zavedamo ne 
samo organizacijskih, mar-
več tudi drugih nalog. Pove-
zovali in usmerjali bomo vse 
akcije in skrbeli, da bomo 
vselej skupaj odločali o vseh 
vprašanjih. 

IVAN VRENKO, predse-
dnik osnovne mladinske or-
ganizacije: Delo ni lahko, 
kajti gre za mlade ljudi, ki so 
v glavnem zaposleni v Celju 
in so doma le v prostem ča-
su. Zato je aktivizacija vseh 
teh naša prva naloga. Prepri-
čan sem, da nas bodo mnoge 
delovne akcije in sploh ure-
sničevanje delovnega načrta 
povezalo, da nas bo aktivnih 
več, kot jih je doslej. 

MARTIN DREV, ravnatelj 
osnovne šole in tajnik kul-
turnega društva: Šola odlič-
no sodeluje z Ingradom, ki 
ima patronat nad nami. Naši 
otroci letujejo v Ingradovem 
počitniškem domu v Piranu. 
Trenutno se najbolj veseli-
mo nove telovadnice, za ka-
tero so pripravljeni načrti in 
upamo, da bomo pričeli z 
gradnjo še letos. 

RUDI HROVAT, tajnik tu-
rističnega društva: Menim, 
da je napočil čas, ko mora 
tudi v našem društvu priti 
do zamenjave v vodstvu. De-
la ne bo manjkalo. Dovolj ga 
bo za vse, kajti naloge za 
močnejšo turistično uvelja-
vitev kraja in krajevne skup-
nosti so znane. Pri njihovem 
uresničevanju bo društvo 
moralo dobiti le več pomoči, 
podpore. 

CVETKA ČRETNIK, taj-
nica krajevne skupnosti: Po-
stali smo središče reševanja 
vseh vprašanj. Zato ni nak-
ljučje, če krajani prihajajo v 
našo pisarno po nasvete, po-
moč . . . Tu je vsak dan velik 
živ-žav. Ne samo dopoldne, 
marveč še bolj popoldne. Ta-
krat je večina sej, razgibano 
pa je še predvsem ob sredah 
in petkih popoldne zaradi 
razgovorov s krajani itd. 

MLADIH 
IŠTVENA 
AVNOST STOJI 
re za kulturno društvo 
on Bezenšek Frankolo-
ki se najbolj ponaša s 
№ moškim pevskim 

pod vodstvom prof. 
jana Lebiča, kjer prepe-
W pevcev, pretežno mla-
Društvo, ki ga vodi od 

îvne letne konference 
ic Crepinšek, doslej pa 
e- tudi uspešno krmaril 
• Košir, ima tudi dram-
sekcijo, ki pa nima svo-

ustreznega prostora, 
io še kvartet Frankolov-
• ki je dovolj znan med 
telji narodnozabavne 

deluje tudi ansambel 
>ki f losar j i 
'•turno društvo ima oko-
' članov. Največji pro-
' vidijo v tem, ker nima-
streznega prostora. To 
Vsem prizadene pevce 
3msko skupino, v knjiž-
na je bolj kadrovski pro-
' radi pa bi obnovili tudi 
fii fond. Odločili so se, 
d̂o odslej imeli knjižni-

v šoli. Moški pevski 
je letos dobil Prešerno-
ägado celjske kulturne 
fiosti. 
'^ti je, da so se trenutno 
'ankolovem odločili po-
'sto, za kar imajo ustrez-
•dre, verjetno pa jih bo-
'^e dejavnosti prisilile 
y to, da bodo nekatere 
Hi, predvsem pa strnili 
äile v okviru krajevne 
'̂ osti v bitki za dostojno 
••По dvorano, saj je ne-

da bi bili za večno 
na posebno sobo v 

Turist, ki sicer sedaj 

pomeni kar pomembno po-
stojanko za določene dru-
žabne in külturne prireditve. 

KAJ JE S TURIZMOM? 
Vprašanje, ki je za Franko-

lovo več kot aktualno. Tudi 
zaradi tradicije, tudi zaradi 
izredne aktivnosti, ki je vla-
dala v preteklosti. Posegi 
Turistične^ a društva v Creš-
njice, kjer sta dve postojan-
ki, ki pa zdaj čakata novih 
odločitev, sta lep dokaz. Pa 
ne samo Crešnjice in Rove, 
ki so zaživele in umrle. Pa ne 

za vedno. Načrti za rešitev 
problema so tu. Treba jih bo 
realizirati in ustvariti novo 
bazo. Morda v kmečkem tu-
rizmu, morda kako drugače. 
Na vsak način je to naloga, ki 
visi v zraku in ki čaka na 
svojo rešitev. Se posebej, ko 
bodo tudi vinorodne Crešnji-
ce povezane z dol'~^o z asfalt-
no prevleko. Potei, e bodo 
tudi izletniškemu turizmu 
pisali drugačni časi. 

Turizem pa niso samo 
Crešnjice. Tudi Frankolovo, 
tudi Lindek in še kaj. In 
mnoge lepe kmetije na 

obronkih, ki bi ob specializa-
ciji proizvodnje lahko stopi-
le na turistično pot. 

Bazen ob glavni cesti je ve-
dno zanimiv. Zlasti poleti. 
Skoda le, da so bile naprave 
ob njem čestokrat nekaterim 
odveč. Pa so jih uničevali. 

Pogovoriti bi se morali tu-
di o usodi lindeškega gradu. 
Pred leti so nameravali prav 
tu urediti postojanko. Misel 
bi lahko oživili. In še kaj. 

Na Frankolovem so že 
pred leti zabeležili po okoli 
tisoč nočitev. Semkaj so že 
tedaj radi prihajali tudi mno-

gi tuji gosti. Tudi zdaj bi, če 
bi imeli na voljo več kot sa-
mo dober zrak in lepo oko-
lico. 

Na vsak način gre za dejav-
nost, ki ji kaže posvetiti vso 
pozornost. Tega se zavedajo 
vsi v kraju. Zato tudi nekoli-
ko daljše priprave na volilno 
konferenco Turističnega 
društva. Pred njo je namreč 
treba rešiti vrsto vprašanj, 
med njimi tudi kadrovska. 

DOBRI KORAKI 
Da, vselej in povsod. Med 

nje sodi tudi odločitev o ure-
ditvi seznama krajanov v 
skupnosti. Ni ga bilo in veli-
kokrat so bili zavoljo tega v 
zadregi. Zdaj so ga uredili. 
Imajo pregled in pri roki so 
podatki, ki veliko povedo. 

Pomembna je nadalje od-
ločitev, da bodo pričeli izda-
jati glasilo krajevne skupno-
sti. To bo »Naš kraj«. Prvo 
številko bodo izdali za kra-
jevni praznik, sicer pa name-
ravajo natisniti s pomočjo ci-
klostilne tehnike po štiri šte-
vilke na leto. Na vsak način 
pomemben most in velik pri-
spevek k informiranju kraja-
nov. Seveda ne edini. 

Dosti dela jih čaka tudi v 
okviru akcije Hortikultura 
80. Uredili bodo park pri gra-
ščini, uredili še nekaj zelenic 
in na sploh, ne samo zaradi 
hortikulture, tudi sicer, kot 
stalno nalogo, posvetili ure-
janju okolja vso pozornost. 

AKTIVNE 
ORGANIZACIJE 

Velja kar za vse. Povsod se 
čuti nov utrip. Velik in živa-

hen. Krajevna organizacija 
Rdečega križa je pred krat-
kim počastila trideseto 
obletnico obstoja. Slavje ob 
mnogih delovnih uspehih. 

Gasilci so požrtvovalni. To 
je močna organizacija, ki se 
uveljavlja vsepovsod. Lani 
so gasilci dobili nov avto, le-
tos se bodo skupaj z vsemi 
dejavniki v krajevni skupno-
sti lotili graditve doma druž-
benih organizacij in s tem tu-
di svojih prostorov. 

Mladi kažejo veliko volje 
do aktivnejšega dela. Na 
vsak način pa je problem,' 
kako vključiti v organiziranoj 
delo čim več mladih, ki pri-
hajajo domov po delu. In po-
tem ostaja malo časa za dru-
ge aktivnosti. Pa vendar. 

Krajevna organizacija Zve-
ze borcev povezuje več kot 
osemdeset članov. V zad-
njem času so reševali pred-
vsem nekatera vprašanja o 
priznavalninah, o priznava-
nju vojnih let itd. Tudi so-
cialnih problemov ne 
manjka. 

In potem sta tu še zveza 
komunistov in socialistična 
zveza, ki sta na čelu vsega 

.dogajanja. Sicer pa je za 
Frankolovo več kot značilno, 
da sprejemajo vse naloge in 
jih tudi rešujejo družno. Pre-
den odločajo, se pogovorijo 
o vsem. Gre torej za primer 
dobrega sodelovanja v tej 
krajevni skupnosti, za dej-
stvo, da v akciji nikoli ne 
ostane neka organizacija 
osamljena. V tem je njihova 
moč. 

Tekst: Milan Božič 
in Drago Medved, ki je tudi 

fotografiral Nov otroški vrtec - tik pred zdajci 



KAKO S PLESNIVO KORUZO? 

IZHOD V SILI 
Siliranje s propionsko kislino 

živinorejski zavod Slove-
nije je pred nedavnim opo-
zoril, da so kmetje s cljske-
ga območja kupili večje ko-
ličine koruze v zrnju nepo-
sredno od kmetov iz Hrvat-
ske ali celo iz Vojvodine. 
Seveda nekateri več, drugi 
manj, zgodilo pa se je, da je 
koruza,, ki ni bila dovolj su-
ha, kmetom splesnela. 
Takšna koruza je zelo ne-
varno krmilo in ga kravam 
nikakor ne gre pokladati. 
Tudi pitancem ne. Krmilo, 
ki splesni, je praviloma tre-
ba zavreči. 

In vendar: le kdo bo zavr-
gel nekaj ton drago plačane-
ga krmila? Porabiti jn bo 
skušal tako ali drugače. Da 
pa bi nastalo pri živinorejcih 
celjskega območja čim manj 
škode, svetujejo poznavalci, 
kako je treba porabiti plesni-
vo koruzo. 

Kot povedano: kravam je 
ne smemo pokladati. Ne le, 
da bodo izgubile mleko, tudi 
zbolele bodo. V nevarnosti 
bodo, da poginejo. Nekoliko 
manj občutljivi so za slabo 
krmo pitanci v zadnjem ob-
dobju pitanja. Če že moramo 
na vsak način pokrmiti ple-
snivo koruzo, tedaj jo damo 
pitancem proti koncu pita-
nja. Dajemo pa mleto koru-
zo, mešano z zdravimi krmi-

li. Mešamo en del plesnive 
koruze in dva dela zdravih 
krmil. 

Koruzo je treba zavarovati 
pred čimprejšnjim propada-
njem. Najprej jo zmeljemo. 
Po domače bi se reklo, da jo 
zašrotamo. Grobo mleto ko-
ruzo navlažimo, da jo lahko 
siliramo. Imeti mora štiride-
set odstotkov vlage. Mora bi-
ti torej primerno.vlažna, ko 
jo spustimo skozi prste. 

Drobljenec, ki smo ga na-
vlažili, siliramo s pomočjo 
propionske kisline, ki jo do-
bimo v trgovini. Dobavlja jo 
Agropromet Zagreb, dobimo 
pa jo tudi pri Agrarii Brežice. 

Kdor bo moral silirati za 
dalj časa kakor za tri do štiri 
mesece, mora dati na sto ki-
logramov plesnivega drob-
Ijenca več propionske kisli-
ne kot piše v navodilih. Za 
krajšo dobo naj torej silira na 
vsakih sto kilogramov ple-
snivega drobljenca pol kilo-
grama propionske kisline. 
Za daljšo dobo pa moramo 
dati večje odmerke propion-
ske kisline. 

Kljub vsemu je opisani 
ukrep vendarle izhod v sili, 
saj bi bilo najbolj prav, da 
plesnivo krmo zavržemo. Ce 
pa le ne gre drugače, jo pač 
porabimo tako, kot smo po-
vedali. 

IDA TEPEJ 

NA HMELJIŠČIH 

PRILOŽNOSTNI ZASLUŽEK 
Na sezonsko delo prihajajo že dvajset in več let 

Prva dela na ' savinjskih 
hmeljiščih so se že pričela. 
In tu so tudi prvi delavci, ki 
pridejo v Savinjsko dolino 
na pomoč. Gre za sezonske 
delavce, ki pridejo v glav-
nem iz hrvaškega Zagorja, 
prežive tu kakšen mesec, 
potem pa se vračajo domov 
na svoje kmetije. Zasluženi 
denar pa jim seveda kar 
prav pride. Še bolj živahno 
je bilo pred leti v času obi-
ranja hmelja, danes pa so 
ljudi zamenjali stroji in le 
malo je možnosti za prilož-
nostni zaslužek. Pred dnevi 
smo šli v savinjska hmelji-
šča in se pogovarjal z neka-
terimi delavci. 

IVAN PEIC, Varaždin: 
»Po dvanajst in več ur na 
dan delamo na polju. Dvain-
dvajset dinarjev na uro dobi-
mo plačano, dela je precej in 
čas kar hitro mine. Seveda 
imamo poskrbljeno tudi za 
prehrano. V Savinjski dolini 
bom ostal kakšnih štirinajst 
dni in zasluženi denar mi bo 
še kako prav prišel. Tudi pri-
hodnje leto nameravam priti 
sem.« 

VERONA HORVATIC: 
»Že več let prihajam delat v 
Savinjsko dolino na hmelji-
šča in prihajala bom še toli-
ko časa, dokler bo delo. Se-
daj mi je še lažje, saj doma 
nimam nikogar, otroci pa so 

vsi poročeni. Zasluženi de-
nar mi zelo prav pride. Ce 
drugega ne, potem ga pora-
bim za nakup obleke ter za 
nekatere stvari, ki si jih sicer 
ne bi mogla privoščiti.« 

JANKO VUZEM, Donja 
Voća: »Že dvajset let priha-
jam na sezonsko delo v Sa-
vinjsko dolino. Dela je pre-
cej, pogoji za življenje tu teh 
nekaj dni pa so v primerjavi 
z leti nazaj mnogo boljši. Ko 
so hmelj trgali še ročno, sem 
sem prihajal tudi avgusta, 
sedaj pa ne več. Doma imam 
majhno kmetijo,' zanjo pa v 
moji odsotnosti skrbi 
snâhâ « 

MARJAN ŠESTANJ, Do-

nja Voča: »Na sezonsko delo 
v Savinjsko dolino prihajam 
že več kot deset let, ker mi 
prav pride vsak dinar, saj je 
od majhne kmetije doma v 
Zagorju težko živeti. Včasih 
sem že razmišljal, da bi se tu 
za stalno zaposlil, vendar mi 
je zmeraj zmanjkalo pogu-
ma. Bom pa prihajal na delo, 
dokler bom lahko in dokler 
nas bodo potrebovali.« 

JANEZ VEDENIK 
Slike: TONE TAVCAR 

VAMJEVSEC 
NOVA OBLIKA 
IN OBLEKA NT? 

ŠPORTNI 
UTRIP V 
LAŠKEM 

Laščani imajo za seboj 
bogato življenje v telesni 
kulturi. Že pred vojno so 
bili v tem mestecu kvali-
tetni telovadci, atleti, 
smučarji in nogometaši. 
Najbolj razgibano življe-
nje je bilo v sokolskem 
društvu, ki je skrbelo za 
množično telesno vzgojo, 
prireditve in nastope. Da-
nes so ljubitelji telesne 
vzgoje, športa in športne 
rekreacije izgubili dom 
Partizana in letno telova-
dišče, pa so se preselili v 
sodobno telovadnico 
osnovne šole Primož Tru-
bar in na asfaltna igrišča 
ob tej šoli. Povsem so 
prenehali tudi z nogome-
tom, saj so zaradi razširi-
tve pivovarne izgubili tu-
di nogometno igrišče. 
Utrip telesne kulture da-
nes usmerjajo po novih 
usmeritvah. Tako je šol-
sko športno društvo prev-
zelo skrb za množično te-
lesno vzgojo, saj ima v l i -
tih različnih dejavnostih 
aktivnih nad 670 pripa-
dnikov. Društvo Partizan 
se je več ali manj usmeri-
lo le na rekreacijske in 
športne aktivnosti. Vse 
priznanje zasluži PD La-
ško za prav dober razvoj 
planinstva, ki je na soli-
dni množični in strokovni 
osnovi. Na kvalitetnejši 
ravni so v tekmovalnem 
smislu košarkarji Zlato-
roga, karateisti, člani 
AMD, strelci, pa bi bil s 
tem krog že več ali manj 
zaključen. 

K.JUG 

KONJIŠKA SZDL O KMETIJSTVU IN GOZDARSTVU 

RAZVOJ KMETIJSTVA 
Združevanje sredstev celotnega združenega dela 

Na današnji seji sveta za 
kmetijstvo pri Občinski 
konferenci SZDL Slovenske 
Konjice bodo temeljito oce-
nili izvajanje družbenega 
plana kmf'tijstva in gozdar-
stva v sec 'jem srednjeroč-
nem obdobja in smernice za 
bodoči razvoj te pomembne 
gospodarske panoge v obči-
ni. Pogovorili pa se bodo še 
o programu dela samo-
upravnega sklada za pospe-
ševanje kmetijstva in o 
združevanju sredstev. 

Povzemimo na kratko, s 
čim se v konjiški občini na 
področju kmetijstva lahko 
pohvalijo v sedanjem sred-
njeročnem obdobju! 

V celoti je bilo preusmerje-
nih 120 kmetij, manjše preu-
reditve ali dopolnitve pa so 
bile izvedene na 400 kmeti-
jah. Pri tem so načrtovana 

sredstva za naložbe presegli 
za več kot 30 odstotkov, 
predvsem zaradi manjših na-
ložb za popravila in opremo 
ter porasta cen. 

Samoupravna organizira-
nost je bila izvedena tako, da 
so se oblikovale temeljne or-
ganizacije, prav tako je bila 
temeljita razprava na ob-
močju občine o celotnem pa-
ketu kmetijskih zakonov. 

Uvedene so bile intenziv-
ne hibridne sorte koruze za 
zrno, povečane od 3000 na 
8000 kg semena letno, na no-
vo pa je bilo zgrajenih tudi 
35 stolpnih silosov. Proiz-
vodnja pitancev še ni dose-
gla načrtovane rasti, za pol-
drugi odstotek še zaostaja, 
medtem ko je proizvodnja 
mleka presegla pričakovano 
rast za 24 odstotkov. 

Dograjena je bila vinska 
klet s polnilno linijo za ste-

kleničenje, ki v svoj program 
vključuje tudi proizvodnjo 
zasebnega sektorja preko vi-
nogradniških skupnosti in 
drugih tržnih viškov grozdja. 

Na melioracijskem po-
dročju so bili do sedaj izdela-
ni le načrti za melioracije 1. 
faze tako, da bo možno teme-
ljiteje pristopiti k prvim de-
lom v prihodnjem letu. 

Kljub tem vidnim uspe-
hom, pa bo treba tudi v ko-
njiški občini rešiti še mnoga 
vprašanja, ki zavirajo nadalj-
no rast kmetijstva. To so 
vprašanja opredelitve druž-
bene vloge kmetijstva in po-
trebe po razvijanju kmetij-
ske proizvodnje v občini in 
združevanja sredstev celot-
nega združenega dela za te-
koče izvajanje kmetijskega 
pospeševalnega programa. 

Razvoj podeželja dobiva 
vsestransko družbeno pod-
poro s stališča varstva kraji-
ne, obdelave hribovitih pre-
delov, intenziviranja proiz-
vodnje in poseljenosti po 
programu SLO. 

Če upoštevamo, da je iz-
gradnja vseh naložb in tudi 
spremljajočih objektov v 
tem področju znatno dražja 
zaradi raztresenosti in več-
je poseljenosti, ugotavljajo 
v konjiški občini, da to po-
dročje nima finančnih po-
gojev za urejanje teh vpra-
šanj in bo treba sredstva 
iskati tudi izven kmetijstva 
in gozdarstva. 

MITJA UMNIK 

RAJ ZA PODGANE 
Običajno je tako, da podgane, miši, kače in podobne za-

stopnike osovraženih živalskih vrst vztrajno preganjajo z 
ognjem in mečem vse do končnega uničenja, menda pa 
povsod le ni tako. 

V Šmarju pri Jelšah, na smetišču za Gradovo hišo, so jim 
nekateri dobrotniki namenili kar se da ugodne življenjske 
pogoje, ki jih dan za dnem še izboljšujejo z dovažanjem 
smeti s šmarskih cest in ulic. 

Okoličani niso zadovoljni: neljubi plazilci niso prijetni 
sosedje in razumljivo je, da se vprašujejo, ali komunalno 
podjetje res nima sredstev za nakup kontejnerja, ki bi jih 
rešil neprijetne soseščine. 

MST 

NEPOTREBNI ZASTOJ? 
Nič novega pod soncem, bi lahko rekli, odgovarjajoč 

na številna vprašanja, ki so v torek popoldan burkala 
vse, ki imajo kakorkoli opraviti s kmetijstvom v celjski 
občini, za katero vemo, da z dosedanjim razvojem te 
gospodarske panoge kljub nekaterim dobrim rezulta-
tom nikakor ne more biti zadovoljna. Večina preu-
smerjenih kmetij od 153 se v glavnem preusmerja v 
proizvodnjo mesa in mleka, ki pa ni zadovoljiva, saj ne 
daje tita, kar bi od takšne proizvodnje (od tako inten-
zivnih vlaganj) lahko pričakovali. 

Preusmerjene kmetije (teh je še vedno premalo, zato 
bo treba število v prihodnjih letih podvojiti: na leto 
torej okoli petdeset namesto današnjih dvajset preu-
smeritev), pogledane pod kritično lupo, nikakor ne 
zadovoljujejo, kar pomeni, da nam ni jasno, koliko bi 
te kmetije morale dati, vsaj nekaterim ne. V pripravah 
na srednjeročni in dolgoročni program razvoja kmetij-
stva, semkaj je spadal tudi torkov posvet, ki ga je 
organizirala OK SZDL, bodo morali še močneje sode-
lovati pospeševalci in vsi drugi, ki jim je kmetijstvo 
prva naloga, vključno z družbenopolitičnimi dejav-
niki. 

Na 9600 obdelovalnih zemljiščih, kolikor jih je v 
občini, bo treba dokončno urediti vprašanja preskrbe z 
mesom in mlekom ter tržnice tako, da bomo proizvedli 
5 milijonov litrov mleka in 1,3 milijone kg mesa, dva 
milijona piščancev, davčna politika v kmetijstvo pa bo 
nujno morala biti stimulativno usmerjena. Pripravljen 
je že odlok o prometu blaga, ki naj bi ta razvoj še 
pospešil, več pozornosti pa bo treba posvetiti zemljiški 
in urbanistični politiki. Predvsem je potrebna osvešče-
nost proizvajalcev, urejeni dohodkovni odnosi med 
proizvajalci, predelovalci in trgovino ter močnejša po-
vezava med njimi. 

Kljub še vedno slabem položaju je novo ustanov-
ljena kmetijska zadruga Celje uspela premakniti neka-
tere stvari z mrtvega tira. Svoje naj bi prinesle tudi 
novo ustanovljene sekcije za kmetijska vprašanja pri 
krajevnih skupnostih. 

Žal še vedno ugotavljamo, da kmetje vse premalo 
uporabljajo umetna gnojila (posledica so nizki donosi 
na preusmerjenih kmetijah ali vsaj takšni, s katerimi 
ne moremo biti zadovoljni glede na precejšnja vlaga-
nja), da imamo dovolj traktorjev pa premalo ustreznih 
priključkov in da tudi traktorji niso dovolj izkoriščeni 
in tako dalje. 

Za zaključek naj navržemo še dejstvo, izrečeno na 
torkovi seji, da bo tudi združeno delo moralo v prihod-
njem srednjeročnem pa tudi dolgoročnem obdobju 
drugače gledati na razvoj te gospodarske panoge, če 
bomo hoteli doseči resnične uspehe. 

MILENKO STRAŠEK 



Tudi ta srna je postala žrtev krvoločnega in potepuškega vo lč jaka . . . 

VINSKA GORA 

POKOL SRNJADI 
Črni volčjalc polcončal dve srni, srnjalia in dva zajca 

Ivan Košan iz Crnove 29 
pri Vinski gori si je ob hiši, 
ob robu gozdiča, uredil žično 
zaporo, obor, kot temu pravi-
jo lovc i /V nje j ima že neka j 
let udomačeno srnjad. Tu jo 
neguje že več kot štiri leta. 
Lovci iz Velenja se zaradi te-
ga pri tožujejo in spor med 
njimi ter gospodar jem Koša-
nom teče že neka j let. 

Zdaj pa je ta spor na tragi-
čen način »rešil« potepuški 
krvoločni črni pes volčjak. 
Morda jih je bilo tudi več. 
Toda, vse kaže, da si je na-
pad na srni in srnjaka ter dva 
domača zajca privoščil en 
sam pes. 

Tako je Ivan Mravljak, lo-
vec iz Velenja, pripovedoval, 
da se je v nedeljo, 8 .«pr i la 
peljal z osebnim avtomobi-
lom mimo ograde. Bilo je to 
okoli devete ure. Tedaj ni 
opazil nič nenavadnega. Ko 
pa se je vračal, v ogradi ni 
videl srn, zato pa raztrgano 
žival ob cesti. Tedaj je videl, 
da so vse srne pomorjene . 
Takoj se je odpeljal k stareši-
ni Lovske družine. Obvestil 
je tudi posta jo Milice in vete-
rinarsko službo. Vsi skupa j 
so se oglasili tudi pri Koša-
novih, ki pa jih žal ni bilo 
doma. 

Marija Košan je z bolečino 
sprejela vest o pokolu srnja-
di. Povedala je, da so bile 
srne žive še okoli s edme ure 
zjutraj, ko je prišla k njim. 
Po tem je odšla od doma in se 
vrnila šele okoli desete ure. 
Tudi teda j ni opazila nič ne-
navadnega. 

Kot vse kaže, je za tragičen 
pokol srnjadi kriv star štor, 
ki je ležal ob robu ograje. 

Prav s tega mesta se je črni 
volčjak pognal v ogrado in 
pokončal dve srni, srnjaka 
ter dva domača zajca. 

P o sledeh, ki so ostale, je 
bil boj za življenje grozen in 
hud. In vendar je zmagal kr-
voločni pes. In to v času, ko 
v Košanovi domačij i ni bilo 
nikogar doma. 

L O J Z E O J S T E R S E K 

KMALU 
DRUŠTVO 
UPOKOJENIH 
DELAVCEV ZA 
NOTRANJE 
ZADEVE 

Pred dnevi so se v Celju 
zbrali upokojeni delavci or-
ganov za notranje zadeve s 
treh občin celjskega območ-
ja Celja, Žalca in Laškega. 
Dogovorili so se, da končno 
realizirajo davno željo po 
ustanovitvi društva upoko-
jencev oz. tistih delavcev, ki 
so delali v organih za notra-
nje zadeve na območju U J V 
Celje. Izvolili so tudi inicia-
tivni odbor, katerega člani 
bodo delegati ob ostalih iz 
drugih občin celjskega ob-
močja in ustanovitvi druš-
tva. Letega naj bi predvido-
ma ustanovili do 15. junija. 

Na cel jskem srečanju je 
nekdan j im delavcem orga-
nov za not ranje zadeve spre-
govoril načelnik U J V Celje 
Ivan Paul ter jim orisal var-
nostno situacijo na cel jskem 
območju . Prisotni so ob t em 
opozorili tudi na svoje pro-
bleme, ki bi jih veliko lažje 
reševali, če bi bili združeni v 
p r imernem društvu. Sicer pa 
za vse upokojene delavce or-
ganov za notranje zadeve 
pripravljajo srečanje tudi ob 
bližnjem prazniku 13. maju . 
Dnevu varnosti. 

T. VRABL 

ZA BOLJŠO 
INFORMIRA-
NOST 

Predstavniki sveta za 
informativno dejavnost 
pri OK S Z D L Celje so, 
opravili pogovore s pred-
sedniki sekcij za informa-
tivno dejavnost v krajev-
nih konferencah SZDL. 
Tako so se pogovarjali v 
23 krajevnih skupnost ih , 
bodoča naloga pa jih čaka 
v nenehnem vzdrževanju 
stikov in seveda v izvaja-
n ju programa informativ-
ne dejavnosti v krajevnih 
skupnost ih , da bi se' 
ustvarila najširša osnova 
za kakovostno informa-
tivno dejavnost . 

Marija Košan: Tega ne morem verjeti. To je s trašno . . . 

kemična, grafična in papirna 
industrija 
CELJE 

Komisija za delovna razmerja DSSS 
objavlja naslednja prosta dela in naloge 
za določen t. j. za čas počitniške sezone 
(predvidoma od 15 junija do 30. septembra 
79) v počitniškem domu podjetja na Velem 
Lošinju: 

- kuharice 
pogoji: KV kuharica (kuhar^ in 3 leta ustrezne delovne 
prakse; 
- pomožne kuharice 5 X 
pogoji: pomožna kuharica in 3 mesece ustrezne delov-
ne prakse; 

Zaželjeno je da imajo kandidati že delovne izkušnje v 
počitniških domovih. 

Počitniški dom Aero se naViaja na Velem Lošinju, zna-
nem klimatskem zdravilišču. 

Počitniški dom ima zmogljivost približno 60 ležišč. 
Kandidatom nudimo ugodne delovne pogoje in vzpod-
budne osebne dohodke. 

Kandidati n ^ pošljejo ponudbe kadrovsko-socialni 
službi Aera, Cuprijska 10. Celje, v 15, dneh po objavi. 
Kandidati bodo obveščeni o izbiri v petnajstih dneh po 
sprejemu sklepa o izbiri. 

SKUPNA PUBLIKACIJA 
JUGOSLOVANSKIH FILMSKIH 
MANIFESTACIJ 

Pred časom smo že poročali, da je na eni od sej Koordina-
cijski odbor jugoslovanskih fi lmskih manifestacij sklenil 
izdati posebno skupno publikacijo v s rbohrvaškem in an-
gleškem jeziku, k jer bi bili podani vsi podatki o jugoslovan-
skih f i lmskih prireditvah, ki so družbeno prever jene in po-
m e m b n e in so tudi članice omenjenega odbora. Uredništvo 
izdaje te publ ikaci je je bilo zaupano Tednu domačega filma 
v Celju. Težave nasta ja jo v zbiranju gradiva, zanimivost in 
zgovoren podatek pa je v tem, da so vsi festivali že poslali 
gradiva, oziroma svoje »osebne izkaznice«, do danes pa še 
n ismo prejeli podatkov o beogra jskem festivalu dokumen-
tarnega in kra tkometražnega filma in o naših najbližjih festi-
valskih sosedih, to je Krajnčanov, ki naj bi predstavili svoj 
festival špor tnih in turističnih filmov. Dogovorjen da tum za 
predajo gradiva je bil namreč že prva polovica januarja. 
Tako vse kaže, da izdaja skupne publikacije o jugoslovan-
skih f i lmskih manifestaci jah ne zaostaja za posebnostmi 
(beri slabostmi) jugoslovanske f i lmske proizvodnje. 

D. M. 

SEKCIJA ZA INFORMIRANJE 
Pri Krajevni konferenci S Z D L v Trnovljah pri Celju so 

ustanovili informat ivno sekcijo, ki bo zbirala in zlasti posre-
dovala vse informacije, ki so delovnim l judem in občanom 
pot rebne pri n j ihovem samoupravnem in delegatskem delu. 
Gre za posredovanje konkre tn ih vprašanj s področja druž-
benega dela in življenja, zato bodo pri n jenem delu sodelo-
vali tudi vsi delovni l judje in krajani. 

V ta namen bo sekcija tudi nekajkra t na leto izdala pose-
ben informativni list. 

VIKTOR DOBRISEK 

ZDRAVSTVENI CENTER CELJE 
TOZD CENTER ZDRAVSTVENEGA 
VARSTVA ŽENA 

razpisuje delovno opravilo delavca s 
posebnimi pooblastili in odgovornostmi za 
dobo 4 leta 

PREDSTOJNIKA DELOVNE ENOTE 
DISPANZER ZA ŽENE 

Pogoji: 
- visoka izobrazba medicinske smeri 
- specializacija iz ginekologije in porodništva 
- 5 let delovnih izkušenj 
- sposobnost razvijanja samoupravnih socialističnih 
odnosov 

Osebni dohodek po Pravilniku o delitvi sredstev za 
osebne dohodke TOZD Center zdravstvenega varstva 
žena Celje, stanovanj ni na razpolago. 

Prošnje je treba vložiti v 15 dneh od dneva razpisa na 
Zdravstveni Center Celje, splošno-kadrovski sektor v 
zaprti kuverti z oznako »za razpisno komisijo«, Kersni-
kova 1/a, Celje. 

Kandidate bomo o izbiri obvestili v 15 dneh po sklepu 
samoupravnega organa. 

Osnovna šola XIV. divizije Dobrna 

razpisuje dela in naloge 

tajnika - računovodje 
pogoj za sprejem: ekonomski tehnik in 5 let prakse 

Prijave pošljite na naš naslov. 

objavlja potrebe po delavcih za opravljanje del 
in nalog: 

1. recenzorja investicijskih programov 
gradbenih del 
Pogoji: diplomirani gradbeni inženir, 5 let ustreznih 
delovnih izkušenj ter aktivno znanje najmanj enega 
tujega jezika 

2. stenografa zapisnikarja 
3. kontrolorja izhodne kontrole dinarskih 
dokumentov 
4. kontrolorja vhodne kontrole dinarskih 
dokumentov 
5. referenta usklajevalca 
6. referenta za administrativno-pravne 
zadeve 
7. referenta usklajevalca 
za določen čas (9 mesecev) 

8. dinarskega odpravnika blagajnika 
za določen čas (9 mesecev) • 
Pogoji: srednja šola (ESŠ, UAŠ, gimnazija ali SKŠ) ter 3 
leta ustreznih delovnih izkušenj 

9. operaterja na knjigovodskih strojih 
10. operaterja na rekorderju 
za določen čas (9 mesecev) 

Pogoji: 2-letna administrativna šola ali 2 letnika 4-letne 
srednje šole in do 1 leta ustreznih delovnih izkušenj 

11. arhivarja 
Pogoji: 2-letna administrativna šola ali 2 letnika ustrez-
ne 4-letne srednje šole in do 2 leti ustreznih delovnih 
izkušenj 

12. VKV delavca - vodovodni inštalater 
Pogoji: VKV delavec - vodovodni inštalater s 3-letno 
prakso 

13. snažilke 
Pogoji: nepopolna osnovana šola in do 1 leta delovnih 
izkušenj 

14. KV delavca gostinske stroke 
za določen čas (15. 6. do 10. 9.1979) za Počitniški dom 
Novalja na otoku Pag 
Pogoji: KV delavec gostinske stroke - kuhar in 3 leta 
ustreznih delovnih izkušenj 

15. PK delavca gostinske stroke 
za določen čas (15. 6. do 10. 9.1979) za Počitniški dom 
Novalja na otoku Pag 
Pogoji: osnovna šola in do 1 leta ustreznih delovnih 
izkušenj. 

Kandidati naj osebno vložijo vloge z dokazili o izpol-
njevanju pogojev šolske izobrazbe v Ljubljanski banki 
Splošni banki Celje, Vodnikova ul. 2 v roku 15 dni po 
objavi. 

O izbiri bomo kandidate obvestili v 30 dneh po sprejet-
ju sklepa. 



NOVI NIŽJI GASILSKI ČASTNIKI 
v soboto so na krajši slovesnosti v dvorani gasilskega druš tva v P rebo ldu podelili spričevala 39 nižjim gasilskim 

podčas tn ikom, ki so obiskovali t r imesečni tečaj in ga tudi uspešno končali . Pr ipravi la ga je občinska gasilska zveza Žalec. 
Na našem posne tku , ki ga je naredil Tone Tavčar, so tečajniki in nj ihovi učitelji, ki sedijo v prvi vrsti. 

T. TAVČAR 

STEKLARNA BORIS KIDRIČ 

ODVISNOST OD UVOZA 
Naspiošno z uvozom in izvozom zadovoljni 

če tud i sodi Steklarna Bo-
ris Kidrič iz Rogaške Slati-
ne pretežno med izvoznike, 
izvažajo namreč več kot po-
lovico izdelkov, ki so v sve-
tu cenjeni, je vendarle vsaj 
v takšni meri odvisna od 
uvoza. Na domačem trgu ni 
dovol j kakovostnih suro-
vin, nekaterih pa sploh ni 
moč dobiti, vse to pa je se-
veda povezano z vrsto te-
žav, med katere lahko pri-
štejemo tudi nekatere za-
konske zaplete. Kot zatrju-
jejo v Staklarni, njihove te-
žave niso v višini lastnih 
deviznih sredstev, ampak 
predvsem v zagotavljanju 
potrebnih režimskih sogla-
sij pri pristojnih organih za 
uvoz nekaterih surovin in 
materialov. 

Se d rugače povedano: po-
leg us tvar jen ih deviznih 
s reds tev je t reba najt i tudi 
us t rezno pot za n j ihovo 
vnovčitev. Brez surovin bi 
bilo delo jalovo, domači pro-
izvajalci pa kvali tete ne mo-

remo jamčiti, t u j e tržišče pa 
zahteva p r edvsem kvaliteto. 

Težave se pojavl ja jo pri za-
gotavl janju režimskih pravic 
za uvoz svinčevega mini j a, 
b rusn ih kamnov, d iamant-
nih b rusn ih plošč, b rusnega 
platna in tako dalje, m e d t e m 
ko jih ni za uvoz nekater ih 
proizvodnih sredstev. 

V Rogaški Slatini zdaj 
upravičeno pr ičakuje jo , da 
se bodo morale neka te re za-
deve na področ ju t r g o v a n j i s 
tu j ino odločno p remakni t i 
naprej , vendar n ikakor v 
škodo domačega proizvajal-
ca stekla. Kot menijo, je zdaj 
poteza na strani samouprav-
ne in teresne skupnos t i za 
e k o n o r ' k e odnose s tuj ino, 
ki na j T gotovi (uredi!) re-
snično ^ r e p c t r e b n e režim-
ske pravice, brez kater ih si 
normalnega dela v s teklarni 
ne predstavl ja jo. 

Kl jub o m e n j e n i m težavam 
so v l anskem letu izvozili 
57,5% vseh p rodan ih izdel-
kov ali kar za 31% več kot 
leto poprej . Dosegli so tudi 
prilično ugodne cene, kar ve-

lja še zlasti za izdelke iz kri-
stalina. Na povečan izvoz je 
vplivala tud i prece jšn ja sti-
mulaci ja z nov im samou-
pravn im sp o razu m o m o po-
speševanju in izbol jševanju 
izvoza. Tiste t emel jne orga-
nizacije, ki v proizvodnj i iz-
delkov za izvoz uporabl ja jo 
več domač ih surovin (toda 
ne tiste, o kater ih smo govo-
rili) pa tudi tehnologijo, dog-
nano v svoji delovni sredini, 
so deležne tud i večje st imu-
lacije. Uvoz v l anskem letu je 
skočil kar za 51% v pr imerja-
vi s p re j šn j im letom, toda na 
rovaš uvoza neka te r ih pre-
pot rebnih materialov: pred-
vsem za r emon te peči in po-
pravila strojev. 

Tako torej 1198 zaposlenih 
v Steklarni Boris Kidrič v 
Rogaški Slatini razmeroma 
dobro obvladuje tržišče, če 
odš te jemo neka j man j š ih te-
žav, ki pa jih ne more jo rešiti 
sami, po tem ko so že rešili 
s amoupravno organiziranost 
in odpravil i neka j nepravil-
nosti. 

MILENKO S T R A Š E K 

POPRAVEK 
v prejšnji števi lki smo 

v članku Črni petek - hi-
trost nanizali vrsto hu-
dih podatkov ^ promet-
nih nezgodah v konjiški 
občini. Poudarjamo, da 
se podatki nanašajo na 
obdobje zadnjih petih let 
in ne samo za lansko 
leto. 

UM 

»DRUGAČNO 
RAZUMEVANJE 
MNOŽIČNE 
KULTURE« 

Danes popo ldne bo nada-
ljevala delo peta g rupa stal-
nega seminar ja CDK V Celju. 
Pokl icn im ku l tu rn im delav-
cem in drugim, bo govoril o 
»Drugačnem razumevan ju 
množične kul ture« Jože Vol-
fand, p redsedn ik OK S Z D L 
Celje. 

To je tema, ki bo prav go-
tovo zanimivo dopolnila pre-
davanja v V. grupi, k jer je že 
tekla beseda o umetnos t i in 
marks izmu, krit iki in angaži-
rani umetnos t i ter vlogi ^ К 
na ku l tu rno u m e t n i š k e m po-
dročju. 

BIJELO DUGME 
V CELJU 

v okviru tu rne je po Jugo-
slaviji, ki so jo organizirali 
ob izidu na jnovejše plošče 
Bitanga in prinçesa, bo go-
stoval v torek, 17. aprila v 
dvorani Golovec znani sara-
jevski ansambe l BI DUG-" 
ME. Ta, dolgo časa najbol j 
pr i l jubl jena tovrstna skupi-
na zabavne glasbe, ki je bila 
že na robu razpada, je z naj-
novejšo ploščo dokazala, da 
še vedno sodi v sam vrh ju-
gos lovanske zabavne glasbe. 
Nj ihov koncer t bo vsekakor 
poživitev za vse l jubitel je ne-
koliko močne j še glasbe. 

F. P. 

CELJSKO OZKO GRLO 
Nepopisna zmešnjava nastaja na Trgu V. kongresa domala ob vsaki uri dneva, ko pešci in 

dos tavna vozila n imajo dovolj prostora za prehod. Postavl jeni sta dve ograji, ki označuje ta 
dve gradbišči , avtomobil i pa še kar napre j parkira jo v ozkem p rehodu na Prešernovo in 
Ozko uhco, ter jemljejo pešcem še tistih neka j kvadra tn ih metrov površine. Zadnj i čas je, da 
us t rezne službe poskrb i jo za varnost pešcev in nemoten dohod za s lužbena vozila. 

Foto: D. M E D V E D 

KDAJ SJEDILI 
NAZADNJE 
V GLEDALIŠČU! 

VIO TOZD VZGOJNO VARSTVENI 
ZAVOD obč. Laško 

objavfja prosta dela in naloge: 

1. hišnika - kurjača 
za nedoločen čas 

pogoj: končana strokovna šola, izpit za kurjača, in 
šoferski izpit. 

2. varuhinjo 
za nedoločen čas za enoto Rimske Toplice 

pogoj: končana osnovna šola in šola za varuhinje 
3. varuhinjo 
za določen čas za enoto Laško, za nadomeščanje bole-
zenskega staleža. 

4. KV kuharico 
za določen čas - nadomeščanje porodniškega dopu-
sta. 

Za naloge in dela pod št. 1. in 2. je poskusna doba treh 
mesecev. 

Rok za prijavo je 20 dni. 

LIBELA Celje 
Industrija tehtnic in finomehanike 
Opekarniška 2 
63000 CELJE 

Objavlja 
na osnovi sklepa komisije za delovna razmerja 
DSSS naslednja prosta dela oziroma naloge: 

1. Vodja finančne kartoteke 

POGOJI 
- srednja ekonomska šola 
- 2 leti delovnih izkušenj 

2. Učna mesta učencev v gospodarstvu 
za: 
- ključavničarja, 15 mest 
- stroj, ključavničar, 8 mest 
- strugarja, 7 mest 
- rezkalca, 6 mest 
- orodjarja, 2 mesti 
- brusilca, 2 mesti 

POGOJI 
- dokončana 8-letna osnovna šola 

3. V skladu z letnim planom potreb 
vabimo k sodelovanju večje število: 
- KV ključavničarjev 
- KV strojnih ključavničarjev 
- KV strugarjev 
- KV rezkalcev, ter 
- NK ali PK delavcev 

Kandidati naj pošljejo prijave v roku 15 dni po objavi v 
kadrovski oddelek, Opekarniška 2, 63000 CELJE. 



ALOJZ GOBEC -
90LETNIK 
Njegov življenjepis Je dei zgodovine #. 
siovensice šoie v Ceiju 

Prva slovenska šola v 
Celju - slavna »okoliška 
šola« - je v svojih stope-
tih letih (1975. leta je sla-
vila stoletnico) zaposlova-
la vrsto odličnih prosvet-
nih delavcev, ki so zapisa-
ni v zgodovini slovenske-
ga šolstva z zlatimi črka-
mi. Med njimi je bilo brez 
števila požrtvovsdnih pe-
dagogov, ki nekateri sicer 
niso toliko izstopali v jav-
nosti, so se pa s svojim 
delom prav tako globoko 
vsidrali v srca svojih 
učencev in njihovih star-
šev, saj so jim bili odlični 
učitelji, vzorni vzgojitelji, 
prizadevni mentorji in 
vodniki v življenje, ob 
tem pa jih izoblikovali v 
korenitë Slovence in bor-
ce proti agresivni germa-
nizaciji, ki jo je bila stara 
Avstro-Ogrska vsiljevala 
slovenskemu ljudstvu na 
Spodnjem Štajerskem. 

Po letu 1918, to je v do-
bi med obema vojnama, 
so postali ti požrtvovalni 
učitelji tudi vzgojitelji 
proletarske mladine ob-
širnega celjskega okoli-
škega območja in pri-
pravljali mlade ljudi na 
velike spremembe, ka-
kršne so se že svitale na 
obzorju. Med aktivnimi 

pedagoškimi delavci in 
borci za lepše čase našega 
ljudstva je bil tudi učitelj 
Alojz Gobec, za katerega 
Di lahko rekli, da je nje-
gov življenjepis del zgo-
dovine Prve slovenske 
šole v Celju. 

Življenjska pot Alojza 
Gobca je pot slovenskega, 
kmečkega otroka. Rodil 
se je 2. maja 1889. leta v 
trdni kmečki družini v 

Završah pri Gcobelnem. 
Osnovno šolo je obisko-
val v pol ure oddaljeni va-
si v Šentvidu pri Grobel-
nem, ki se je spreminjala 
polagoma v trooddelčno 
šolo. Potem se je vpisal 
na trirazredno nemško 
meščansko šolo v Celju, 
kjer so imeli tedensko 
dve uri slovenskega pou-
ka. Meščanska šola je bila 
tedaj višji del osnovne šo-
le. Po zaključku tega šola-
nja se je vpisal na učitelji-
šče v Mariboru, ki ga je 
bil vodil tedaj znani slo-
venski pedagog in vzgoji-
telj slovenskih in štajer-

skih Učiteljev, Henrik 
Schreiner. 

Vse novince je vključil 
najprej v pripravnico, po-
tem pa jih je sprejel v prvi 
letnik učiteljišča, kjer so 
se pod vodstvom odličnih 
profesorjev pripravljali za 
učiteljski poklic. Tudi 
Alojza Gobca so vzgajali 
odlični slovenski pedago-
gi, kot so bili razen 
Schreinerja slavist dr. 
Ljudevit Pivko, geograf 
in zgodovinar dr. Matko 
Potočnik, biolog prof. Ja-
nez Koprivnik, matema-
tik Luka Lavtar, glasbe-
nik Hinko Druzovič, pro-
fesor verouka Ivan Vreže 
in drugi. Vsi navedeni in 
drugi profesorji učitelji-
šča niso bili samo odlični 
strokovnjaki in metodiki, 
marveč tudi pedagoški 
pisatelji, ki so napisali 
marsikatero koristno pe-
dagoško delo za tedanjo 
Slovensko matico. 

V takem ambientu na 
učiteljišču, v razredu, v 
katerem so bili slovenski 
dijaki v večini, se je poleg 
solidne izobrazbe navzel 
slovenskega duha, ki ga 
je nato spremljal skozi 
vse bogato učiteljsko de-
lo v življenju. 

(Dalje prihodnjič) 

PIŠE: PROF. ALBIN 
PODJAVORŠEK 

AVTOMERKUR 
n. sol. 0. Liubljana 

TOZD C. K. M., 
n. sub. o 
CEUE, Miklošičeva 5 

AVTOMOBILISTI POZOR! 
Slovenija avto, TOZD CI MOS Celje je odprl v Levstikovi 
ulici 5 specializirano prodajalno rezervnih delov in 
opreme za vozila: CIMOS in ŠKODA. 
V novi prodajalni dobite tudi avto gume in akumulatorje. 

l jub l janska banka 
Splošna banka Celje 

Zahtevajte, da vam devizne račune, hranilne knjižice, nakazovanje 
deviznih prihrankov v domovino, plačevanje rednih mesečnih 
izdatkov, kreditiranje stanovanjske gradnje in druge posle uredimo 
hitro, zaupno, natančno in učinkovito. 

JANKO KAČ: 

GRUNT 
»No, kaj se pa vidva izpovedujeta,« se je oglasil tedajciza 

njunim hrbtom Lahoda, ki je pridrobil za njima. Ko je bil 
namreč Labodov Janez še majhen otrok, je prišel očetu 
pod koso in je izgubil obe peti. Zato je stopical in pozenca-
val pri hoji, kakor da prične zdaj pa zdaj plesati. 

»Menda bi šel lahko že kar brez greha k obhajilni mizi, 
tako so me že izpovedali drugi,« se je namazal Tona. 

»Beži, beži! Kdo se pa še zmeni za tisto ? Se babji jeziki so 
se davno vrgli na drugo kost. Zdaj te ženijo s Tončko in jih 
tare le ena misel: koliko ti bo prinesla ?« je zvedavo hitel 
Lahoda. 

»Spet vedo drugi bolje od mene,« je zamahnil Tona z 
desnico in krenil na pot pod bregovi, da bi se znebil nadlež-
neža. »Sodim, da bo hmelj že dozorel. Pogledati moram, 
ker čakam poročila od obiravk.« 

»Moje Dolenjke pridejo že jutri. Pa pojdejo za dan še v 
1'epo,« je pripomnil Froc. »Tvojemu v Loki pa se še nič ne 
niudi, Lahoda,« se je obrnil proti sopotniku. »Ves teden 
lahko čaka, saj je še ves cotav. In tudi...« 

Za košatimi Kolenčevimi hmeljniki so utonile besede 
^aščanov. »Vse bi šlo v redu, le dekle se mi zamika. K 
nnlačvi je ni bilo in sem zastonj oprezal za njo na Mali 
Gospinj v Petrovčah. Na dom vendar ne morem iti,«^ je šlo 
Tonu po glavi. Ko pa je stopil med hmeljevo zelenje in 
Pobožal s toplim pogledom rumenkasto storžje, kije viselo 
kakor sladkarije z božičnega drevesa po gosposkih hišah s 
košatih hmeljevk, so na mah utonile vse hude misli. 

Čudovit je kmetski obraz, ko gleda sad svoje zemlje in 
svojega potu. Vse skrbi izginejo, gube na obrazu se porav-
najo in na oči leže blesk kakor na oči deteta, ki vidi prvič 

pisano jabolko na veji. Trgovec, obrtnik in gospod zrejo v 
vsakem blagu najprej denar, kmetu pa je prvo rast in lepota 
blaga. Zato se le težko loči od svojih pridelkov. Ko gre 
krava iz hleva in opi tana žival iz svinjaka, gre z njima kos 
srca gospodinje. Če bi ne bilo zaradi vsakdanjih potreb-
ščin, bi kmet ne prodal niti enega lista iz hoste. Kmet živi s 
svojo grudo, kakor da je sam le del od nje in ljubi njene 
darove zaradi njih samih, ne pa zaradi njihove denarne 
vrednosti. Ce bi računal vse delo in tehtal ves znoj, ki se 
drži drugim neviden vsakega zrna pšenice in položil na 
tehtnico vso skrb, ki bdi vse leto nad njivami, gozdovi in 
travniki, kdo bi imel toliko zlata, da bi mu odkupil pride-
lek. 

Vise to neizmerno bogastvo neplačanega znoja in skrbi se 
steka nazaj v zemljo, in raste iz roda v rod s krvavimi 
obrestmi v tisti čudežni kapital, ki mu kmet pravi grunt! 
Grunt ni dvajset oralov njiv, deset oralov travnikov in pet 
oralov gozda. Ne! Grunt ni le zemlja. Za vsako reč ima 
kmet svojo domačo, vsem umljivo besedo, le za grunt je 
nima. Čudovita skrivnost se drži te besede. Kdor ne vidi 
več te skrivnosti v njej, mu usahnejo sredi dežja pridelki, 
zakaj grunt daje človeku svoje darove le nerad, terja pa od 
njega v zameno krvave žrtve. 

Grunt je zadnje božanstvo in kmet je njegov poslednji 
veliki duhovnik, ki daruje svojemu božanstvu vsak dan 
samega sebe v žrtev, da živi in raste od grunta ves svet. Čim 
bo stopila tudi na mesto tega misterija nova trojica: Denar 
- Čas - Dobiček, bo sledil konec sveta, ker vse človeštvo 
živi le od žrtev, ki jih daje kmet svojemu božanstvu -
gruntu. Vsi drugi stanovi dajejo človeštvu le tisto, kar jim 
pusti njihova trojica: Denar - Čas - Dobiček! kmetu ne bo 
pustila ta trojica ničesar. Če bo stopil sin Denarja in časa -
Dobiček - na mesto grunta, bodo v enem letu prazne vse 
zaloge sveta in milijonar ne bo imel potem pri vsem svojem 
bogastvu vrednosti niti za hlebec kruha. Zadnji svet ohra-
njajoči misterij je grunt, skrivnosten kakor egipčanska 
Izida in nenasiten kakor semitski Moloh. 

Tona je šel po hmeljniku, stegnil roko v zelenje in varno 
stisnil podolgasto hmeljevo rožo med palcem in kazalcem, 
da je zašumela od zrelosti. 

»Bo!« je odločil in odtrgal zreli storžek terga precepil na 
dvoje. Kakor da so ga nanosile čebele, je bil cvet poln 
rumenega prahu. Ko je prinesel cvet pod nos, ga je opojni 
vonj rumene moke tako prijetno zaščegetal v nosu, da je 
zamižal in kihnil. Ko je spet odprl oči, je videl, da se je 
nekaj zgenilo za sosedovo koruzo. 

»Koga sem le splašil s svojim kihom ?« je pomislil Tona 
in stopil na mejo. Videl je, da gre za koruzo Kovačeva 
Micika. Nerodno mu je bilo posebno, ker je vedel, da se 
Micika namenoma prikriva. Toda brž se je znašel: »Sedaj 
ali pa nikoli!« si je mislil in rekel na glas: 

»Jo napekavajo?« 
Micika seje zdrznila, zardela in skušala biti osorna, kar se 

ji je prav slabo posrečilo: »Pobeliti jo bo treba. Tako delajo 
v njej vrane! Druge ne utegnejo, sem pa stopila jaz pogle-
dat« 

»Kakor je letos gladovna živad, bo menda huda zima,« je 
pletel naglo Tona naprej nit pogovora in se preril skozi 
koruzo na sosedno mejo. »Hmelj sem ogledoval, da vem 
zaradi obiravk, ki sem jih naročil, za prihodnji četrtek. Kaj 
pa pri vas? Boste kar sami obrali?« 

»Sami!« je kratko odrezala pogovor Micika in hotela 
naprej po meji. 

»Da mi ne uide,« je zaskrbelo Tona. Zato je stopil za njo: 
»Micika!« 
Dekle se je ozrlo nazaj in kar same so ji privrele solze na 

dan: 
»Tona, Tona! Zakaj si mi storil to sramoto?« 

Tona je pristopil k njej in ji položil svojo žuljavo desnico 
na rame. »Ce moreš, odpusti! Sam ne vem, kako je prišlo. 
Tako dolgo sem se igral z ognjem, da sem se prav pošteno 
opekel. Verjemi, da mije hudo, da sem nakopal to sramoto 
na tvojo ubogo glavo. Micika, prosim te, odpusti mi!« 

Dekle je dvignilo otožno vse objokane oči proti Tonu, ki 
ga je sočutje tako premoglo, da so se še njemu ovlažile oči. 
Cesar ne zmorejo vse prošnje, napravi moška solza pri 
ženski, ki je že ustvarjena za tolažnico. Sama ni vedela, 
kdaj je zgrabila Tona za roko in ga pogladila z ras kavo 
dlanjo po licih. 

»Nesrečen si, revež. Saj sem vedela, da sam težko nosiš in 
hudo trpiš. Pozabiti bom poskušala.« 

»Micika! Vem, da te nisem vreden,« je še Tona zajela 
razneženost. »Prisegam, da se bom poboljšal.« 

Smehljaj sreče seje prikradel na dekletovo lice, kakor bi 
posijal izmed deževnih oblakov na mah razposajen sončni 
žarek. Dvoje naravnih src se zmeni v dveh besedah, kar 
premleva in pretehtuje prosvetljenec vse svoje življenje. 
Kdo bi ti pač nakladal po nepotrebnem bremena, ko je 
življenje tako kratko. 

Spravljena sta šla roko v roki ženin in nevesta po meji in 
ju je od vseh strani pozdravljal šelest rastja. 

»Lej, Tona!« je pokazalo dekle z veselim smehom na 
zeleno bučo. kije rasla v travi in v katero je paglavec vrezal 
režoč obraz. 
^^I^očarski potepini! Kar za škodo so,« se je razhudil 

»Bo pa za svinje. Kar jutri jo ugenem. da ne bo gnila Pri 
m J i l t "" polno rumemh buč,« je že zagoÍpodaríla 

katenTpoL^""^^" Po^^edai.« je odvaUl Tona zadnji 
Dekle je zardelo in tiho pristavilo: 



SAVINJSKA POT 
DOBRO OBISKANA 

Savinjska planinska pot je 
spet oživela. Razveseljivo je, 
da se zanjo zanima vedno 
več planincev iz drugih re-
publik Jugoslavije. Samo 
PD Željezničar iz Zagreba je-
naročilo deset dnevnikov 
poti. Izkoristiti namreč želijo 
spomladansko vreme, ko še 
niso dostopne višje ležeča 
planinska pota. Prvi plani-
nec, ki je letos opravil pot, je 
Zdenko Kristijan iz Samobo-
ra. Prejel je 513. značko. Po-
vabil je planince Savinjske 
doline na Samoborsko pla-
ninsko pot, ki pa Savinjča-
nom ni neznana, saj je lani 
bilo na tej poti kar 50 članov 
PD Žalec. 

FRANCI JEŽOVNIK 

ŽELEZNIČARJI 
PLANINCI NA SVETINI 

V nedeljo so se srečali na 
Svetini planinci železničarji 
iz Slovenije in Hrvatske. To 
je bilo že sedemnajsto sreča-
nje planincev železničarjev 
iz Zagreba, Gospiča, Maribo-
ra, Ljubljane in Celja. Vsako 

leto je organizator drugo pia-, 
ninsko društvo. Lani so or-
ganizirali srečanje na Osan-
karici in pri Treh žebljih, 
kjer je padel Pohorski bata-
ljon, Mariborčani. Letos so 
bili na vrsti Celjani, prihod-
nje leto pa bodo organizator-
ji srečanja Zagrebčani. Le-
tošnje srečanje je bilo posve-
čeno 15. aprilu, Dnevu želez-
ničarjev, 35-letnici delavske-
ga samoupravljanja na želez-
nici, 60-letnici ustanovitve 
KPJ in pohodu XIV. divizije 
na Štajersko. Ob 11. uri je 
bila pri spomeniku pod Do-
mom železarjev na Svetini 
spominska komemoracija, 
ki se je je udeležilo okrog 300 
planincev. V kulturnem pro-
gramu sta sodelovala pevski 
zbor Ivan Cankar iz Celja in 
člani planinskega krožka 
osnovne šole Franca Kranjca 
iz Polul. 

MILAN GOMBAC 

PLANINSKO DRUŠTVO 
V TABORU 

V Taboru je bil v soboto 
ustanovni občni zbor Planin-
skega društva. Pobudniki za 

ustanovitev društva so bili 
mladinci, ki so že doslej so-
delovali v okviru PD Vran-
sko-Tabor. Zelo prizadevni 
so bili in izkazali so se v šte-
vilnih orientacijskih tekmo-
vanjih ter skrbeli tudi za last-
ni kader. Leta 1974 so odku-
pili Zajčevo kmetijo in si iz 
opuščene kmečke domačije 
pričeli gradit lastni dom. Po-
moči so imeli bolj malo, saj 
je matično društvo prav v 
tem času gradilo kočo na 
Creti. Na pomoč pa jim je 
priskočila KS, pa tudi pomo-
či okoliških kmetov ne gre 
pozabiti. Nujno potrebno je 
bilo prostovoljno delo. Do-
slej so opravili okrog 10.000 
prostovoljnih delovnih ur. 
Koča je sedaj zgrajena, po-
trebna pa je še notranja opre-
ma in tako se planincem od-
pira doslej bolj kot na nez-
nan svet. Pod Krvavico, kjer 
je ena izmed najlepših točk 
Savinjske planinske poti. 

Ustanovnega občnega zbo-
ra se je udeležil tudi tajnik 
Planinske zveze Slovenije, 
ki je povedal, da je društvo v 
Taboru 155, v Sloveniii. 

FRANCI JEZÓVNIK 

Lestvico zabavnih melodij vam pò-
klanja KONUS TOZD BLAGOVNA 
HIŠA CELJE s prodajalnami v Celju, 
Rogaški Slatini in Slovenskih Konji-
cah 

LESTVICA 
ZABAVNIH 
MELODIJ: 

1. ANA - SREBRNA KRILA 
2. BITANGA I PRINCESA - BIJELO 

DUGME 
3. MEXICAN GIRL - SMOKIE 
4. JA NISAM KOCKAR - SREBRNA 

KRILA 
5. HANGING ON THE TELEPHONE 

- BLONDIE 

KUPON 

za lestvico zabavnih melodij 

Glasujem za pesem 

izvajalec 

Ime, priimek, naslov 

Plošče in kasete melodij, ki ste jih 
izbrali, so vam na voljo v prodajnih 
enotah KOVINOTEHNA - TOZD TE-
HNIČNA TRGOVINA Celje. 

LESTV CA 
DOMAČIH 
MELODIJ: 

1. KRKA SANJAVA - SLAK 
2. PO KLANCKU GOR, PO KLANC-

KU DOL - AVSENIK 
3. OB KRNSKEM JEZERU - VESE-

LI PLANŠARJI 
4. MOJ HOBI - AVSENIK 
5. VENCEK NARODNIH - DOBRI 

ZNANCI 

KUPON 
ia lestvico domačih melodij 

j l a su j em za pesem 

zvajalec 

[me, priimek, naslov 

Nagrajenca: Tilčka Kvas, Trnovlje 10 a, Škofja vas 
Zofka Višnjar, Brezen 12, Vitanje 

Pišite na naslov: Novi tednik - Radio Celje, Trg V. kongresa 3 a, Celje 
Lestvica domačih melodij je na sporedu vsak torek ob 17.15, 
lestvica zabavnih melodij pa vsako soboto ob 17.45. 
Vsakič nagrada mala plošča. 

MLADI V 
STRELJANJU 

Na strelišču strelske druži-
ne »Bratov Dobrotinšek« v 
Vojniku je bilo občinsko pr-
venstvo z zračno puško serij-
ske izdelave za vse kategori-
je. Med pionirkami je zmaga-
la Barbara Jägers 157. krogi 
od 200 možnih. Najboljši 
med pionirji je bil domačin 
Aleš Poteko s 171 krogi. Med 
mladinkami je po pričakova-

nju zmagala Alenka Jager z 
rezultatom 359 krogov od 
400 možnih, kar je nov celj-
ski rekord za mladinke. Pri 
mladincih je zmagal Branko 
Malee - »Kovinar« - Štore s 
362 krogi, kar je nov celjski 
rekord za mladince. Normo 
za nastop na prvenstvu Slo-
venije pa so izpolnili še mla-
dinci Aleš Hočevar 355, Jan-
ko Gorenšek 348 in Jože Ce-
snik '343. Pri članicah je s 
precejšnjo prednostjo zma-
gala Reda Dobovičnik š 316 

krogi. Najzanimivejše borhx 
so bile v konkurenci članov, 
kjer je bila tudi največja ude 
ležba. Prijetno je preseneti 
Ivan Kočevar, ki je zmagah 
odličnim rezultatom 370 кг& 
gov. Normo za nastop na pr-
venstvu Slovenije, ki bo čez 
14 dni v P tu ju pa so dosegi 
še tile trije člani: Jože Jeran 
363, Tone Jager 362, Ervir 
Seršen 361. Upamo, di 
nas bodo Celjani dobro za 
stopali na predstoječem re 
publiškem prvenstvu. 

IZ ZGODOVINE NOB V CELJU (36) 

v ZATONU 
NAJTEŽJEGA LETA 
Piše Fran/o Fijavž 

Proti koncu 1942. leta so 
postajali stiki med vodstvom 
štajerskega političnega vod-
stva in člani okrožnih komi-
tejev in odborov OF vse red-
kejši, točneje povedano, sti-
ki so povsem prenehali. Tudi 
štab II. grupe odredov, ki je 
takrat spremenil svoj naziv v 
štab IV. operativne cone, ni 
imel več zveze s K P KPS za 
Štajersko. Prenehala je tudi 
zveza med PK in CK ter IO 
osvobodilnega gibanja. Leto 
1942. se je slabo končalo. 

Potem, ko je 12. novembra 
padel v iDoju z gestapovcem 
Avguštinom v Rodetovi hiši 
v Jenkovi ulici sekretar ma-
riborskega OK Tone Grčar-
Johan, ki je nekaj dni pred 
svojo smrtjo poslal zadnje 
poročilo iz vrst štajerskega 
političnega aktiva preko Ce-
lja in Kranja vodstvu osvo-
bodilnega gibanja za Slove-
nijo v Liubljano, se je za ne-
kaj mesecev pretrgala zveza 
med dotedanjim PK in red-
kimi aktivisti Gornje Savinj-
ske doline. Revirjev in mari-
borsko-ptujskega področja. 
Čeprav je vodstvo osvobo-

dilnega gibanja bilo dome-
njeno z nekaterimi člani OD 
za kraj tedenskih ali 14-
dnevnih sestankov, posebno 
v času, ko je bil PK močno 
zasledovan, do sestajanj ni 
več prišlo. Le do konca leta 
je še prišel kdo iz okrožij, 
pozneje pa ie kurirka Cveta 
Praprotnik-Stefka prišla iz 
javke pri Koprivčevi kapeli 
ob cesti Šentvid-Fužine vse-
lej praznih rok. Kasneje sta 
odšla član PK Tone Znidarič 
in kurirka Štefka iz Kozjan-
skega na ptujsko področje, 
da bi vzpostavila zveze, do-
čim sta ostala sekretar An-
drej in spremljevalec Dušan 
v zaklonišču, zgrajenem v za-
četku septembra v Grabneh, 
blizu Podpeči pri Planini, 
kjer je v tistem času in spo-
mladi 1943 leta skozi nekaj 
mesecev razmnoževal na ci-
klostil različen propagandni 
material Dušan-Ivan Luskar. 
To je bilo v hiši Marije Seni-
ca, vulgo Grabenske mame. 

V tistem kritičnem obdob-
ju je poslal CK K P S na Šta-
jersko pomoč v kadrih, ki bi 
naj poiskali s pomočjo štaba 

II. grupe odredov člane PK 
KP za Sev. Slovenijo in po-
množili sestav komiteja. Sre-
di oktobra 1942. so bili napo-
teni skupno s Petrom Stan-
tejem-Skalo, ki se je tedaj 
nahajal ob poročanju nekaj 
dni na Dolenjskem, na Šta-
jersko Dušan Kraigher-Jug, 
Pavle Zaucer-Matjaž (nekaj 
pred tem je prišel iz Srbije, 
kjer se je boril v partizanskih 
vrstah že od 1941. leta) in 
Ivan Nemec-Vojko. Zaucer-
ju je bilo namenjeno, da bo 
deloval in skrbel predvsem 
za področje Koroške. Spo-
mladi 1943. leta je postal se-
kretar PK za Koroško. Ne-
mec je prejel od Borisa Ki-
driča-Petra nalogo, da na 
Štajerskem, predvsem v 
vzhodnih predelih, poveže 
vse tiste znance - člane pre-
dvojnih društev kmečkih 
fantov in deklet, ki jim je 
možno zaupati in pridobiti 
za sodelovanje v OF. V delo 
na novo se snujočega PK je 
bila pritegnjena še Vera 
Šlandrova-Lojzka, ki je že od 
začetka 1942. delovala v Re-
virjih in na mariborskem po-

dročju pri vključevanju mla-
dine v osvobodilno gibanje. 

Med aktivne člane Pokra-
jinskega komiteja KP za 
Sev. Slovenijo lahko štejemo 
potemtakem v zimskem ob-
dobju 1942/43 Dušana Kraig-
l.erja-Juga, Dušana Kvedra-
Tomaža, istočasno politko-
misarja štaba II. grupe odre-
dov in Petra Stanteja-Skalo, 
istočasno nam, komandanta 

štaba II. grupe. Šele od apri-
la 1943 dalje je šteti v sestav 
PK Albina Vipotnika-Strgar-
ja. Vero Šlander-Lojzko in 
ing. Pavla Zaucerja-Matjaža 
(op. F. F.; podatki P. Zancer, 
1977). Člana PK sta bila tudi 
Sergej Kraigher-Andrej in 
Tone Znidarič-Štefan. V me-
secu maju 1943. je prišlo po-
tem, ko sta se vrnila Andrej 
in Štefan iz Kozjanskega, do 
izpopolnitve komiteja v te-
mle sestavu: Peter Stante, 
Dušan in Sergej Kraigher, 
Znidarič Tone, Zaucer Pa-
vle, Albin Vipotnik in Vera 
Šlander. 15. junija 1943. sta 
padla na Dobrovljah Dušan 
in Vera. Sekretarja Dušana 
je zamenjal Peter Stante. V 
juniju ĵ e prišla na Štajersko 
Mica Slandrova in postala 
član PK. 

Izvršni odbor OF je poslal 
koncem 1942. leta aktivista 
Frančeka Majcçna, ki bi naj 
povezal v delo za osvobodil-
no gibanje nekdanje člane 
Jugosl. strok, zveze (kršč. so-
cialiste) v nekaterih krajih 
Štajerske. Majcen je lahko 

edinole ugotovil, da so vsi ti-
sti, katerih naslove je v Ljul> 
Ijani prejel od člana lOOF 
prof. Edvarda Kocbeka, že 
imeli frontovske zveze. S« 
več: nekateri so se nahajali 
že v zaporih, drugi* so bili 
ustreljeni. Majcen se je še ne-
kaj časa zadržal v svojem do-
mačem kraju v Borovcih pf 
Ptuju, dvakrat premeril P" 
železnici in s kolesom ter s 
ponarejenimi dokumenf 
razdalje med Kranjem, Ce-
ljem, Mariborom in Duna; 
jem. Potem je se vrnil naza) 
med patizane v Polhograjsk« 
Dolomite. 

Tudi začetek 1943. leta j« 
bil za osvobodilno gibanj« 
na Štajerskem nadvse težaK-
Partizani so doživeli hudo î '. 
gubo s padcem celotneg®! 
Pohorskega bataljona 8. m 
nuarja na Osankarici. O tei^ 
in enako o odvijanju ostalifl 
dogodkov, ki zadevajo tedaj 
nje razmere iz kroga malo* 
številnih komunistov i" 
ostalih zavednih borcev oij 
Štajerskem, še vedno P/"'' 
pravljenih nadaljevati boj ^ 
o k u p a t o r j e m , kdaj pozneje. 

Narodni heroji Stane, Dušan in Skala. V letu 1942. so bili člani štaba IL grupe odredov 
kasneje IV. operativne cone odn. Glavnega štaba NOV in PO Slovenije 
Slikano v poletju 1944. (Iz iotoarhiva Muzeja rev., Celje) 



'OŠARKA 

LIBELA ZE VADI 
gdnja sezona je bila povsem uspešna 
pazsovor s trenerjem KK 
j{,ela Zmagom Sagadinom 
J s t e k e l v prijetni vodi pla-
stnega bazena v zdravili-
¿Ц Laško. Ob čestitki veli-
jjiflU uspehu celjske košar-
jj v pretekli tekovalni se-

so bila razmišljanja 
¡егхегја že usmerjena v nov 
ikrnovalni «ciklus, pa če-
ifjv še v tem trenutku ni 
lovsem jasen nov tekmo-
fjlni sistem. Kako bo v pri-
lodnje? 
»Sem realist,« je pričel 
r̂ojo pripoved trener, »in 

^enim, da smo z 2. mes tom 
. ZKL-zahod lahko povsem 
adovoljni. Ob izredno viso-
[i kvalitetni ravni ZKL, ki 
,0 štela le 12 članov, še ni-
[HO dorasli za članstvo v tej 
igi. Naša nihanja v zadnjem 
irvenstvu je iskati pred-
fsem v ugotovitvi, da nima-
no organizatorja, dirigenta 
gre, ki bi v krit ičnih trenut-
[ih umirjal igro in igralce, v 
vetlih t renutkih pa poganjal 
oigralce v ogenj in boj pod 
[oši. To funkci jo je doslej 
mei Miloš Sagadin, ki pa je 
lastopal poškodovan. Igral 
li 6 tekem, pa smo vse izgu-
)ili. Tudi center Tone Saga-
jin ni dvakrat nastopil in 
smo izgubili tudi ti srečanji. 
Odstotek naših zaključnih 
metov je bil mnogo višji iz 
pozicij izven rakete z večjih 

razdalj, mnogo nižji pa izpod 
košev, k jer je verjetnost 
uspešnost i mnogo večja, pa 
tudi borba za odbit imi žoga-
mi bolj učinkovita. To je re-
cimo le en drobec v mozaiku 
celotnih iger, ki nam je one-
mogočal večjo učinkovitost 
in dobre rezultate. Slabosti 
so bile tudi v obrambi. Ne bi 
jih posebej analiziral. V 
splošnem so nekateri igralci 
preveč pozabljali na nj ihovo 
osnovno funkci jo, takt ične 
zamisli, šablone, kajti vse 
preveč so stremeli po dose-
ganju košev za vsako ceno. 

To se pa večkrat, če nisi v 
ugodni poziciji, težko ma-
ščuje. Čeprav še ne vemo, 
kakšen bo tekmovalni si-
stem v pr ihodnje , bi 1. b 
ZKL pomenila za nas napor-
no in drago tekmovanje , vse-
kakor pa na višji kvalitetni 
ravni. 

Od igralskega kadra bomo 
izgubili zaslužnega centra 
Toneta Sagadina, vsi drugi 
igralci pa bodo še napre j na-
stopali za barve Celja. Ce ne 
bomo uspeli dobiti organiza-
torja in dirigenta v ekipi, ga 
bomo morali izšolati iz vrst 
doniačih igralcev. Za centre 
ni bojazni, saj na vrata že tr-
kajo dobri mladinci kot To-
vornik, Medved in Janžek. V 
pripravl jalnem obdobju jih 
bo treba brusiti , v prijatelj-
skih t ekmah pa kaliti, da bo-
do dobili zaupanje v svoje 
sposobnosti , ru t ino in moč. 
Sicer predvidevam pridobi-
tev še dveh odličnih igralcev 
- visokega centra Prodana, 
ki je že leto dni v Celju in ni 
imel še pravico nastopa za 
naš k lub in branilca visokih 
kvalitet, imena pa še tokrat 
ne bi objavil. Nada l ju jemo z 
vadbo normalno. Igralci še 
n imajo oddiha. V vrhun-
skem športu je neprekin jena 
vadba normalen pojav!« 

K. J U G 

Rokometašice Savinjske iz Žalca so 15:11 premagale Rad-
gono ter tako zopet osvojile dve pomembni točki. Naj-
boljša strelka pri Savinjski je bila Urankarjeva, ki je 
dosegla pet zadetkov. Na posnetku vidimo mlado igralko 
Strgarjevo, ki se je lepo prebila skozi obrambo gostij in 
dosegla zadetek. 

Foto: T. TAVČAR 

SEKCIJA ZA 
NAMIZNI TENIS 
V ŽALCU 

v celjski regiji je Žalec 
prevzel selekcijo v namiz-
nem tenißu, k jer so pričeli z 
resnim in načr tn im delom. 
Tako so pripravili šolo na-
miznega tenisa za učence od 
drugega do osmega razreda. 
Pripravili so tudi celo vrsto 
regijskih t ekmovan j ter ob-
činsko prvenstvo S S D obči-
ne Žalec. 

Na regi jskem tekmovan ju 
za člane je nastopilo 10 tek-
movalcev. Zmagaj je Sezo-
nov (Ingrad Celje) pred Po-
točnikom (Žalec), Vitancem 
(Ingrad Celje) itd. Pionirj i in 
pionirke pa so se pomeril i v 
ek ipnem regi jskem tekmo-
vanju. Pri pionirj ih so imeli 
največ uspeha tekmovalci iz 
Žalca, ki so osvojili prvi dve 
mesti, t re t je je bilo Celje in 
četrte Radeče. Pri p ionirkah 
sta nastopili dve ekipi. Zma-
gale so Celjanke pred Rade-
čami. Na občinskem tekmo-
vanju ŠŠD za pionirje je na-
stopilo 11 ekip. Zmagala je 
ekipa Žalca, pred Žalec II, 
P reboldom itd. 

Pri tem je t reba pohvaliti 
vodstvo selekcije, p redvsem 
pa t rener ja šole namiznega 
tenisa Jožeta Jošta in Ivana 
Podpečana ter Jožeta Heri-
ča. Pri tem, da je ta športna 
panoga tako dobro zaživela, 
ima precej zaslug tudi Parti-_^ 
zan Žalec. Članska ekipa na-' 
stopa v slovenski B ligi, k jer 
je t renutno v sredini lestvice. 

T. TAVČAR 

Delovna organizacija 
ELEKTROSIGNAL 
CEUE, Lava 6a 
komisija za delovna 
razmerja 

razpisuje 
za mandatno dobo 4 
leta 
prosta dela in naloge 

VODJE ENOTE 
ELEKTRON 
Pogoji: 
- elektrotehnik ali delovo-
dja elektro stroke s 5 let 
delovne prakse, 
- VK elektrikarz 10 let de-
lovne prakse 
Vloge z dokazili o izpolnje-
vanju razpisnih pogojev 
sprejema splošno-kadrov-
ska služba v roku 15 dni od 
dneva objave. 

SKUPŠČINA HDK CELJE DO 
18. APRILA 

Izvršilni odbor Hokejsko-drsalnega kluba Celje je 
sklenil, da bo Skupščina kluba 18. aprila letos. 

Na zadnji seji je obravnaval tudi poročilo hokejske 
sekcije o poteku in rezultatih letošnje tekmovalne se-
zone. Ocenili so, da je bila to doslej najplodnejša se-
zona, saj so se vse tri ekipe, ki t ekmuje jo v zvezni ligi 
(članska ekipa) oziroma republiških ligah (mladinska 
in pionirska ekipa), zelo izkazale. 

Beseda pa je tekla tudi o problemih, ki tarejo ta 
celjski športni kolektiv. Izstopajo f inančni problemi. 

Cas do skupščine bodo izkoristili za temeljito analizo 
doslej opravljenega dela v vseh treh sekcijah kluba -
hokejski, za umetnostno drsanje in tenis - ter pripravo 
detaljnega delovnega načrta za prihodnje leto. 

J T 

ROKOMET 

NEIZKUŠENI V GOSTEH 
V soboto gostuje Krivaja 

Rokometaši Aera niso 
uspeli na gostovanju v Cr-
venki, k jer so domačini po-
polnoma zasluženo zmagali z 
28:23. Tehnični vodja ekipe 
Peter Hribernik: 

»Vse kaže, da mladi igralci 
v gosteh ne zaigrajo tako 
sproščeno in dobro kot do-
ma. To se pozna potem v igri 
celotnega moštva. Posebno 
v napadu preveč grešimo. 
Zato nas ne čudi, da so v Cr-
venki bili najboljši ravno sta-
rejši igralci in to Zorko, Vu-

koje in Mrovlje. Domačini so 
takoj v začetku povedli z 7:1. 
Toda, ko smo imeli pobudo 
in se približali domačinom, 
je zmanjkalo električnega to-
ka. Po dobrih 30 minutah od-
mora in čakanja pa smo na-
daljevali slabše. Skoda.« . 

Strelci: Mrovlje 3, Razgor 
2, Toplak 1 Božič 1, Vukaje 8, 
Peun ik 1, Praznik 1, Ander-
luh 2 in Ivezič 4 zadetke. 

V pr ihodnjem kolu igrajo 
Celjani doma proti Kri vaj i in 
to v soboto ob 18. uri. Na 
lestvici pa so t renu tno šesti. 

P red s rečanjem proti Kri-
vaji pa Peter Hribernik 
meni: 

»Sedaj je čas, da na dveh 
srečanjih doma proti Krivaji 
in Medveščaku iztržimo štiri 
točke in se približamo vrhu. 
Seveda pa bo pot rebno za 
uvrsti tev med najbol jšo troj-
ko osvojiti v gosteh vsaj dve 
točki, če v t em uspemo, po-
tem smo dosegli svoj cilj. Se-
veda pa moramo doma zma-
gati v vseh tekmah.« 

J . KUZMA 

VESTI IZ ATLETIKE 
V Celju je bil otvoritveni 

"Illing v organizaciji AD 
Kladivar, k je r je nastopilo 
preko 150 atletov, večinoma 
K Slovenije. Ze na uvodu je 
bil najboljši Rok Kopitar, ki 
ie zmagal v dveh disciplinah 
teku na 300 m in 110 m ovire. 
Zlasti tu je dosegel lep rezul-
tat in to 14,8. Start je bil obe-
taven in tudi letošnja sezona 
bo uspešna, vsaj tako kot la-

če ne že boljša. 
NUMAN UKIC je zmagal 

»ta pravem« mara tonu 
imenovanem »Zagorski ma-
illon« od Kumrovca do Gor-
''•je Stubice oz. do spomeni-

ka legendarnemu Matiji 
Gubcu. Progo dolgo 42 km 
in 195 m je pretekel v odlič-
nem času 2:31,00 in kar za 
več kot deset minut prehitel 
drugouvrščenega tekmoval-
ca. Tudi Ukič je s tem uvo-
dnim tekom napovedal 
uspešno sezono. 

VOJKO ARZENSEK, 
prav tako atlet Kladivarja, je 
nastopil na Madžarskem v 
teku na 10 km. Bolj kot uvr-
stitev - sedmo mesto - pa je 
razveseljiv odličen rezultat 
29:49,0! 

T. VRABL 

ŠAH! F. PEŠEC NAJBOLJŠI 
V Sarajevu je bilo letošnje 

državno prvenstvo za šahi-
ste, ki so zaposleni na jugo-
slovanskih železnicah. To pr-
^'eпstvo je bilo tudi posveče-
no le tošnjem prazniku, Dne-

železničarjev, 15. aprilu. 
Î a prvenstvu sta nastopila 
'¿•di Celjana Franc in Janez 
"^ešec ter oba v močni kon-

kurenci dosegla lep uspeh. 
Ponovno je razveselil Franc 
Pešec, že vrsto let najboljši 
šahist Celja, ki je znova po-
stal državni prvak, med tem 
ko je njegov brat Janez osvo-
jil solidno sedmo mesto. Re-
prezentanca Slovenijé se je 
uvrstila na t ret je mesto. 

Franc Pešec je z osvojitvi-
jo najvišjega naslova znova 
potrdil, da je med najboljši-
mi šahisti železničarji (in teh 
ni malo, dobrih šahistov na-
mreč!), zadnji uspeh pa ga je 
spet uvrstil med državne re-
prezentante za različna me-
dnarodna tekmovanja . Obe-
ma vrlima šahistoma veljajo 
tudi naše čestitke. TV 

V vbdk (dom 
NOVI 

T tDNlK 

TEKMOVANJE 
INVALIDOV 

V Preboldu je bilo tekmo-
vanje v počastitev medna-
rodnega dneva invalidov, 
kjer je nastopilo preko 120 
športnikov inval idov iz vse 
Slovenije. V kegljanju je 
zmagala ekipa Borca iz 
Kranja, v streljanju pa Ža-
lec I pred Velenjem, Žalcem 
II itd. Pohvalo zaslužijo 
mentorji, sodniški zbor in 
prireditelji za odlično orga-
nizacijo tega tekmovanja. 

J . G R O B E L N I K 

TUDI ŽALEC NAPREJ 
V Žalcu je bilo področno 

t ekmovan je v šahu za ekipe 
invalidov s Koroške in Sa-
vinjske doline. Nastopile so 
tri ekipe. Zmagal je Slovenj 
Gradec pred Žalcem in Gri-
žami. Prvi dve ekipi bosta ta-
ko nastopili na republ i škem 
prvenstvu v Ljubljani . 

J . G R O B E L N I K 

KONČANA ZIMSKA 
LIGA 

Na področju medobčinske 
lige Žalec se je končalo tek-
movanje za člane, mladince 
in kadete. Pri članih je zma-
gal Žalec pred Kovinarjem, 
Preboldom, Šempetrom in 
Rimskimi toplicami, med 

mladinci Garant s Polzele 
in pri kadetih Elektra iz Šo-
štanja. 

T. TAVČAR 

PREROJENI KLADIVAR 
V zadnjem kolu republi-

ške nogometne lige vzhod je 
presenetil celjski Kladi var, 
ki je zmagal v gosteh proti 
Litiji s kar never je tn im re-
zultatom 7:0. Šmar tno je iz-
gubilo v Lendavi, Unior iz 
Slovenskih Konjic pa je do-
ma premagal zmagovito Mu-
ro iz Murske Sobote. Med 
devetimi je najboljši konji-
ški Unior, ki je šesti. Smart-
no je sedmo in Kladivar 
osmi. Pravzaprav slaba bi-
lanca nogometnih moštev s 
celjskega območja. 

REKORD 
VELENJČANOV 

Velenjski Rudar je v II. 
zvezni ligi dosegel nadvse 
pomembno zmago, ko je do-
ma visoko premagal Bosno 
iz Visokega s kar 6:1. Zani-
mivo je, da so bili vsi goli 
doseženi že v prvem polča-
su. Trenutno je velenjski 
Rudar na šestem mestu s 
kar 23. točkami, v prihod-
njem kolu pa gostuje v Bje-
lini proti Radniku. 

NISTA USPELA 
Odbojkarski ekipi Šempe-

tra in Topolšice sta nastopili 
v super finalu v Ljubljani . 
Med štirimi ekipami nista 
uspela zmagati in se tako 
uvrstiti v II. zvezno ligo. 
Šempete r je bil drugi, Topol-
šica pa tretja. 

DERBI GOLOVCU 
V republiški odbojkarski 

ligi je bil derbi na Ljubnem, 
kjer so domačinke gladko 
izgubile s celjskim Golov-
cem 3:0. Golovec je tretji, 
Ljubno pa osmo med deseti-
mi ekipami. V prihodnjem 
kolu bo Golovec igral doma 
proti Viču, ljubno pa bo go-
stovalo na Bledu. 

IZENAČENOST NA 
VRHU 

Na zimskem prvenstvu v 
rokometu je med kadeti in 
mladinci bil vrstni red enak: 
1. Celje, 2. Šoš tanj in 3. Sto-
re. Pri članih so tri ekipe 
imele enako število točk, 
zmagala pa je selekcija Celja 
pred Sevnico, Trim teamom, 
Storami in Radečami. 

DERBI CELJU 
V republiški rokometni li-

gi je bil derbi v Grižah med 
Minervo in mlado ekipo Ce-
lja, ki je tudi zmagala z 
20:19. Odločilen gol je dal 
Novšak nekaj sekund pred 
koncem. Šoštanj je izgubil v 
•Murski Soboti proti Poletu 
14:19. Še vedno vodi Šo-

štanj, Minerva je tretja in 
Celje sedmo. V prihodnjem 
kolu: Šoštanj-Velika Nede-
lja, Celje-Maribor in Fuži-
nar-Minerva. 

TRI ZMAGE 
V republiški ženski roko-

metni li¿i smo zabeležili tri 
zmage t reh ekip s celjskega 
območja. Vodeče Velenje je 
katastrofalno odpravilo P t u j 
29:5, drugouvrščena Savinj-
ska iz Žalca Radgono 15:11 
in četr touvrščeno Šmar tno 
Vozenico 14:6. V pr ihodn jem 
kolu bo derbi v Smartnem 
med domačinkami in Zal-
čankami, Velenje pa gostuje 
v Radgoni. 

VODI VANOVŠEK 
V drugem kolu občinske-

ga kegljaškega prvenstva 
za člane je bil najboljši ve-
teran Viki Vanovšek, ki je 
podrl 905 kegljev! Vrstni 
red po dveh kolih: Vanov-
šek (Celje) 1790, Tomažič 
(Celje) 1735, Zore (Kovinar) 
1711, Urh (Aero) 1692, Cmok 
(Kovinar) 1678 itd. Tretje 
kolo bo na sporedu v soboto 
in nedeljo na kegljišču v 
Mozirju. 

JOŽE KUZMA 

STE PREBRALI 
TA TÈDEN 
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ONESNAŽENOST 
OZRAČJA 

Nad našimi kraji se je po daljšem obdob-
ju zopet vzpostavilo območje visokega 
zračnega pritiska. Od zahoda je ob severo-
zahodnih vetrovih začel pritekati toplejši 
zrak. Vsi ti vremenski pogoji močno vpliva-
jo na imisijo zraka v celjski kotlini, ki se je v 
tem tednu močno poslabšala. Koncentraci-
je SO2 so se dvignile nad dovoljeno mejo, 
saj so se povprečne dnevne koncentracije 
gibale od 0,42 do 0,93 mg/m^ zraka. Visoke 
koncentracije so bile zlasti v jutranjih urah, 
ko so polurne koncentracije znašale tudi 
2,30 mg/m^ zraka. 

Prognoza: 
Z ozirom na vremenske razmere lahko 

pričakujemo v naslednjem tednu, da bo zla-
sti v jutranjih urah pogosto prišlo do moč-
nih inverzij, s tem pa do močnejšega one-
snaženja zraka z SO2. 

STROKOVNA SLUŽBA 
ZA VARSTVO ZRAKA 

BODITE DOBRE VOUE Z NAMI! 
SKUPAJ PRE2IVIM0 APRILSKO SOBOTO! 
VABIMO NOVINARJI NOVEGA TEDNIKA IN RADIA 
CEUE TER SODELAVCI HG CEUE! 
V soboto 21. aprila se bomo skupaj popeljali v Kumrovec in Podčetr-
tek z našim posebnim vlakom. 
Vabilo velja vsem bralcem Novega tednika. Izpolnite le kupon, ga 
pošljite na naslov TTG Celje, Titov trg 1 in pred potovanjem vplačajte 
le 250 dinarjev. 
KAJ JE VŠTETO V TO CENO? 
Prevoz s posebnim vlakom, ogled Titove rojstne hiše in spominskega 
doma v Kumrovcu, svečano kosilo v novem hotelu Atomske toplice v 
Podčetrtku, kopanje v zdravilni vodi in ples ob zvokih znanega an-
sambla. 

VEMO, DA TEGA NE MORETE VERJETI, TODA RES JE! TO 
VAM OMOGOČATA NOVI TEDNIK IN TTG CELJE! 

TUDI LETOS »FRENKOV 
MEMORIAL« 

Društvo za športno rekreacijo in telesno vzgojo Partizan 
Gaberje bo tudi letos pripravilo namiznoteniški turnir in to 
že petnajsti jubilejni »FRENKOV MEMORIAL«, ki sodi 
tudi v okvir proslav ob jubilejih zveze komunistov, SKOJ in 
revolucionarnih sindikatov. Turnir bo v nedeljo, 22. aprila v 
veliki dvorani Golovec s pričetkom ob osmi uri zjutraj in 
zaključkom ob 13. uri. Najprej bodo nastopili mlajši člani 
(roj. 1944 in mlajši), ob 10. uri bo svečana otvoritev s podeli-
tvijo priznanj namiznoteniške zveze Slovenije, nato pa se 
bodo ob 10.30 uri srečali starejši člani (roj. 1930-1943), vete-
rani (roj. 1929 in starejši), mlajše članice (roj. 1945 in mlajše) 
ter starejše članice (roj. 1944 in starejše). Sledil bo zaključek 
tekmovanja s podelitvijo priznanj. 

Turnir je namenjen neaktivnim igralcem in igralkam, ki 
ne nastopajo na turnirjih društev oz. v kakršnikoli ligi 
NTZS. Prijavnina znaša 30 din za tekmovalca, organizator 
pa bo brez izjeme upošteval samo tiste, ki se bodo prijavili 
do nedeljo, 15. aprila na naslov organizatorja in seveda tudi 
plačali prijavnino. Žrebanje bo v torek, 17. aprila. 

T. VRABL 

STE ŽE 
POMISLILI 
NA OBJAVO 
V RADIU CELJE 

NEPREVIDNO 
VARJENJE 

Pod gospodarskim poslop-
jem je varil tovorni avtomo-
bil Vili Podpečan iz LJubeč-
ne pri Celju, sicer lastnik go-
spodarskega poslopja. Pri 
tem je padel delček žareče 
elektrode v krmo in vnel se 
je požar. Le-tega je hotel naj-
prej pogasiti Podpečan sam, 
vendar mu ni uspelo in so to 
naredili gasilci. 

Brez igre in igrač ni srečnega 
in zdravega otroštva. V igri se 
otrok s pridobivanjem vedno 
novih izkušenj pripravlja na 
življenje. V igri pridobiva ve-
selje do dela. V igri se otrok 
uči, sprosti, pomiri in razvedri. 
Kakršen je majhen otrok pri 
igri, takšen je šolar pri učenju 
in odrasel človek pri delu. 

To je le nekaj pomembnih re-
snic o otrokovi igri. 

Številni strokovnjaki: peda-
gogi, otroški zdravniki, psihia-
tri, psihologi, umetniki in dru-
gi nam na razne načine odkri-
vajo pomembnosti otrokove 
igre in njeno veliko vrednost 
pri oblikovanju srečne in zdra-
ve otrokove osebnosti. Zanima 
jih otrok v igri na prostem, v 
otroškem kolektivu, igra bol-
nega otroka, igra zavrtegá 

k otroka ipd. 
V vsaki igri se kaže otrokova 

potreba, da bi na poseben na-
čin vplival na okolje in ga tudi 
spreminjal, kar je eden izmed 
poglavitnih virov otrokovih 
igralnih užitkov. Igra napravi 
otroka neodvisnega od njego-
vega okolja, napravi ga aktiv-
nega, pripravi ga do gibanja, ki 
je vir vsega življenja: 

- Ob koncu prvega meseca 
otrokovega življenja vidimo, 
da prijemlje predmete, čeprav 
še brez sodelovanja oči. 

- V četrtem mesecu opazuje 
gibanje prstov. 

- S šestimi meseci skuša 
prste na rokah in nogah spravi-
ti v usta. 

- Z desetim mesecem doživi-
te velik razvoj palec in kaza-
lec. 

- Okoli prvega leta prevla-
duje v igri dejavnost otrokovih 
funkcij (gibanje, plezanje, 
vzpenjanje po stopnicah, odpi-
ranje in zapiranje predalov ali 
vrat). 

- V drugem letu prevladuje-
jo domišljijske in dojemalne 
iC^ralne dejavnosti kot npr. 

Ml IN ZDRAVJE 

(ITROK IN IGRA 
Pišeš Breda Vuli-Pilih dipl. psiholog 

hranjenje in kaznovanje lutk, 
poslušanje pravljic. 

- V tretjem letu pa tja do še-
stega leta prevladuje ustvar-
jalna igra: gradi, piše, izrezuje, 
sestavlja, oblikuje ipd. 

V domišljijski igri pridejo do 
izraza vplivi okolja, otrokovo 
izkustvo, zlasti pa njegova ču-
stvenost. Marsikatera otroko-
va želja se v resničnosti ne mo-
re izpolniti, medtem ko v igri s 
pomočjo čustvenosti in s po-
močjo domišljije doseže izpol-
nitev. S pomočjo domišljije 
prenaša otrok svojo čustveno 
napetost in konflikte v igro, ne 
da bi se tega vedno zavedal. 

Nekako do tretjega leta se 
otrok igra posamič, že v dobi 
malčka pa se uveljavlja vzpo-
redna, kmalu za njo skupna in 
socialna igra. Tako se tudi ču-
stvovanje razširi in vsebinsko 
poglobi. 

Otroku moremo nuditi do-
volj možnosti za igro, dati mu 
moramo ustrezno igračo in še 
več, tudi igralni prostor. To so 
predvsem otroška igrišča - do-
ma, parki, razni rekreacijski 
objekti. Ugotovljeno je, da po-
stanejo otroci, ki nimajo 
ustreznega igralnega prostora 
nedomiselni, zdolgočaseni, 
agresivni ali pa pasivni. 

Razlike v usmerjenosti k do-
ločenim vrstam igrač pri sku-
pinah, ki spadajo k istemu spo-
lu, niso velike. Pač pa so po-
membne razlike v načinu igral-
ne dejavnosti med posamezni-
mi skupinami, če se te razliku-

jejo po duševni starosti. S po-
močjo opazovanja pri igri, kar 
je dostopno vsakomur, je mož-
no približno ugotoviti stopnjo 
otrokovega duševnega razvoja, 
zlasti, ali v razvoju zaostaja ali 
normalni razvoj prehiteva in 
kako nanj vplivamo, ker vemo, 
da je plastičnost živčnega si-
stema v predšolski dobi izre-
dno velika. 

Če so vzgojne razmere slabe, 
se v malčku intenzivno razvije 
kljubovalnost, ki pomeni 
vzgojne težave. Od čustev za-
sledimo že jezo, radost, veselje, 
ponos, strah, ljubezen, ljubosu-
mnost in radovednost. 

Pri igri prihaja tudi do ne-
sreč. Vzroke, ki botr ujejo ne-
srečam pri igri, bi lahko razde-
lili na dve veliki skupini: 

1. notranji dejavniki 
2. zunanji dejavniki 
Notranji dejavniki so tesno 

povezani z razvojem mišično 
živčnega sistema. Tu mislimo 
predvsem na otroke z motnja-
mi (blažjimi ali težjimi) mož-
ganskega delovanja. Takšnim 
otrokom lahko rečemo kar nez-
godniki, ker se pri njih nezgode 
ponavljajo. Ti nezgodniki se ne 
zavedajo nevarnosti in so ne-
kritični do svojih zmožnosti. 
Nezgode so često posledica za-
letavosti, nerealne ocene spo-
sobnosti in situacije, šibke in 
nestanovitne pozornosti in ne-
mirnosti. Pri mnogih nezgodah 
ima pomembno vlogo otroko-
va nespretnost. Iz slabih izku-

šenj se ti otroci ne naučijo veli-
ko, zato se vedno znova znajde-
jo v okoliščinah, v katerih je 
nezgoda neizogibna. Slabo 
kontrolo in slabo predvideva-
nje pogojuje nižji mentalni ni-
vo otroka. 

Od psihičnih vzrokov naj 
omenim nekatere lastnosti 
osebnosti, kot sta značaj in 
temperament - več nesreč ima-
jo namreč otroci, ki so ni, po-
vršni, s slabšo koncentracijo 
pri igri. Otroci so tudi radove-
dni, želijo posnemati odrasle v 
dejavnostih, ki jim pa niso kos 
(na primer ogenj, orožje, razna 
orodja). Možnost nesreče se po-
veča v posebnih čustvenih sta-
njih, v stanju utrujenosti ali 
bolezni. 

K.zunanjim dejavnikom šte-
jemo predvsem igralne prosto-
re - igrišča (doma ali v usta-
novi), vzgojitelje in igrače. Ne 
smemo mimo psihološke in fi-
zikalne klime, ki prispeva po-
memben delež. 

V borbi proti nesrečam, se je 
potrebno zavedati, da je rast 
otrokove osebnosti počasen 
proces, v katerem mnoge du-
ševne sposobnosti, ki so za člo-
vekovo osebnostno in družbe-
no življenje nujno potrebne, še-, 
le nastajajo in se razvijajo. 
Oblikujejo pa se s skupnim de-
lovanjem organizma in social-
nega okolja. Mati, kasneje pa 
tisti, ki opravlja varstveno 
funkcijo, ureja otrokovo oko-
lje, urejuje njegove družbene 
in čustvene odnose z družinski-
mi člani in z drugimi ljudmi, 
dopušča in omejuje otrokove 
nagone, ga usmerja v času in 
prostoru ter v različnih druž-
benih okoliščinah. 

Vsak otrok pa je samosvoja 
osebnost, čeprav še nezrel, ven-
dar enakopraven član družbe. 
V otroku je treba gledati in 
spoštovati človeka in upošte-
vati razvojne posebnosti in 
njegovo individualnost. 

Obiščite prodajno enoto NOVOST, kjei 
áe ena novost od 9. aprila dalje. To je oc 
ralnl čas od 7. do 19. ure, torej non-sto[ 
v NOVOSTI smo posneli: moáko vetro\ 
(715,62 din) in pulover ki stane 317,20 d 

Na spodnji sliki je moáka srajca (218 din) 
temno modra ozka kravata (113,58 din) 

Moški klobuki in seveda tudi damski ki« 
bučki In čepice 

Opozorimo pa naj vas še na elastične 
metne hlače - iz širokega rebrastega 2* 
meta, ki so sicer drage, a menda tudi vrt 
dne tega denarja. Stanejo 973,25 din. Dot* 
te pa lahko tudi ženske hlače. 
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PROTI DOMU 
Po vstopu v avtobus, ki je 

pripeljal iz Thene, se je naša 
odprava teoretično končala. 
Ostali so le še štirje dnevi za 
povratek domov. 

Iz Archidone nas je pot vo-
dila v razmajanem avtobusu, 
katerega rezervoar za bencin 
je močno puščal. Očitno se 
šofer za to ni dosti menil, saj 
je na naše posredovanje, ko 
smo mu pod avtomobilom 
pokazali veliko lužo bencina, 
le zmignil z rameni, nekoliko 
pobliže pogledal luknjo in 
porinil v njo košček krpe. 

Vračali smo se po pravkar 
zgrajeni makadamski cesti 
preko Andov. Pogled na 
andske vrhove, s preko 6000 
m visokima ognjenikoma 
Cotopaxi in Chimborazo, ki 
sta se kopala v soncu, je bil 
nepozaben. Bistri potoki in 
reke ter našim Alpam po-
dobna pokrajina, je naredila 
vožnjo zelo prijetno. Niti sa-
mi se nismo dobro zavedali, 
kdaj smo zavili na mestne 
ulice Quita. 

Do poleta proti New Yor-
kií^so nas ločili še trije dnevi. 

Da bi jih čim bolje izkoristili, 
smo se odpravili na ogled 
znamenitega indijanskega 
sejma tekstila in drugih obrt-
nih izdelkov, ki ga vsako so-
boto prirejajo v 120 km od-
daljenem mestu Otavalu. Tja 
smo se odpeljali z avtobu-
som, ki je nedvomno najce-

nejše prevozno sredstvo v 
Ekvadorju (liter bencina sta-
ne samo 73 naših par). 

Potovanje v Otavalo je bilo 
zaradi slikovite pokrajine ze-
lo zanimivo. Predvsem očit-
na je bila geografska razlika 
v razvoju med tukajšnj im se-
verom in južnim tropskim 
Orientom. 

V Otavalu smo naleteli na 
velik vrvež. Vse skupaj je 
spominjalo na tržaški Ponte 
rosso. Razlika je bila le v ka-
rakterističnih prizorih juž-
noameriškega sveta. Velika 
socialna nasprotja so se ka-
zala na vsakem koraku: šte-
vilni razcapani in bosi nosa-
či, žene z otroki na hrbtih in 
drugi, ki živijo od miloščine, 
na stojnicah pripravljena 
skoraj neužitna hrana, ogro-
mni kupi tropskega sadja 
itd. Posebna paša za oči so 
bili najrazličnejši tekstilni 
vzorci. 

Naslednji dan smo se 
povzpeli na 4800 m visoki 
vrh Pichincha, s katerega 
smo imeli prekrasen pogled 
na mesto Quito. 

• Potem nas je čakalo paki-
ranje opreme in urejanje do-
kumentacije ter drugih for-
malnosti. 

Pred odhodom iz Quita 
smo se še enkrat srečali z na-
šim ambasadorjem oziroma 
odpravnikom poslov, Anto-

nom Kacijanom, ki smo ga 
skupaj s tov. Žibertom in 
njegovo ženo povabili na 
manjšo zakusko in se tako 
vsaj malo oddolžili za njihov 
trud pri uresničitvi našega 
programa. 

Iz Quita smo poleteli z leta-
lom in spotoma pristali še v 
Panami in Miamiu. V New 
Yorku smo imeli nekaj ur ča-
sa, ki smo jih izkoristili za 
ogled mesta in nekaterih 
značilnosti. 

In končno smo sedli v ju-
goslovansko letalo DC 10, za-
pustili newyorško letališče 
Kennedy ter po mirnem in 
prijetnem poletu, h katere-
mu so veliko prispevafe pri-
jazne stewardese, v dopol-
danskem času pristali na br-
niškem letališču. 

Tako se je končala naša 
enomesečna in hkrati prva 
jugoslovanska jamarska od-
prava. 

KONEC 

PIŠE: DARKO NARAGLAV 

Člani odprave pred odhodom iz tropskega gozda. Pisec našega zapisa v nadaljevanji 
Darko Naraglav, stoji v drugi vrsti in je peti z leve 

VARNOSTNI PAS -
NI LE ZA OKRAS 

Institut v Wolfsburgu, ki 
med drugim raziskuje tudi 
posledice prometnih nesreč, 
njih vzroke in oblike. Ena ta-
kih raziskav je potekala o ne-
srečah v mestnem prometu, 
kjer ponavadi vozniki in nji-
hovi sopotniki ne uporablja-
jo varnostnih pasov. To je 
velika napaka, kajti v mest-
nem prometu se zgodi skoraj 
polovica vseh nesreč. Insti-
tut je analiziral 50.000 nesreč 
v raznih nemških mestih. 

In kakšni so izsledki te ra-
ziskave? 

Poškodbe pri nesrečah so 
razvrstili v dve kategorije. V 
eno so vpisali vse poškodbe, 
ki so nastale pri voznikih in 
sopotnikih, ki se med vožnjo 
niso privezali, v drugo kate-
gorijo pa so vpisali tiste, ki 
so bili ob nesreči privezani. 

Tako so ugotovili, da so pri 
neprivezanih v odstotkih 

ugotovili naslednje po-
škodbe: 

• 100 odstotkov: smrtne 
poškodbe v trebuhu, smrtne 
poškodbe pri zlomih nog, ki 
so imele za posledico izliv 
krvi, smrtne poškodbe vrat-
nih vretenc, nadalje resne 

zlome rok, zlomov hrbtenic 
in poškodbe na očeh. 

• 82 odstotkov: poškodbe 
zobovja in čeljusti, 

• 73 odstotkov: resne po-
škodbe obraza, 

• 70 odstotkov poškodb 
na glavi. 

• 60 odstotkov poškodi 
kolen, 

• 52 odstotkov zlomci 
medenic in J 

• 29 odstotkov poškodi 
prsnega koša. 

Podatki jasno pokažejo, di 
je samo ena vrsta poškodb 
pri privezanih večja kot p^ 
neprivezanih in sicer po-
škodbe prsnega koša, kar pa 
le redkokdaj pripelje dtì 
smrtnega izida, ker gre pre 
dvem za zunajnje poškodb« 
in le v redkih primerih g 
zlom reber. 

Sef sekratarki: 
- Kje, za vraga, je moj 

svinčnik? 
- Za ušesom imate za-

taknjenega, šef. 
- Nimam časa iskati, za 

katerim ušesom? • • • 

Gospodinja pleskarju, 
ki je prišel ogledovat 
delo: 

- Zdaj vam bo pokaza-
la uguljeno mesto, kamor 
moj mož neprestano 
prime. 

- Hvala lepa za ponud-
bo. Vendar bi jaz raje šil-
ce žganja. 

Kdor drugim mrežo nastavlja, 
se sam od prostosti poslavlja! 

DVE JABOLKI NA 
DAN 

Ameriški strokovnjaki so 
nekaj let delali preizkuse z 
jabolki. Prišli so do prese-
netljivih ugotovitev. 

Določena skupina ljudi je 
tri leta dnevno použila po 
dve jabolki. Rezultat je pre-
segel vsa pričakovanja. 

Ugotovili so namreč, da 
kdor zaužije po dve jabolki 
na dan, je daleč proč od stra-
hujoče arterioskleroze in srč-
nega infarkta. Pri tej skupini 

ljudi je bil tudi krvni pritisk 
boljši kot pri drugih, poap-
nenje žil pa je bilo zmanj-
šano. 

Poleg važnih mineralov 
vsebuje jabolko predvsem 
mnogo pektina. Ob dnevno 
zaužitih dveh jabolkih se ta-
ko občutno zniža holesterol. 
Eden glavnih faktorjev zože-
nja žil je prav maščoba. 

Ker jabolko vsebuje zelo 
malo soli, je priporočljivo pri 
shuj še valnih kurah, saj vse-
buje komaj 59 kalorij. Pripo-
ročljivo je uživati enkrat te-
densko samo jabolka. In si-
cer pol kilograma neoluplje-
nih. Pri tem pa jih moramo 
dobro zgristi. 

Jabolko aktivira prebavo, 
odvaja vodo iz telesa in se na 
sploh dobro obnese pri vnet-
ju ledvic, pa tudi pri raznih 
srčnih obolenjih in motnjah 
krvnega obtoka. 

Zelo priporočljiv je svež ja-
bolčni sok, ki zmanšuje na-
petost ob umskem delu, mo-
bilizira novo energijo in po-
mirja živce. Pokazal se je tu-
di kot izvrstno zdravilo pri 
obolenju centralnega živčne-
ga sistema. Sladek jabolčnik 
pa je dobro odvajalno sred-
stvo. 

Po vsem tem bomo še veli-
ko raje segali po jabolku, saj 
ni samo dobro, ampak pred-
vsem zdravo in koristno tudi 
pri uravnavanju naše telesne 
teže. 

Mož se pojavi na poli-
cijski postaji in v roki vo-
di na vrvici privezanega 
pingvina: 

- Kaj na storim z njim? 
- Najbolje, da ga pelje-

te v zoološki vrt. 
Drugi dan sreča policist 

moža s pingvinom na vr-
vici. 

- Kaj se nisva dogovo-
rila, da ga boste odpeljali 
v živalski vrt? 

- Saj sva bila tam. Da-
nes greva v kino. 

PRAKSA DELA 
MOJSTRA 

Osemind vaj setletni 
študent prava Friedrich 
Mock razpolaga z izdatni-
mi teoretičnimi in prak-
tičnimi izkušnjami s po-
dročja kazenskega prava. 
S svojim študijskim kole-
gom je v svojem doma-
čem mestu Wolfsbergu 
(Nemčija) oropal poštnQ 
blagajno. Svoj ustni zago-
vor diplomske naloge v 
Hanno vru je opravil 
spremstvu dveh zai]porni-
ških.paznikov, kajti, ko je 
bil poklican na zagovor, 
je bil že v preiskovalnem 
zaporu. Absolventu prav-
nih znanosti grozi zapor 
za dobo dveh let. V tem 
času bo lahko pripravil 
tudi drugi državni izpit. 
Po nemških zakonih mu 
na poti k karieri pravnika 
ne stoji nič na poti. Lahko 
bo postal advokat ali celo 
sodnik. 

SAMO 
VSTOPU 
11 TV SPOREDOV 
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